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مشوق های مختلف دولت برای انتقال کسب وکارهای آنلاین 
به پلتفرم های داخلی اثربخش نیستند چراکه سلیقه کاربران، 

تعیین کننده مختصات کسب وکارهای آنلاین است.
اساسی ترین مشکل کسب وکارهای آنلاین این است که فهم 
مدیران و سیاســت گذاران از این کسب وکارها مشابه مشاغل 

سنتی است.
اگر مشاغل سنتی در یک منطقه شهری آلاینده تشخیص داده 
می شدند با تصمیم مدیران منطقه ای خارج از شهر برای آن ها 
در نظر گرفته و همه را به آنجا منتقل می کردند. حالا با همین 
رویکرد با کسب وکارهای جدید مواجه می شوند. فکر می کنند 
کسب وکاری که در اینستاگرام مشغول فعالیت بوده را می توان با 
ایجاد پلتفرمی مانند روبیکا به آنجا منتقل کرد و آن کسب وکار 

هم بدون مشکل به فعالیتش ادامه دهد.
این به آن معناست که سلیقه و ذائقه کاربر تعیین کننده است. 
مهم این نیست که شما تصمیم بگیرید کسب وکارتان را کجا 
تأسیس کنید؛ بلکه اگر قرار اســت آن کسب وکار موفق باشد 
باید ببینید کاربران در کجا تجمع دارند و کدام فضا را ترجیح 

می دهند. 
بنابراین به زبان عامیانه مغازه کسب وکارهای جدید همان جایی 
اســت که پاتوق کاربران قرار دارد.حتی اگر فرض کنیم وزارت 
اقتصاد، صنعت و ارتباطات نقشی در محدود کردن اینترنت و 
فیلترینگ پلتفرم ها نداشته باشــند و خیلی صادقانه به دنبال 
کمک به این کسب وکارها باشند، باز هم تصمیماتی که گرفته 

می شود مبتنی بر این نگاه قدیمی است. 
متأسفانه آن ها هیچ شناختی از ماهیت این کسب وکارها و نظام 
عرضه و تقاضا و اقتضائات دیگر آن ندارند و تصمیماتشان آسیب 
زننده است. اینکه دولت چه نوع حمایتی از انتقال کسب وکارهای 
آنلاین به پلتفرم های داخلی می کند مهم نیست؛ مهم این است 
که این تفکر از پایه دچار مشکل است.کسب وکارهای نوآوری 
وجود دارند که روی پلتفرم هایی مانند واتســاپ و اینستاگرام 
فعالیت نمی کنند؛ چند بار از آن ها پرسیده شده که چه کمکی 
در این شرایط نیاز دارند؟. در شرایطی که کسب وکارها به شدت 
دچار بحران نقدینگی هستند می بینیم که بیمه تأمین اجتماعی 
با سخت گیری بیشتر درباره قراردادهای بحث برانگیز اقدام کرده 
و حق بیمه وصول می کند. نظام مالیاتی و ارزش افزوده نیز به 
همین ترتیب است. یعنی اگر فشار جدید مضاعف وارد نکنند 
خودش کمک بزرگی به این کسب وکارها است.همه تصمیمات 
سیاست گذاران بر حیات کسب وکارها جدید اثرگذار است و  هر 
تصمیمی که بتواند به ماندگاری یا رفتن سرمایه های انسانی از 
کشور منجر شود، هر تصمیمی که بر رونق کسب وکارها و یا از 
رونق افتادن آن ها اثر بگذارد و هر اقدامی که به تقویت اقتصاد 
این حوزه و یا کوچک تر شدن آن منجر شود همگی بر حیات 
این کسب وکارها اثرگذار است. متأسفانه مجموعه تصمیمات و 
سیاست هایی که تا امروز شاهد هستیم چشم انداز روشنی درباره 
این کسب وکارها به تصویر نمی کشد و سرمایه گذاران از ادامه 
سرمایه گذاری و یا سرمایه گذاری جدید در این کسب وکارها به 
شدت پرهیز می کنند. طبیعی است که اگر به بخشی از اقتصاد 
که خودش جدید و نوپاست، پول جدید تزریق نشود به شدت 
آسیب می بیند و آن قدر هم دارایی ندارد که فرصت احیا داشته 
باشد. من به شدت نگران ســرانجام این کسب وکارها هستم. 
حجم تقاضای شــغلی در لینکدین کاملًا وخامت اوضاع این 
 کسب وکارها را نشان می دهد. چه تعداد از آن ها تعطیل شده و یا 

تعدیل نیرو کرده اند.
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شهاب جوانمردی 

 سلیقه کاربران
 تعیین کننده مختصات 

کسب وکارهای آنلاین است
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مدیریتنقدینگیبانکهابهدرستیانجامنمیشود
فرهاد طهماسبی،  درباره عدم همکاری سیستم بانکی با تولیدکنندگان در جهت 
تسهیلات دهی به آنها اظهار داشت: اکنون موضوع تامین مالی و تسهیلات دهی 
به دغدغه اصلی تولیدکنندگان و کارآفرینان کشور تبدیل شده است، زیرا اعطای 
تسهیلات از وظایف اصلی سیستم بانکی است و در زمینه تسهیلات دهی نیز کم 
کاری های زیادی انجام شده است.وی افزود: بانک ها در بسیاری از بنگاه های اقتصادی 
سهام دار هستند و هنوز نسبت به فروش املاک خود که نگهداری آنها برخلاف قانون 

است، هیچ اقدام کارگشایی انجام نداده اند.

  نظام بانکی برای تامین سرمایه در گردش تولید عزم جدی ندارد
به گفته این نماینده مجلس، نظام بانکی کشــور نسبت به تامین سرمایه در 
گردش واحدهای تولید عزم جدی ندارد و تســهیلات تکلیفی بانک ها به خوبی 
پرداخت نمی شود.وی هشدار داد: در آینده ای نزدیک شاهد رکود در بخش تولید 
و تعدیل نیروی کار کارخانه ها خواهیم بود، زیرا روند پرداخت سرمایه در گردش 

تقریبا به صفر رسیده است.

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس تاکید کرد: بانک ها موظفند با ذکر 
جزئیات آمار دهند چه میزان تسهیلات در طول ماه های گذشته و به چه بخش 
ها و شــرکت هایی پرداخت شده است.وی ادامه داد: سیستم بانکی درحال حاضر 
روش درســتی برای کنترل تورم انتخاب نکرده که ریشــه این موضوع هم نبود 

نظارت درست است.

  بانک ها در بنگاه ها و پتروشیمی ها سهم دارند
طهماســبی درباره برنامه مجلــس به منظور نظارت بــر بانک ها و چگونگی 
تســهیلات دهی آنها به حوزه های مولد کشور، گفت: در روزهای اخیر نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی تذکرات مهمی را در نطق های خارج از دستور به بانک ها 
داده اند، اما بانک ها به صراحت می گویند که در بنگاه ها و پتروشیمی ها سهم دارند.

وی اضافه کرد: اگر سیستم بانکی تغییراتی را در مسیر خود ایجاد نکند به طور 
حتم در روزهای آینده شاهد اقدام های موثرتری نسبت به دولت و وزارت اقتصاد 
خواهیم بود.طهماسبی بیان داشت: در مجموع معتقدم که مدیریت نقدینگی بانک ها 

به شکل درست خود انجام نمی گیرد.

  روش های نوین تامین مالی واحدهای تولیدی از سوی دولت
وی در خصــوص لزوم اتخاذ روش های نوین تامین مالی واحدهای 
تولیدی از ســوی دولت، اظهار داشت: صندوق ذخیره ارزی سبب بی 
انگیزگی و بی میلی مدیران تصمیم ساز برای تامین نقدینگی شده است.

همیشه برای عبور از بحران ها نخستین گزینه صندوق ذخیره ارزی بوده 
است، افزود: هدف از ایجاد چنین صندوقی تسهیل امور آیندگان است 
و قرار نیست که این صندوقی پاسخی برای بی تدبیری مسوولان باشد.

وی تصریح کرد: برای تامین نقدینگی واحدهای تولیدی باید برنامه ریزی 
دقیقی انجام شود و از روش های درآمدی پایدار به منظور تامین سرمایه 

در گردش بنگاه های تولیدی بهره برد.
طهماسبی تاکید کرد: ایجاد انگیزه برای سرمایه گذاران از اقداماتی 

است که باید مجدانه پیگیری شود.

مرتضی قدیمی    - عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: سرمایه بانک ها باید در خدمت توسعه زیرساخت های تولید باشد، اما سیستم بانکی برخلاف انتظار عمومی و سیاست کلی نظام به سمت بنگاه داری 
حرکت کرده و شاهد سرمایه گذاری گسترده از سوی آنها در این حوزه هستیم.

برای عبور از بحران ها 
نخستین گزینه صندوق 
ذخیره ارزی بوده است، 

افزود: هدف از ایجاد چنین 
صندوقی تسهیل امور 

آیندگان است و قرار نیست 
که این صندوقی پاسخی 

برای بی تدبیری مسوولان 
باشد.
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وزیر جدید راه و شهرسازی بر لزوم مقابله با احتکار غیرقابل قبول زمین در 
اطراف شهرها تأکید کرد؛ رویکردی که در راستای عرضه زمین و توسعه 
افقی شهرها است. مهرداد بذرپاش، وزیر جدید راه و شهرسازی در جلسه 
رأی اعتماد خود در مجلس شورای اسلامی از نسخه خود برای جهش تولید 
مسکن رونمایی کرد و گفت: یکی از مواردی که باید برای آن چاره اندیشی 
کنیم، احتکار غیرقابل قبول زمین در اطراف شهرهاســت. زمانی که در 
بسیاری از محل ها می توانیم الحاق به شهرها داشته باشیم، چرا این کار را 
انجام نمی دهیم؟ چرا محدوده روستاها را افزایش ندهیم که تنها یک عده 
صاحب زمین باشند و قیمت روز به روز افزایش پیدا کند و افراد دیگر متضرر 
شوند؟وی در بخش دیگری یادآور شد: این نسخه من برای همه بخش ها و 
شهرها نیست، متوجه هستم که الگوی تهران، کلانشهرها و روستاها تفاوت 
دارد.دو راهبرد توســعه افقی و الحاق زمین ها به محدوده شهرها و مقابله 
با احتکار زمین توسط دستگاه های دولتی از محورهای مهم عرضه زمین 
است. طبق ماده ۱۰ قانون جهش تولید مسکن، ۸۱۰۰ هکتار زمین مازاد 
دستگاه های دولتی شناسایی شده است که بایستی به انتقال اسناد اراضی 
مازاد دولتی شناسایی شده به سازمان ملی زمین و مسکن اقدام کنند ولی 
طبق گفته معاون حقوقی این سازمان تاکنون 3 هزار و 7۰۰ هکتار زمین، 
یعن کمتر از نصف مقدار معین، برای انتقال و اخذ سند در برنامه قرار دارد.

بنابر یکی دیگر از مأموریت های بذرپاش تعامل با دستگاه های دولتی برای 
آزادسازی اراضی شأن به منظور ساخت مسکن است.

 ویلایی سازی مسکن در گرو عرضه گسترده زمین
به نظر می رسد این گفته های بذرپاش در راســتای برنامه توسعه افقی و 
کاهش تراکم شــهرها خواهد بود. برنامه ای که در آخرین جلسه شورای 
عالی مسکن نیز مورد تأیید قرار گرفت و معاون اول رئیس جمهور نیز بر آن 
تأکید کرد.رستم قاسمی، وزیر مستعفی راه و شهرسازی شهریور ماه سال 
۱۴۰۱ پیرامون اولویت اول طرح نهضت ملی از واگذاری خانه های ویلایی 
تک واحدی در استان هایی که زمین برای ساخت مسکن وجود دارد، خبر 
داد. به گفته وی اولویت اول در طرح نهضت ملی مسکن واگذاری ویلایی 

تک واحدی به مردم در استان هایی دارای که زمین است.همچنین هادی 
عباســی اصل، قائم مقام وزیر در نهضت ملی مسکن نیز در این باره گفته 
است: سیاستی که در دستور کار قرار گرفته این است که بیشتر واحدهای 
یک طبقه حیاط دار احداث کنیم؛ چراکه هم ارزان تر است و هم سریع تر 

به نتیجه می رسد.

 زمین به اندازه ی کافی برای ساخت مسکن های یک طبقه 
یکی از انتقادهای اساسی به پروژه ی مسکن مهر، بلندمرتبه سازی و ساخت 
شــهرهایی با تراکم بالا در حاشیه ی شــهرها بود، مخالفین این سبک از 
شهرسازی معتقد بودند که کیفیت زندگی در این شهرهای جدید بسیار 
پایین است، در برخی پروژه های مســکن مهر، مردم با وجود اینکه باید از 
شهرهای اصلی خود خارج شوند اما در شهر مقصد هم با همان تراکم بالا و 

شلوغی و زندگی نامطلوب آپارتمانی دست و پنجه نرم کنند.
در تغییر پارادایمی مهم که می تواند انقلابی در حوزه ی مسکن و شهرسازی 
باشد این است که به جای ساخت شــهرهای پر تراکم و آپارتمان سازی، 
با واگذاری زمین و تســهیلات، خانه های یک طبقه ی حیات دار ساخته 
شود. به نظر می رسد ساخت مســکن های یک طبقه ای دارای مزیت های 
فراوانی نسبت به بلندمرتبه سازی است که ساخت مسکن به این روش را 
بسیار مطلوب تر می کند.یکی از دلایلی که مخالفین ساخت مسکن های 
یک طبقه ای این است که میزان زمین مورد نیاز برای ساخت این واحدها 
افزایش جدی پیدا خواهد کرد اما زمین به اندازه ی کافی نداریم ، چرا که در 
حال حاضر برای اسکان حدود ۸۵ میلیون نفر تنها یک درصد از زمین های 
کشور مورد استفاده قرار گرفته است و در صورتی که بالاترین سرانه ی ذکر 
شده در آئین نامه ی شورای عالی شهرسازی و معماری در نظر گرفته که 
هر نفر ۱۰۶ متر مربع و سطح مورد نیاز برای کاربرهای غیر مسکونی برای 
جمعیت کشور به هر نفر متغیر خواهد بود و با این حساب معادل دو درصد 
مســاحت ایران کافی خواهد بود، با توجه به محاسبات انجام شده، زمین 
خالص مورد نیاز برای ساخت یک میلیون واحد مسکونی در هر سال ۲7 

هزار و ۵۰۰ هکتار است.

راهبرد وزیر جدید مسکن؛ مقابله با احتکار زمین و توسعه افقی شهرها

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.
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اقتصاد کلان 
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ارز خودروهای وارداتی تامین شده است

علی صالح آبادی در حاشــیه مراســم انعقاد همکاری بانک مهر ایران 
بــا معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری برای تامین مالی یک هزار 
شــرکت دانش بنیان، در مورد تامین ارز خودروهای وارداتی افزود: درباره 
ارز مورد نیاز این خودروها براســاس مصوبه هیات دولت با وزارت صمت 
مذاکره شده و تدارک لازم برای تامین ارزی انجام شده است.وی همچنین 
درباره برخی شایعات درباره ارائه نشدن خدمات بانکی به افرادی که حجاب 
اســامی را رعایت نمی کنند نیز گفت: شــبکه بانکی همچون گذشته به 
شــهروندان خدمات ارائه می کند و این موضــوع صحت ندارد.رییس کل 
 بانک مرکزی درباره شــایعه ســازی در فضای مجازی مبنی بر برکناری

از ۴۳ درصد رســیده اســت و این میزان تورم نیز بالاســت و مورد تایید 
ما نیســت و تاش می کنیم کاهش دهیم.وی درباره نرخ ســود اوراق در 
بازار ســرمایه گفت: اوراق در فضای رقابتی است و در خصوص اوراق گام 
مشــوق های نیز روز گذشته در شورای پول و اعتبار تصویب کردیم تا به 
 جای اینکه به ســمت تنزیل در بــازار حرکت کند در چرخه تامین مالی

 تولید مورد استفاده قرار بگیرد.

  رشد اعطای وام 
صالح آبادی درباره اعطای وام گفت: سال گذشته ۸۰ هزار میلیارد تومان 
وام ازدواج پرداخت شد در حالی که امسال تا پایان آبان ماه ۹۳ هزار میلیارد 

تومان پرداخت شد
وی بیان کرد: وام فرزندآوری سال گذشته پرداخت نشد، زیرا این قانون 
اواخر ســال تصویب شد و امسال تا پایان آبان ماه ۲۳ هزار میلیارد تومان 

وام فرزندآوری پرداخت شد.
رییس بانک مرکزی ادامه داد: با توجه به آماری که ذکر شــد نتیجه 
می گیریم که اعطای وام امسال افزایش چشمگیری داشت البته باید توجه 
داشــت که تقاضا برای این وام ها نیز به شــدت بالا اســت.وی بیان کرد: 
تکالیف قانونی که برای بانک ها درنظر گرفته شــده به شدت بالاست و از 
توان شبکه بانکی خارج است و از سوی دیگر کنترل ترازنامه مالی بانک ها 
در راستای کنترل نقدینگی نیز مطرح است. صالح آبادی افزود: انتظار داریم 
در بودجه سال آینده حداکثر مبلغی که شبکه بانکی می تواند وام های خرد 
را تامین مالی کند را مشــخص کنیم و مجلس شورای اسامی در سطح 

آن تعیین تکلیف کند

  استقبال اوراق ارزی خوب بود
وی درباره استقبال از اوراق ارزی گفت: این اوراق با این هدف منتشر 
شــد که افرادی که نگران نوسانات نرخ ارز هستند از آن استفاده کنند و 
برای خرید اوراق بر اســاس قیمت بازار متشکل ارزی ریال بپردازند و در 
زمان سررسید نیز بر اساس میانگین نرخ بازار متشکل ارز یا ریال دریافت 
کنند.رییــس بانک مرکزی ادامه داد: عمده هدف انتشــار اوراق ارز برای 
پوشش ریسک نوسانات نرخ ارز است و این ابزار در تمام شعب ارزی بانک 

ملی ارایه می شود و تا زمان سررسید قابلیت خرید دارد.

  استقبال از اوراق سکه در حد انتظار و خوب بود
صالح آبادی درباره انتشار اوراق سکه نیز گفت: هم اکنون نیز محدودیتی 
برای انتشــار اوراق ســکه ندارد و افراد می تواند تا سقف صد سکه اوراق 
خریداری کنند و صندوق های سرمایه گذاری نیز بدون محدودیت می توانند 

خریداری کنند.
وی افزود: هیچ مشکلی برای خرید اوراق سکه وجود ندارد و این ابزار 

هم اکنون نیز قابل عرضه است و نیاز به اوراق جدید نیست.

مریم لطفی    |    رییس کل بانک مرکزی گفت: تدارک لازم برای تامین ارز مورد نیاز خودروهای وارداتی انجام شده و مشکلی در تامین ارز وجود ندارد.

 وام فرزندآوری سال 
گذشته پرداخت نشد، 

زیرا این قانون اواخر سال 
تصویب شد و امسال تا پایان 

آبان ماه ۲۳ هزار میلیارد 
تومان وام فرزندآوری 

پرداخت شد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1401/09/19
شماره : 1312

روسیه سرگرم بررسی تعیین کف قیمت برای فروش نفت خود در بازار جهانی در واکنش به سقف قیمتی است که از سوی کشورهای گروه هفت برای فروش نفت این کشور تعیین شده است.
بر اساس گزارش های موجود مسکو در حال بررسی تعیین یک قیمت ثابت برای نفت خود یا در نظر گرفتن حداکثر تخفیف در برابر قیمت پایه بازار جهانی، برای فروش نفت است. این اقدام 
در واکنش به سقف قیمتی است که چندی پیش از سوی کشورهای گروه هفت برای فروش نفت این کشور تعیین و اعام شد.کشورهای اتحادیه اروپا که به مدت چند دهه خریداران اصلی 
نفت روسیه بودند، از پنجم دسامبر تحت تحریمی که توسط این بلوک تصویب شده است، خرید نفت روسیه از بنادر دریایی را متوقف می کنند. همچنین کشورهای گروه هفت، استرالیا و ۲۷ 
کشور عضو اتحادیه اروپا، سقف قیمت ۶۰ در هر بشکه را برای نفت روسیه تعیین کردند.الکساندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه چند روز قبل اعام کرد: نفت روسیه پس از تحریم ها همچنان 
از تقاضای بالایی برخوردار است.طبق گزارش خبرگزاری اینترفکس، نواک گفت: مصرف جهانی و رشد اقتصادی در جهان باید با منابع انرژی تامین شود. نفت چندان زیادی در جهان نیست و 

نفت روسیه همواره وجود داشته و مورد تقاضا خواهد بود.

روسیه برای فروش نفت 
کف قیمت تعیین می کند

   پارس خودرو واگذار می شود
رییس ســازمان خصوصی ســازی از صدور مجوز 
واگذاری شــرکت پارس خودرو خبــر داد و گفت: 
به دلیل اینکه پارس خودرو ســهام مستقیم دولت 
محسوب نمی شود شرکت سایپا برای نحوه واگذاری 

و ارزش گذاری آن تصمیم می گیرد.
 به نقل از وزارت امور اقتصادی و دارایی، حســین 
قربان زاده درباره واگذاری خودروسازی سایپا، اظهار 
کرد: وزارت صمت تقاضای صدور مجوز شــرکت 
پارس خودرو از زیرمجموعه های شــرکت سایپا را 
داشت که این موضوع در جلســات فنی متعددی 
مورد بحث قرار گرفت و تاکید شــد که در موضوع 
واگذاری شرکت های ایران خودرو و سایپا، اولویت 
واگذاری مدیریت این دو شرکت از سوی دولت است 
که مقدمه لازم آن، حذف قیمت گذاری دســتوری 
محصولات آنهاست.رئیس کل سازمان خصوصی 
سازی افزود: برای واگذاری واقعی مدیریت در گام 
اول باید ســهام تودلی و چرخه ای این دو شرکت 

واگذار شود تا قفل سهامداری آنها باز شود.
قربان زاده تصریح کرد: پیرو اصرار وزارت صمت بر 
واگذاری پارس خودرو، مقرر شد تعهدات روشنی 
در قبال واگذاری این دو شرکت نهایی شود که در 
روز گذشــته، تفاهم نامه ای بین سازمان خصوصی 
سازی، سازمان نوسازی و گسترش صنایع و معاونت 
صنایع حمل و نقــل وزارت صمت امضا شــد.وی 
افزود: مطابــق این تفاهم نامه باید تــا پایان بهمن 
استراتژی توسعه صنعتی صنعت خودرو با افق ۱۰ 
ساله به صورت رسمی منتشر شــود تا همه نقش 
آفرینان این صنعت از چشم انداز این صنعت و قابل 
پیش بینی بودن متغیرهای آن مطمئن شــوند و 
تمامی محصــولات ایران خودرو و ســایپا تا پایان 
سال از شمول قیمت گذاری دستوری خارج شوند، 
همچنین واگذاری سهام تودلی دو شرکت تا پایان 
سال به سرانجام برسد. با این شروط و تعهداتی که 
از ســوی وزارت صمت به صورت مکتوب ارائه شد، 
مجوز واگذاری پارس خــودرو از زیرمجموعه های 
شرکت سایپا توسط سازمان خصوصی سازی صادر 
شد.قربان زاده تاکید کرد: به دلیل اینکه پارس خودرو 
سهام مستقیم دولت محســوب نمی شود، هیأت 
مدیره و مجمع شرکت سایپا برای نحوه واگذاری و 

ارزش گذاری آن تصمیم می گیرد. 

  ســرما، مقصر جدید افزایش قیمت برخی 
میوه ها

اســدالله کارگر رییس اتحادیه فروشندگان میوه و 
سبزی استان تهران گفت: افزایش قیمت محصولات 
را تایید نمی کنیم، ولی معتقدیم باید بین فصل گرم و 
سرد تفاوتی باشد. زیرا در فصل سرد معمولا هزینه ها 
از جمله کرایه حمل، دســتمزد کارگر و... بیشــتر 
می شود و از طرفی، چون روز کوتاه است محصولات 

دیرتر به عمل می آیند.
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی تهران علت 
افزایش قیمت برخی از محصولات کشاورزی از جمله 
پیاز، سیب زمینی، گوجه فرنگی و خیار را سردی هوا 
عنوان کرد و گفت: در فصل سرد قیمت محصولات 
کشاورزی کمی بیشتر می شود، زیرا هزینه ها افزایش 
می یابد و محصولات دیرتر عمل می آیند.اســدالله 
کارگر با بیان اینکه قیمت محصولات کشاورزی بسته 
به کیفیت آن ها متفاوت است، گفت: به اعضای صنف 
خود اعام کردیم که به هنگام خرید عمده میوه و 
صیفی از میدان مرکزی میوه و تره بار حتما فاکتور 
دریافت کنند تا دقیقا مشخص شود با چه قیمتی این 
محصولات را خریداری و با چه قیمتی می فروشند.بر 
اساس کشف قیمت عمده فروشی در میدان مرکزی 
میوه و تره بــار قیمت هر کیلو پیــاز زرد ۸۰۰۰ تا 
۱۳هزار تومان، پیاز شیری ۸۰۰۰ تا ۱۴هزار تومان، 
پیاز قرمز ۱۰ تا ۱۵ هزار تومان، سیب زمینی۱۰ تا ۱۴ 
هزار تومان، خیار اصفهان ۸۰۰۰ تا ۱۵ هزار تومان، 
خیار بوته رس ۸۰۰۰ تا ۱۲ هزار تومان، گلخانه ۱۲ 
تا ۱۷ هزار تومان، گوجه فرنگی ۵۰۰۰تا ۸۰۰۰ هزار 
تومان است که این اقام باید با احتساب ۳۵ درصد 
سود به دست مصرف کنندگان برسد.رییس اتحادیه 
فروشندگان میوه و سبزی استان تهران اضافه کرد: 
افزایش قیمت محصولات را تایید نمی کنیم، ولی 
معتقدیم باید بین فصل گرم و سرد تفاوتی باشد. زیرا 
در فصل سرد معمولا هزینه ها از جمله کرایه حمل، 
دستمزد کارگر و... بیشتر می شود و از طرفی، چون 
روز کوتاه است محصولات دیرتر به عمل می آیند.

چند هفته ای می شود که قیمت برخی محصولات 
کشاورزی از جمله پیاز، سیب زمینی، خیار و گوجه 

فرنگی افزایش یافته است.

  انتقال دانش ساخت لوله های بدون درز
مدیر پشتیبانی ساخت و تأمین کالای شرکت ملی نفت 
ایران از پیشرفت مذاکرات و امضای تفاهم نامه همکاری 
با یک شرکت توانمند روس در زمینه انتقال دانش فنی 
ســاخت لوله های بدون درز خبر داد. به نقل از وزارت 
نفت، بــرزو قنبری عدیوی گفت: پیرو نشســت های 
پیشــین با شرکت های روســی برای انتقال فناوری و 
ســاخت تجهیزات، عصــر روز سه شــنبه )۱۵ آذرماه 
۱۴۰۱( نشستی با یک شــرکت معتبر بین المللی در 
زمینه فولادسازی و تولید لوله های فولادی مخصوص 
 صنایع نفــت و گاز برگــزار و پیشــرفت های خوبی 

حاصل شد.

میانگین حقوق دولتی ها ۱۰ میلیون است
رئیس سازمان اداری - استخدامی ضمن تاکید بر اینکه با توجه به شرایط اقتصادی 
و معیشت مردم، دولت در سال آینده هیچ اقدام تورم زایی انجام نمی دهد، گفت: اکنون 
میانگین حقوق کارکنان دولت ۱۰ میلیون است اما پرداخت ها باید براساس شایستگی 
باشد.میثم لطیفی در مراسم روز دانشجو در سالن اجتماعات دانشکده مدیریت دانشگاه 
عامه طباطبایی در پاسخ به سوال دانشجویی درباره نابرابری در پرداخت ها گفت: نابرابری 
در پرداخت ها مشکلی است که مبنای نظری وسیعی دارد اما باید به دنبال این باشیم 

که نظام عادلانه پرداخت چگونه و از چه طریقی محقق می شود.
 آیا عدالت این اســت که متناسب با شایستگی ها پرداخت ها صورت بگیرد یا آنکه 

عدالت به معنی برابری است.
وی ادامه داد: به عنوان مثال میانگین حقوق کارکنان دولت حدود ۱۰ میلیون تومان 
اســت. آیا عدالت به این معنی اســت که به همه ۱۰ میلیون تومان به صورت مساوی 
پرداخت کنیم یا آنکه براســاس شایستگی این پرداخت ها صورت بگیرد؛ البته در این 
زمینه مســائلی هم وجود دارد. به این معنی که دستگاه ها برای خودشان قانون خاص 
تعریف کرده اند؛ به عنوان مثال وزارت نفت، وزارت علوم و غیره قانون خاص دارند و این 
قوانین پرداخت ها را متفاوت کرده است که در این راستا به دنبال اجرای طرح یکسان 
سازی هستیم و درصددیم همه کسانی که از این طریق از قانون خارج شده یا برای خود 
استثناهایی قائل شده اند را در یک مسیر قرار دهیم. البته باید در این میان تفاوت ها را 
هم نگاه کنیم.وی در ادامه گفت: عدالت به معنی برابری نیســت اما به معنی ولنگاری 

هم نخواهد بود؛ به همین دلیل دولت در پرداخت ها کف و ســقفی تعیین کرده است. 
یعنی این که هیچ کارمند دولتی نباید پایین تر از پنج میلیون و ۶۰۰ هزار تومان در ماه 
دریافتی داشته باشد و حداکثر آن نیز تا هفت برابر این مبلغ مجاز است. البته به دنبال 
آن هستیم تا با اجرای طرح های مختلف این فاصله را در بخش های دولتی کاهش دهیم 
و به چهار تا پنج برابر برسانیم که در بسیاری از کشورهای دنیا نیز این اتفاق افتاده است.

معاون رئیس جمهور در پاســخ به سوالی مبنی بر این که دولت چه اقدامی در راستای 
حل مشکل فقر، بیکاری و معضات اجتماعی مانند کودکان کار و غیره انجام داده است؟ 

گفت: برخی تصور می کنند که کشور شبیه یک پراید است که اگر روشن نشد یا مشکل 
داشت می توان آن را هول داد تا راه بیفتد اما ایران مانند یک قطار با ۸۵ میلیون مسافر 
است که نمی توان آن را با هول دادن راه انداخت و همه باید دست به دست هم دهیم 
تا مشکات را حل کنیم که البته در گذشته کم کاری های جدی  صورت گرفته است و 
دولت در شرایطی کار را تحویل گرفت که مشکات جدی وجود داشت. به عنوان مثال 
ما در حوزه قطارهای باری میانگین سرعت حدود پنج کیلومتری داریم که بعضا سرعت 
این قطارها از چهارپا کمتر اســت، در صورتیکه در حال حاضر به ۹۰۰ لوکوموتیو نیاز 
داریم و باید کریدور شــمال به جنوب را راه اندازی کنیم.وی اضافه کرد: دولت درصدد 
است با توجه به مشکات اقتصادی که در کشور وجود دارد و مردم با آن دست و پنجه 
نرم می کنند در سال آینده هیچ اقدام تورم زایی انجام نشود، حتی اگر آن فعالیت یا اقدام 
توسعه ای بود اما اگر تورم زا باشد آن را انجام نخواهیم داد. این در حالی است که در پنج 

سال گذشته به صورت پشت سرهم تورم ۲۰ درصدی داشتیم.
لطیفــی اظهار کرد: یکی از طرح های بزرگی که دولت انجام داد اجرای طرح آرد و 
نان بود که در قالب آن ۷۴ هزار نانوایی شناسایی شد اما در این میان چند هزار نانوایی 
بودند که وجود خارجی نداشتند اما سهمیه آرد دولتی دریافت می کردند. دولت در قالب 
اجرای طرح آرد و نان صرفه جویی ۵۰۰۰ تنی داشت که به اندازه مصرف نان حدود ۲۰ 
میلیون نفر است. البته قبول دارم که در حوزه تبیینی و رسانه ای خوب عمل نکردیم و 

دشمن در زمینه ضد تبیین قوی تر و بهتر از ما عمل کرد.

 وی، تصریح کرد: این ادعا کذب محض است.

  نرخ تورم در یک سال گذشته کاهشی بود
رییــس کل بانک مرکزی درباره تفاوت نرخ تورم اعامی بانک مرکزی 
و مرکز آمار گفت: نوع محاســبات این دو با یکدیگر متفاوت اســت و این 
مربوط به دوره زمانی مورد محاســبه بانک مرکزی و روش هایی محاسبه 
اســت.صالح آبادی افزود: بررســی روند نرخ تورم نشــان می دهد که نرخ 
تورم در یک ســال گذشته روند کاهشــی داشته است و سال گذشته در 
ابتدای شــروع کار دولت تورم ۵۹.۳ درصد بــود، اما هم اکنون به کمتر 

 بالغ بر ۷۱۱ هزار نفر از کســانی که در تابســتان سال گذشته بیکار بوده اند، به دلیل 
ناامیدی از پیدا کردن شغل یا دلایل دیگری، تابستان امسال نیز از جمعیت فعال اقتصادی 

خارج شده اند.
کل جمعیت ایران که در ســن اشــتغال قرار دارند در تابســتان امسال ۶۳ میلیون و 
۷۰۲ هزار نفر برآورد شده که از این تعداد ۲۶ میلیون و ۱۱۲ هزار نفر در جمعیت فعال 

اقتصادی قرار دارند. 
به بیان ساده تر ۴۱ درصد از ایرانیانی که در سن کار قرار دارند، تمایل به کار کردن دارند 
و جویای شغل هستند که ممکن است بیکار یا شاغل باشند. از جمعیتی که در تابستان 
امسال تمایل به کار کردن داشته اند حدود ۲ میلیون و ۳۳۳ هزار نفر نتوانسته شغلی برای 
خود دست و پا کنند. این تعداد، جمعیت بیکار کشور محسوب می شود که بر این اساس 

نرخ بیکاری در تابستان امسال ۸.۹ درصد بوده است.
یقینا تعداد بیکاران در ایران خیلی بیش از این تعداد اســت، اما معیار بیکار محسوب 
شــدن کسی که شغل ندارد چنین است که آن فرد در چند هفته گذشته جویای شغل 
بوده و باید برای یافتن کار جست وجو کرده باشد. بدین ترتیب چنانچه فردی بیکار باشد 
و به هر دلیلی از پیدا کردن شــغل ناامید شود و دیگر دنبال کار نگردد، از نظر اقتصادی 

بیکار محسوب نمی شود.

 وضعیت بیکاران ۱۴۰۰ در تابستان ۱۴۰۱
تعداد کل بیکاران کشور در تابستان سال گذشته ۲ میلیون و ۴۹۶ هزار نفر برآورد شده 
اســت. بررسی ها نشان می دهد ۳۷.۵ درصد از کسانی که در تابستان سال گذشته بیکار 
بودند، تابســتان امسال شاغل شده اند؛ یعنی تعداد ۹۳۶ هزار نفر. همچنین ۳۴ درصد از 
جمعیت بیکارِ تابستان ۱۴۰۰، در تابستان امسال نیز همچنان بیکار مانده اند و نتوانسته اند 

برای خود شغلی دست و پا کنند. البته این موضوع بدین معنا نیست که این افراد از تابستان 
سال گذشــته تا کنون بیکار مانده اند، بلکه ممکن است در مقطعی شاغل شده و دوباره 
شغل خود را از دست داده باشند. جمعیت این گروه ۸۴۵ هزار نفر تخمین زده شده است.

بررسی ها نشان می دهد حدود ۷۱۱ هزار نفر از کسانی که تابستان پارسال بیکار بوده اند، 
در تابســتان ســال جاری از جمعیت فعال اقتصادی خارج شده اند و دیگر جویای شغل 
نیستند. به عبارت دیگر ۲۸.۵ درصد از بیکاران تابستان سال گذشته، در تابستان ۱۴۰۱ 
از پیدا کردن شغل ناامید شده اند یا به هر دلیل دیگری متقاضی پیدا کردن شغل نیستند.

تاحدودی می توان گفت که وضعیت اشتغال در تابستان امسال نسبت به تابستان سال 
گذشــته کمی بهبود یافته یا حداقل بدتر نشده است. کاهش نرخ بیکاری و افزایش نرخ 
اشــتغال از شواهدی اســت که این امر را نشان می دهد. البته نرخ مشارکت اقتصادی در 
تابستان امسال نسبت به نرخ مشارکت در تابستان ۱۴۰۰ کمی کاهش یافته است که تا 

حدودی تحلیل وضعیت بازار کار را مشکل می سازد.
زمانی که نرخ بیکاری همزمان با کاهش نرخ مشارکت اقتصادی رخ می دهد، نمی توان 
لزوما بیان کرد که کاهش بیکاری به علت بهبود اشتغال در کشور بوده است. همین امر 
هم باعث شده تا با توجه به آمارهای موجود، نتوان به قطعیت درباره تغییرات وضعیت بازار 

کار اقتصاد ایران اظهار نظر کرد.

شــاید بیش از ۱۰ درصد موضوع مســکن در اختیار وزارت راه و شهرســازی نباشــد و 
نباید فکر کنیم اگر مســئولان ایــن وزارتخانه را تغییر دادیم، مشــکل مســکن برطرف 
 می شــود. ســاختارهای اقتصاد بایــد برای تولید ســالیانه یــک میلیون خانــه فراهم

 باشــد؛ وزارت اقتصاد، بانک مرکــزی، وزارت صمــت و حتی وزارت خارجــه با موضوع 
مســکن مرتبط هســتند. ضمن این که به آقای بذرپاش برای انتخابش بــه عنوان وزیر 
 راه و شهرســازی تبریک می گویم، معتقــدم طراحی دســتور کار ایــن وزارتخانه برای

 موضوع مسکن کامل نیست. موضوع مسکن فقط زمین و بسترسازی برای خانه سازی نیست؛ 
مساله ی اصلی به ساختارهای اقتصادی ناکارآمد برمی گردد.

 در بخش مسکن باید تســهیات، انواع ابزارهای مالی، فاینانس، سرمایه گذاری خارجی، 

صکوک، اوراق مشارکت و غیره فعال شود که ۹۰ درصد این موارد خارج از اختیارات وزارت راه 
وشهرسازی است. صنعت ساختمان تمام سطح کشور را در اختیار دارد. از معادن گرفته تا تولید 
مصالح، ساختارهای مرتبط با منابع مالی، بخش های دولتی و خصوصی. من نمی فهمم چرا 
این قدر موضوع مسکن را به وزارت راه و شهرسازی گره زده ایم. وزارت اقتصاد، بانک مرکزی، 

وزارت صمت و حتی  وزارت خارجه با موضوع مسکن مرتبط هستند. 
ساختارها برای تولید سالیانه یک میلیون واحد  مسکونی در وزارتخانه های مذکور باید تقویت 
شود.انتظار داریم در شرایطی که بخش خصوصی ۹۵ درصد مسکن کشور را در اختیار دارد 
قولش را وزارت راه و شهرسازی بدهد. موضوعی تحت عنوان نهضت ملی مسکن طراحی شده 
و می خواهیم چهار میلیون  مسکن در چهار سال بسازیم. یکدفعه چند میلیون نفر با این تصور 

مواجه می شوند که دولت می خواهد برایشان خانه بســازد. درحالی که دولت تسهیل گر و 
قانون گذار است و نمی تواند بیش از ۵ درصد تولید مسکن را در اختیار بگیرد.

 کاری که دولت و ذیل آن وزارت راه و شهرسازی می تواند انجام دهد این است که شرایط را 
برای نقش آفرینی بخش خصوصی مهیا کند.

 برای این منظور باید ساختارهای اقتصاد دولتی عوض شود. طی دهه های اخیر پول، منابع و 
ارکان اقتصاد در ید دولت بوده و بخش خصوصی دستش همیشه به سمت دولت بوده است. 
در دنیا کشورهایی مثل فرانسه و انگلیس برای اقتصاد دستشان را به سمت بخش خصوصی 
دراز می کنند. مالیات و عوارض می گیرند و با آن دولت را می چرخانند. دولت خودش تولید 

و تجارت نمی کند.

بیش از ۷۰۰ هزار نفر به دنبال شغل هستند

همه وزارتخانه ها به بذرپاش کمک کنند
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تصمیم نهایی واگذاری شرکت های سایپا و ایران خودرو
مهرنوش مظفری | تقریبا یک سالی می شود که خبر واگذاری سهام دولتی خودروسازان منتشر شده اما هنوز این واگذاری در هاله ای از 

ابهام قرار دارد. این عرضه امسال انجام می شود؟

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1401/09/19
شماره : 1312

حمایت های مالیاتی برای 
رونق تولید در لایحه بودجه 
۱۴۰۲ دیده شده است

  ارائه ندادن خدمات به افراد بی حجاب صحت 
ندارد

رئیس کل بانک مرکزی بر این موضوع تاکید کرد که 
ارائه ندادن خدمات به برخی افراد به هیچ وجه صحت 

ندارد.
 علی صالح ابادی در حاشــیه مراسم انعقاد تفاهم نامه 
حمایت از هزار شــرکت دانش بنیان و فناور در جمع 
خبرنگاران، درمورد تامین ارز واردات خودرو گفت: برای 
واردات خــودرو طبق مصوبه هیات دولت ارز مورد نیاز 

تامین می شود و در این زمینه مشکلی وجود ندارد.  
وی به این ســوالی مبنی بر اینکــه عدم ارائه خدمات 
بانکی به افراد بی حجاب صحت دارد یا خیر؟ پاســخ 
داد: این موضوع به هیچ وجه صحت ندارد و شبکه بانکی 
طبق گذشــته خدمات خود را به همه هموطنان ارائه 

می کند. 

  رشــد ظرفیت نیروی تجدیدپذیر تا ۵ سال 
آینده دو برابر می شود 

آژانس بین المللی انرژی)IEA( اعلام کرد رشد ظرفیت 
نیروی تجدیدپذیر جهانی ظرف پنج سال آینده، تحت 
تاثیر نگرانی های امنیت انرژی که پس از حمله نظامی 
روسیه به اوکراین ایجاد شــد، دو برابر خواهد شد. در 
گزارش ســالانه  آژانس بین المللی انرژی درباره چشم 
اندازه تجدیدپذیرها آمده است: انتظار می رود ظرفیت 
نیــروی تجدیدپذیر جهانی تا ســال ۲۰۲۷ به میزان 
۲۴۰۰ گیــگاوات که معادل کل ظرفیت نیروی فعلی 
چین اســت، رشــد کرده و به ۵۶۴۰ گیگاوات برسد. 
این افزایش ۳۰ درصد بالاتر از میزان رشدی است که 
یک سال پیش پیش بینی شد.قیمت های بالای گاز و 
برق که ناشی از بحران انرژی جهانی در سال میلادی 
جاری بوده، فناوری های نیروی تجدیدپذیر را جذابتر 
کرده اســت. رشد تجدیدپذیرها همچنین تحت تاثیر 
سیاست ها و اصلاحات بازاری است که آمریکا، چین و 
هند برای حمایت از توسعه تجدیدپذیر و توسعه سریع 
تر از برنامه ریزی قبلی تجدیدپذیرها، به اجرا گذاشتند.

فاتح بیرول، مدیر اجرایی آژانس بین المللی انرژی اظهار 
کرد: تجدیدپذیرها در حال حاضر هم توســعه سریعی 
دارند اما بحران انرژی جهانی آنها را وارد یک فاز جدید 
رشد فوق العاده ســریع تر کرده است زیرا کشورها به 
دنبال سرمایه گذاری روی امنیت انرژی خود هستند. 
جهان ظرف پنج  سال آینده به اندازه ۲۰ سال گذشته، 
نیــروی تجدیدپذیر اضافه خواهــد کرد.طبق گزارش 
آژانس بین المللی انرژی، تجدیدپذیرها ظرف پنج سال 
آینده بیش از ۹۰ درصد از توسعه ظرفیت برق جهانی 
را تشکیل داده و تا ابتدای سال ۲۰۲۵، از زغال سنگ 
به عنوان بزرگترین منبع تولید برق در ســطح جهان 
پیشی خواهند گرفت. ظرفیت فتوولتاییک خورشیدی 
جهانی نیز  تا سال ۲۰۲۷ تقریبا سه برابر شده و ظرفیت 
نیروی بادی هم تقریبا دو برابر می شود.بر اساس گزارش 
رویترز، تقاضا برای ســوخت های زیستی به میزان ۲۲ 

درصد تا سال ۲۰۲۷ افزایش پیدا می کند . 

 جزییات جدید از واریز مرحله نخســت سود 
سهام عدالت

 رییس ســازمان خصوصی سازی با اشاره به افزایش ۲ 
برابری سود سهام عدالت نسبت به سال گذشته، گفت: 
قرار بر این است تا سود سهام عدالت در ۲ نوبت واریز 
شود که امیدواریم نوبت نخست آن تا اواسط دی ماه و 
نوبت دیگر تا پایان سال انجام شود.حسین قربان زاده 
گفت  : امسال مجموع سود ســهام عدالت به بیش از 
۶۰ هزار میلیارد تومان رسیده است؛ در حالی که این 
رقم سال گذشــته حدود ۲۹ هزار میلیارد تومان بود.

وی خاطرنشان کرد: وجود چنین ارقامی نشان دهنده 
افزایش ۲ برابری ســود ســهام عدالت نسبت به سال 
گذشته اســت.قربان زاده ادامه داد: با مطرح شدن این 
موضوع در شورای عالی بورس و نیز تاکید وزیر اقتصاد، 
قرار بر این است تا سود سهام عدالت در ۲ نوبت واریز 
شــود که امیدواریم نوبت نخست آن تا اواسط دی ماه 
و نوبت دیگر تا پایان ســال انجام شود.رییس سازمان 
خصوصی سازی با تاکید بر اینکه میزان پرداختی سود 
سهام عدالت به نسبت سهمی که هر فرد دارد متفاوت 
است، گفت: عملًا مشمولان سهام عدالت با دریافت ۲ 
برابری سود سهام عدالت نسبت به سال گذشته همراه 
خواهند بود.هفته گذشته »حسین قربان زاده«، رییس 
ســازمان خصوصی سازی به مرحله نخست واریز سود 
ســهام عدالت طی چند روز آینده اشاره کرد و افزود: 
قرار بر این است تا ســود سهام عدالت طی ۲ مرحله 
به حساب مشمولان واریز شود که مرحله نخست این 
واریزی تا پایان آذر یا اوایل دی ماه و مرحله دوم تا پایان 

سال انجام خواهد شد.

   قیمت سبد نفتی اوپک به زیر ۸۰ دلار رفت
قیمت سبد نفتی اوپک دیروز )جمعه ( با کاهش بیش 

از ۳ دلاری به زیر ۸۰ دلار رفت.
به نقل از دبیرخانه سازمان کشورهای صادرکننده نفت 
)اوپک(، قیمت ســبد نفتی اوپک دیروز ۷۹ دلار و ۷۷ 
سنت ثبت شد، در حالی که دوشنبه )۱۴ آذرماه( ۸۳ 
دلار و ۱۶ سنت بود.ســبد نفتی اوپک شامل ۱۳ نوع 
نفت خام اعضای این سازمان از جمله مخلوط الجزایر، 
گیراسول آنگولا، ســبک رابی گابن، میناس اندونزی، 
سنگین ایران، ســبک بصره، صادراتی کویت، السیدر 
لیبی، ســبک بونی نیجریه، ســبک عربی عربستان، 

موربان امارات، مری ونزوئلا و جنو کنگوست.

یکسالی می شود که بحث واگذاری خودروسازان توسط ابراهیم 
رئیسی مطرح شده اما هنوز به جایی نرسیده است. دولت تنها ۱۷ 
درصد از سهام خودروسازی سایپا و ۵.۷ درصد از سهام ایران خودرو 
را در اختیار دارد اما این دو مجموعه را مدیریت می کند. برای نمونه 
انتصاب مدیران خاص و قیمت گذاری دستوری بخشی از مدیریت 

توسط دولت است.
هر ســال زیان خودروسازان بیشتر می شود و مسئولان دولتی 

عقیده دارند که با واگذاری ســهام خودرویی ها، این مجموعه ها از 
زیان دهی خارج می شوند و به سوددهی می رسند.

البتــه برخی از فعالان اقتصادی می گویند که این عرضه انجام 
نخواهد شد چرا که وزارت صمت سخنی در خصوص این واگذاری ها 
نمی گوید و بر اساس تجربه گذشته احتمالا این وزارتخانه مخالف 

عرضه سهام دولتی خودروسازها در بورس باشد.
احســان خانــدوزی، وزیر اقتصــاد مهرماه امســال گفت که 

دســتگاه های دولتی برای فروش ســهام دولتی 
خودروســازان مقاومت می کنند و این ســهام را 
به عنوان وثیقه در بانک ها گذاشــته اند. بر همین 
اســاس مجموعه ها تنها یک ماه فرصت داشتند 
که این وثیقه را با ســایر وثایق جایگزین کنند اما 
بررسی ها نشــان می دهد که تا به امروز این کار 

انجام نشده است.
بر اساس اعلام سازمان خصوصی سازی قرار است 
تا پایان این هفته چارچوب واگذاری صنعت خودرو 
آماده و به امضای وزیر صمت و اقتصاد برسد. همچنین 
 برنامه زمان بنــدی واگذاری تودلی ها تا پایان این

 ماه اعلام خواهد شد.
از سوی دیگر واگذاری سهام تودلی ها و سهم  
چرخشی خودروسازان که شامل سهم های وساپا، 
ورنا، سایپا خگستر و تعاونی خاص از ایران خودرو 

می شود در دستور کار است.
نکته مهم اینجاست که پیش از واگذاری باید 
قیمت گذاری دســتوری و اعمال تعرفه خودروها 
حذف شود و همانند عرضه های دیگر مبنای اصلی 

عرضه و تقاضا باشد.
البتــه قبل از واگذاری باید ارزش گذاری انجام 
شــود؛ چرا که آخریــن ارزش گذاری ســازمان 
خصوصی سازی مربوط به شش سال پیش است 
و منطقی نیســت تودلی ها یا سهام دولت با این 

ارزش گذاری واگذار شوند.

 چه میزان از سهام واگذار می شود؟
میزان فروش تودلی ها مربوط به شرکت ها است 
و بر حســب نیاز می توانند درصدی را بفروشند. 
شــرکت مادرتخصصی و سازمان خصوصی سازی 
تنهــا واگذاری ۵ درصد ایران خودرو و ۱۷ درصد 

سایپا را مدیریت و برنامه ریزی می کند.
همچنین بر اساس اعلام سازمان خصوصی سازی، 
اولویت دولت واگذاری تودلی ها و سپس از سهام 

است که تا پایان سال به نتیجه می رسد.
بــا وجود تمامی این موارد به نظر نمی رســد 

کــه واگــذاری خودروســازها تــا پایان ســال 
 تعیین تکلیف شــود و احتمالا ایــن ابهام، ماه ها

 ادامه داشته باشد.

 تصمیم نهایی واگذاری  سهام؟
طبق صورت جلســه الزامات واگذاری در شرکت های 
ایران خودرو و سایپا که در تاریخ ۱۴ آذرماه تهیه شده 
است ســهام تودلی ایران خودرو و سایپا باید تا پایان 

سال جاری واگذار شود.
 در صورت جلســه الزامات واگذاری در شــرکت های 
ایران خودرو و ســایپا که به امضای رئیس ســازمان 
خصوصی سازی، رئیس هیات عامل سازمان گسترش 
و نوســازی صنایع ایران و معاون صنایع حمل و نقل 
وزارت صمت رســیده اســت، به منظور تحقق هدف 
ارتقاء ســطح کارایی، بهــره وری و نوآوری در صنعت 
خودروی کشور و همچنین رعایت الزامات سند نهایی 
خروج دولت از تصدیگری صنعت خودرو مواردی مورد 

توافق طرفین قرار گرفت.
مورد اول این است که سند استراتژی صنعتی بلندمدت 
و با ثبات صنعت خودرو )۱۰ ساله( تا پایان بهمن ماه 
سال جاری از ســوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تهیه و به سازمان خصوصی ســازی ارسال می شود.

در مورد دوم تا پایان ســال جــاری همه محصولات 
ایران خودرو و سایپا از قیمت گذاری دستوری خارج 
خواهند شد. سازوکار اجرایی این توافق تا پایان آذرماه 
سال جاری توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت ارائه 
خواهد شد. مورد سوم تکالیف عرضه و فروش محصول 
خارج از قواعد بازار اســت که منجر به کاهش درآمد 
)افزایش هزینه ها( برای خودروســازها شود، منوط به 

جبران منابع آن، قبل از اجرای تکالیف است.
مورد بعدی این اســت که سهام تودلی ایران خودرو و 
سایپا تا پایان ســال جاری واگذار خواهد شد و مورد 
آخر این است که در صورت عدم واگذاری سهام تودلی 
در شــرکت های ایران خودرو و سایپا از ابتدای سال 
آینده به بعد حق رای ناشی از این سهام در مجامع این 

شرکت ها سلب خواهند شد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: با توجه به اینکه بخش هایی از اقتصاد دچار رکود است، در لایحه بودجه ۱۴۰۲ پیشنهاد حمایت مالی از شرکت ها ارائه و انجام شود و حمایت های مالیاتی لازم را از این بخش ها 
انجام خواهد شد تا رونق بگیرند. سید احسان خاندوزی در مراسم انعقاد تفاهم نامه همکاری بانک مهر ایران با معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری برای تامین مالی ۱۰۰۰ شرکت دانش بنیان اظهار کرد: 
وزارت اقتصاد، وزارت تامین مالی است و از اقتصاد کشور پشتیبانی می کند.وی درباره حمایت از شرکت های دانش بنیان بیان کرد: در حوزه حمایت از تولید و شرکت های دانش بنیان تلاش کردیم از ابزار مالیاتی 
استفاده نکنیم و با کاهش مالیات آنها را در امر تولید حمایت کنیم.خاندوزی با اشاره به تدوین لایحه بودجه ۱۴۰۲ گفت: در این لایحه پیشنهاد دادیم با توجه به اینکه هنوز بخش هایی از اقتصاد از رکورد خارج 
نشده اند، حمایت های مالیاتی لازم را از این بخش ها انجام دهیم تا رونق بگیرند؛ زیرا رونق آنها برای دولت هم افزایش درآمد خواهد داشت.وی اظهار امیدواری کرد: سطح درآمد مالیاتی سال ۱۴۰۲ حاوی پیام 
تسلیت و گشایش شرکت های تولیدی باشد.وزیر اقتصاد با بیان اینکه اقتصاد کشور بانک پایه است، گفت: در این نوع از اقتصاد بانک ها سهم بزرگی در تأمین مالی دارند و در این روش تامین مالی به وسیله 

قرض الحسنه ویژگی ممتازی است و از این روش برای تولید بهترین محصول که محصولات دانش بنیان است می توان بهره مند شد. 

نکته مهم اینجاست که پیش 
از واگذاری باید قیمت گذاری 

دستوری و اعمال تعرفه 
خودروها حذف شود و همانند 
عرضه های دیگر مبنای اصلی 

عرضه و تقاضا باشد.

قیمت گذاری دستوری و صنعت دارو ایران 
اتاق بازرگانی تهران در ادامه پژوهش های مشترک خود با دانشگاه 
شریف به بررسی ابعاد مختلف قیمت گذاری دارو در ایران و تبعات آن 
پرداخته است. پژوهشگران در بخشی از این مطالعه به بررسی آثار و 
تبعات قیمت گذاری دستوری در صنعت دارو پرداخته اند. به گفته این 
مطالعه، برای محاسبه قیمت های عادلانه در صنعت داروسازی، چندین 
 روش به اجرا درمی آید که عمده ترین آن در کشــور ما، محاسبه بر 
مبنای هزینه تمام شــده است. در این روش، متوسط سود در نظر 
گرفته شده برای داروسازی ۲۵ درصد هزینه تمام شده داروست که 

بسیاری از تولیدکنندگان دارو را دچار مشکل کرده.
در این پژوهش آمده اســت که برخی داروهای زیســت فناوری در سال های اخیر، بر اســاس روش مقایسه ای با قیمت دارو در 
 کشورهای مشابه از نظر درآمدی مانند ترکیه و یونان قیمت گذاری می شود که این روش تا حدودی موفق بوده و موجب رشد آن بخش 
از صنعت داروســازی شــده اســت. با ایــن حال، تعداد معــدودی از داروهای تولید داخــل نیز به روش ارزش ادراکی مشــتری 
قیمت گذاری شــده اســت.در این بررسی، تصریح شــده است در حالی که بزرگترین خریدار دارو از شــرکت های دارویی، دولت و 
ســازمان های حمایتی وابســته هســتند، قیمت گذار دارو نیز نماینده دولت یعنی وزارت بهداشت اســت. بنابراین به طور طبیعی 
دولــت تمایــل دارد  برای کاهش هزینه های خود، داروها را ارزان تر تهیه کنــد. این امر، موجب افزایش انگیزه تولیدکنندگان دارو 
برای دســتکاری صورت های مالی شــرکت های دارویی می شود. از دیگر آســیب های صنعت دارو نیز می توان به ناآشنایی مدیران 
بالادســتی بخش بهداشــت و درمان کشور با مفاهیم اقتصادی اشــاره کرد.در مطالعه و بررسی اتاق تهران و اندیشکده کسب وکار 
شریف، به برخی تبعات قیمت گذاری در صنعت دارو کشور نیز اشاره شده از جمله آنکه سیاست موجود به کمبود دارو دامن زده 
 و سرمایه گذاری جدید در صنعت دارو کمتر اتفاق افتاده است. قاچاق معکوس دارو، افزایش سرانه مصرف دارو، تخصیص غیربهینه 
یارانه دارو، به صرفه نبودن تحقیق و توســعه و نیز شــکل نگرفتن رقابت، از آن جمله است.با این حال، پژوهشگران این مطالعه، به 
راهکارهایی نیز برای برون رفت از آسیب های قیمت گذاری دستوری در صنعت دارو دست پیدا کرده اند. آنها بر این باورند که برای رفع 
قیمت گذاری دستوری در این بخش، لازم است به دو حیطه شیوه قیمت گذاری و تهیه فهرست داروهای مشمول قیمت گذاری، به طور 
مجزا پرداخته شود.روش پیشنهادی، استفاده از مزایده با حضور بیمه هاست. به این شکل که بیمه ها، به عنوان نماینده سمت تقاضا، با 
تولیدکنندگان دارویی وارد چانه زنی می شوند. همچنین در کنار این روش، لازم است درباره فهرست داروهای مشمول قیمت گذاری 
تجدیدنظر صورت گیرد و فقط داروهای اساسی مورد نیاز جامعه، در صورت نیاز به شیوه کاربردی و مناسب قیمت گذاری شود و 

باقی داروها با توجه به تقاضای بازار و میزان عرضه دارو توسط بازار قیمت گذاری شود.

در نشســت هم اندیشــی نمایندگان دبیرخانه های شوراهای 
گفت وگوی استانی ضمن تشریح دستاوردها و روند فعالیت شوراهای 
گفتوگو، دستورالعمل ارزیابی شوراهای استانی مورد بازنگری قرار 

گرفت.
 به نقل از اتاق بازرگانی ایران، نشســت هم اندیشی نمایندگان 
دبیرخانه های شوراهای گفتگوی استانی برگزار شد. در ابتدای این 
نشست، گزارشی از عملکرد شوراهای گفت وگوی استانی ارائه شد 
که طبق آن وضعیت کنونی برگزاری جلســات، حضور استانداران، 
نمایندگان مجلس و دیگر نمایندگان دستگاه های اجرایی مورد توجه 

قرار گرفت.در این رابطه، محسن عامری، رئیس مرکز بهبود کسب وکار اتاق ایران از روند صعودی برگزاری جلسات اصلی با حضور 
استانداران، نمایندگان مجلس و نمایندگان دستگاه های اجرایی در هر یک از استان ها خبر داد و از آن به عنوان یک ظرفیت بی نظیر 
در اختیار دولت و بخش خصوصی یاد کرد.وی به مکانیسم ارزیابی عملکرد شوراهای استانی که از سال ۱۳۹۶ آغاز شده، اشاره کرد 
و افزود: این اقدام کمک کرد تا تصویر دقیقی از شرایط برگزاری جلسات در سطح کشور داشته باشیم. آمار و اطلاعات به دست آمده 
از این نشست ها در اختیار رؤسای سه قوه و معاونان آنها قرار می گیرد تا بتوان از این طریق به سمت برگزاری بهتر و منظم تر جلسات 
حرکت کنیم. البته باید توجه داشت که در دولت سیزدهم شاهد افت تعداد برگزاری جلسات شوراهای استانی بودیم که به نظر می رسد 
بیشتر به شناخته نشدن این ظرفیت از سوی استانداران مربوط باشد.در ادامه غلامحسین شافعی، رئیس اتاق ایران با توجه به حضور 
نمایندگان دولت در این نشست، گفت: بزرگ ترین اثرگذاری در چگونگی برگزاری و روند جلسات شوراها در هر استانی از سوی وزارت 
کشور است و بدین ترتیب تقاضا داریم که جلسه ای با حضور استانداران و دبیران شوراهای استانی که در واقع رؤسای اتاق ها هستند، 
برگزار و فرصتی برای گفت وگو بین آنها فراهم شود.وی از دبیران شوراهای گفت وگو نیز درخواست کرد تا اعضای بخش خصوصی و 
تعاونی در شوراهای استانی را با دقت بالا انتخاب کنند. به باور او باید در هر سال افراد مختلف و توانا در تشریح مسائل و مشکلات 
انتخاب شوند.شافعی تصریح کرد: تغییر دیدگاه بین مسئولان محلی نسبت به جایگاه بخش خصوصی از کارآمدی شوراهای استانی 
است. از طرفی بالاتر از طرح مشکلات، پیدا کردن راه حل برای آنها اهمیت دارد، پس دبیرخانه های شورای استانی تلاش کنند در 
عین حال که مشکلات را به همت تشکل ها و فعالان اقتصادی شناسایی می کند، راهکارهای عملیاتی و مؤثری برای آنها ارائه دهند.

رئیس اتاق ایران ارزیابی صورت گرفته در دبیرخانه ملی شورای گفت وگو درباره عملکرد شوراهای استانی را اقدامی مؤثر دانست 
و ابراز امیدواری کرد: این نهاد با مجموعه اختیاراتی که دارد، بتواند در بهبود محیط کسب وکار مؤثر باشد. پس باید از این ظرفیت 

بهترین استفاده را داشته باشیم.

راهکار قدرت گرفتن شوراهای گفتگو در استان ها

  واردات برنج و چای هندی ممنوع شد
در حالی که تولید برنج داخلی با افزایش ۳۰ درصدی نســبت به ســال قبل مواجه شده است، با هدف 

متعادل سازی تراز تجاری با هند، ثبت سفارش های جدید واردات برنج از این کشور متوقف شده است.
روزنامه هندی اکونومیک تایمز طی گزارشی اعلام کرد ایران از هفته گذتشه ثبت سفارش های جدید 

برای خرید برنج و چای از هند را متوقف کرده است. 
بر اساس این گزارش تجار و بازرگانان ایرانی دلیلی در مورد توقف ثبت سفارش برای برنج و چای هندی 

بیان نکرده اند.
رئیس یک شــرکت بزرگ تولیدی چای هند در این باره گفت: روند سفارش ایرانی ها برای خرید چای 
هندی از مدتی قبل کاهش پیدا کرده بود اما از هفته گذشته به طور کلی متوقف شده است. برنج و چای 

مهمترین اقلام صادراتی هند به ایران محسوب می شوند.
برخی از تجار هندی در مورد علت توقف واردات برنج و چای این کشــور توســط ایران به مذاکرات دو 
کشور برای احیای مکانیسم تسویه تجاری با روپیه اشاره می کنند و می گویند تجار ایرانی منتظر راه اندازی 

دوباره این مکانیسم مالی هستند.
از سوی دیگر مسیح کشاورز دبیر کمیسیون تأمین کنندگان برنج کشور با تایید توقف ثبت سفارش های 
جدید برای برنج و چای هندی گفت:  این توقف موقتی اســت و در آینده در صورت لزوم و فراهم شــدن 

شرایط، بار دیگر از سر گرفته خواهد شد.

علیرغم تردیدهای موجود در مورد نحوه ی اجرای سقف قیمت نفتی روسیه، به دنبال 
بروز امیدواری نسبت به بهبود تقاضای چین، معاملات آتی نفت، تقویت شد.به گزارش 
تجریش آنلاین و به نقل از رویترز، معاملات آتی نفت در روز چهارشنبه با ایجاد انگیزه 
و امید نسبت به بهبود تقاضای چین اندکی افزایش یافت؛ با این وجود، عدم اطمینان 
در مورد چگونگی اجرای سقف غربی بر قیمت نفت روسیه، بازارها را پس از افت شدید 
جلسه قبل، در حاشیه قرار داد.معاملات آتی نفت برنت پس از اینکه برای دومین بار در 
ســال ۲۰۲۲ در جلسه معاملاتی قبلی به زیر ۸۰ دلار رسید، در ساعت ۰۴۱۶ به وقت 
گرینویچ با ۱۳ سنت یا ۰.۱۶ درصد افزایش به ۷۹.۴۸ دلار در هر بشکه رسید.قراردادهای 

آتی نفت خام ایالات متحده کاهش های قبلی را ادامه داد و نسبت به بسته شدن قبلی در 
۷۴.۲۵ دلار در هر بشکه ثابت ماند.رکود برنت بزرگترین کاهش روزانه قیمت ها از اواخر 
سپتامبر بود که امسال در محدوده ۶۲ دلار معامله شد.اما در این بین، انتظارات افزایش 
تقاضای چین همچنان یک محرک مثبت بود، چرا که این کشــور برای دو روز متوالی 
 CMC تعــداد کمتری از موارد ابتلا به کووید-۱۹ را ثبت کرد.لئون لی، تحلیلگر بازار در
Markets در یادداشــتی ذکر کرد: چین به سرعت محدودیت های کووید ۱۹ را کاهش 
داده است، این امر ممکن است تقاضا را افزایش دهد.در چشم انداز ارزی، یوآن چین روز 
جمعه در برابر دلار آمریکا تقویت شد؛ زیرا سرمایه گذاران از ارزیابی داده های صادرات و 

واردات بسیار ضعیف تر از حد انتظار اجتناب کردند و منتظر اعلام دولت در مورد کاهش 
بیشــتر اقدامات کووید ۱۹ بودند که به نوبه ی خود می تواند اقتصاد آسیب دیده را احیا 
کند.از سوی دیگر، کاهش احتمالی ذخایر نفت خام ایالات متحده بر اساس ارقام API، در 
حدود ۶.۴ میلیون بشکه، نیز باعث حمایت برخی از احساسات در جبهه ی عرضه شد.علاوه 
بر آین ها، عدم اطمینان در مورد چگونگی اجرای ســقف قیمت نفت روسیه در عرضه، 
به نوسانات کمک کرد. روزنامه ودوموستی گزارش داد، روسیه به منظور مقابله با سقف 
قیمتی اعمال شده توسط قدرت های غربی، در حال بررسی سه گزینه از جمله ممنوعیت 
فروش نفت به برخی کشورها و تعیین حداکثر تخفیف برای فروش نفت خام خود است.

آگهی
نوبت دومنوبت دوم

اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر
سازمان بنادر و دریانوردی

به استناد سند شماره ۱٩٤٩٦ شناسه ۱٤۰۱۱۱٤٥٦٩٥٩۰۰۰۰٦٤ 
مورخ ۱٤۰۱/۰۷/۳۰ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۶۹ گناوه  
 خانم انسیه حسین زاده با شماره ملی ٣٥٣٩٦٦٨٢۱٧ و 
آقای حمزه سیفی با شماره ملی ٣٥٣٩٦٢٣٩٦٥ ، نسبت به انتقال 
 ۶ دانگ سهم مشاع یک فروند شناور به شماره ثبت ۱۶۹۰۳- بوشهر
به خانم طاهره خواجه با شماره ملی ۳۵۳۹۹۵۰۰۱۱ و آقای 
ابوالفضل خواجه با شماره ملی ۳۵۳۰۳۷۲۶٨٤ اقدام نموده اند 

مراتب به استناد ماده ۲۵ قانون دریایی ایران آگهی می گردد.
اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر

شناسه آگهی: ۱٤۱٩٣٩٢

آگهی
نوبت دومنوبت دوم

اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر
سازمان بنادر و دریانوردی

شناســه   ٢٥٧٥٧٧ شــماره  ســند  اســتناد  بــه 
١٤٠١١١٤٥٦٧٢٥٠٠٠٠٥٢ مــورخ ١٤٠١/٠٧/٠٦ دفترخانــه 
اســناد رســمی شــماره ٤ بوشــهر ، ناصــر بحرانــی بــا شــماره 
ملی ٣٥٢٠٩٤٧٥٥٢، نســبت به انتقال 6 دانگ ســهم مشــاع 
 شــناور یدک کــش جانــان بــه شــماره ثبــت ٨٥٤ - بوشــهر 
بــه محمدرضــا ایزدپناهــی بــا شــماره ملــی ٢٢٩٩٠٥٠6٧۱ 
اقــدام نموده انــد. مراتــب بــه اســتناد مــاده ٢٥ قانــون دریایی 

ایــران آگهــی می گــردد.
اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر

شناسه آگهی: ١٤١9٤٠٠

رشد نفت به امید بهبود تقاضا



W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

4
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

کشاورزی 

 نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس شورای اسلامی از صدور مجوز برای صادرات ۱۰۰ هزار تن سیب زمینی از استان اردبیل خبر داد.
علی نیکزاد گفت: برای تامین بخشی از زحمات کشاورزان و با پیگیری های انجام یافته، مجوز صادرات ۱۰۰ هزار تن سیب زمینی از استان صادر شده است.

وی افزود: در اســتان اردبیل بیش از ۸۰۰ هزار تن ســیب زمینی تولید می شــود که ۱۰۰ هزار تن آن در داخل استان مصرف و به میزان ۳۰۰ هزار تن نیز نیاز کارخانجات تولید نشاسته و چیپس 
را تامین می کند.نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و ســرعین در مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: برای فروش ۴۰۰ هزار تن دیگر نیز برنامه صادرات در دستور کار قرار گرفته که علی الحساب مجوز 
صادرات ۱۰۰ هزار تن ســیب زمینی با تعرفه پایین تر برای صادرکنندگان صادر شــده اســت.نیکزاد همچنین گفت: با پیگیری های انجام یافته، بیش از ۲۰ پرواز در اردبیل به صورت یک روزه صبح و 
عصر انجام می شــود.وی افزود: پیش از این، پروازها برای مقصد تهران در قالب ســاعات اولیه صبح و عصر در یک روز امکان پذیر نبود ولی از این پس اولین پرواز از تهران به اردبیل در ســاعت ۶ صبح 

و بالعکس و برگشت عصر از ساعات اولیه شب ساعت ۲۱ به مقصد تهران امکان پذیر شد.

مجوز صادرات ۱۰۰ هزار تن 
سیب زمینی از اردبیل صادر شد

 شهرک های کشاورزی، محیط های کنترل شده تولید محصولات کشاورزی 
بــه عبارتی مکانی با محدوده معین، مدیریت یکپارچه و هدفمند با رعایت 
ضوابط و معیارهای فنی برای اســتقرار مجموعــه ای از واحدهای تولیدی 
کشــاورزی و مدیریت زنجیره تامین هستند.تولید با هزینه کمتر، افزایش 
بهــره وری در مصرف آب، اشــتغالزایی و تولید صادرات محور از مهمترین 
مزیت های تولید در شــهرک های کشاورزی است و به همین دلیل ایجاد و 
توسعه این شهرک ها در کردستان هم در دستور کار قرار گرفته است.قرار 
شده محصولات آب بر هم چون سبزیجات و سیفی جات در استان به فضای 
گلخانه ای منتقل شود تا فضای آزاد بیشتری به محصولات استراتژیکی هم 
چون گندم اختصاص پیدا کند.»صلاح الدین کریمی« مدیرعامل شــرکت 
شهرک های کشاورزی کردستان در گفت و گویی معتقد است فعالیت ها و 
برنامه های زیادی برای رشد شهرک های کشاورزی در استان تدوین شده 

است و بسیاری از آنها در مرحله اجرا قرار دارند.

 علاوه بر مجتمع گلخانه ای صادق آباد که به بهره برداری رسیده 
و مجتمع قبا سرخ که در حال ساخت سازه است چند مجتمع دیگر 

را هم در دست اجرا و اقدام دارید؟
 شرکت شــهرک های کشــاورزی اســتان در مجموع هشت مجتمع 
گلخانه ای و یک مجتمع شــیلاتی را در دست اقدام دارد که یک مجتمع 

گلخانــه ای بــه مرحله بهره برداری رســیده و مابقی هم در فاز ســاخت 
 ســاز و یا زیرســاخت و مطالعات امکان ســنجی اســت که مساحت این 

مجتمع ها ۲۹۵ هکتار است.
مجتمع گلخانه ای دوسر قروه با ۵۰ هکتار مساحت در مرحله زیرساخت 
است که با استفاده از اعتبارات ملی، احداث بخشی از زیر ساخت این طرح 
با اعتباری معادل ۲۲۰ میلیارد ریال انجام می شود و خوشبختانه پیمانکار 
طرح مشخص شده است و عملیات اجرایی آن شامل تامین آب و خط انتقال 
سه و نیم کیلومتری و استخر ذخیره سه هزار مترمکعبی و همچنین تامین 

گاز آن بزودی آغاز می شود.

 با توجه به اینکه ســطح آب زیرزمینی شهرستان قروه بسیار 
پایین آمده است آیا این مشکل تاثیری در احداث مجتمع گلخانه 

دوسر ندارد؟
 مرکز تولید بذور گیاهان مرتعی قروه متعلق به اداره کل منابع طبیعی 
استان ۹ حلقه چاه دارد که ۲ حلقه آن خشک شده است و براساس اعمال 
ماده ۲۷ و ۲۸ دستورالعمل مربوط به آب های زیرزمینی که وصل به قانون 
توزیع عادلانه آب بوده امکان انتقال آب این چاه ها به صنعت و حوزه گلخانه 
امکان پذیر اســت؛ اقدام به خرید این ۲ حلقه چاه کردیم که در ۶۰ متری 

خشک شدند و مجوز تعمیق آنها را تا ۱۴۰ متر گرفتیم.

 با توجه به کاهش سطح آب در قروه تعمیق چاه عمل صحیحی 
است و آیا در ۱۴۰ متر این چاه ها به آب می رسد؟

 با توجه به اینکه این چاه ها پروانه بهره برداری دارند قانون، مجوز تعمیق 
را می دهد پس کار قانونی انجام می شــود و کارشناسان هم بعد از بررسی 
انجام شده اعلام کردند در ۸۰ یا ۹۰ متری به آب می رسد و برای انتقال آب 
به مجتمع خط انتقال ۳.۵ کیلومتری و مخزن سه هزار مترمکعبی اجرا می 
شود. امروز تنها راه بهره مندی از آب این چاه برای مجتمع، تعمیق آن است.

  میزان اشتغالزایی مجتمع دوسر قروه چند نفر خواهد بود؟
 از ۵۰ هکتار زمین مجتمع دوســر، ۳۵ هکتار آن مفید اســت و بعد از 
بهره برداری هم به طور مستقیم برای ۴۲۰ نفر و غیرمستقیم هم برای ۷۰۰ 
نفر اشتغال ایجاد می کند و در هر مترمربع هم ۳۰ تا ۵۰ کیلوگرم ظرفیت 
تولید خواهد داشــت به عبارتی میزان تولید سالانه آن ۱۰ هزار و ۵۰۰ تن 
خواهد بود. هم اکنون هم مطالعات فاز یک و ۲ آن انجام شــده و در حال 

ایجاد زیرساخت های آن هستیم.

 چهار مجتمع گلخانه دیگر شرکت شهرک های کشاورزی استان 
در چه مرحله ای قرار دارند؟

چهار مجتمع گلخانه ای دیگر استان شامل بلدستی و تلوار دهگلان، دلبران 
قروه و چاخرلو سقز ۱۴۵ هکتار مساحت دارند که با اعتبار سه میلیارد ریالی 
در حال مطالعات امکان سنجی آن یعنی فاز صفر هستیم. زمین این مجتمع 
ها مشــخص شــده ولی هنوز سند آنها گرفته نشده که این مهم هم بعد از 
مطالعات فاز صفر انجام می شود. بعد از فاز صفر، مطالعات فاز یک و۲ که شامل 
طراحی و مطالعات توجیه اقتصادی و فنی، طراحی آب و برق و گاز و غیره 
است؛ انجام خواهد شد.خوشبختانه در سفر رییس جمهور به استان ۲ هزار 
میلیارد ریال برای این پروژه مصوب شده است که با بهره مندی از اعتبارات 
داخلی شرکت شهرک های کشاورزی و سفر رییس جمهور زیرساخت های 
این چهار واحد گلخانه را تامین خواهیم کرد.در سفر رییس جمهور به استان 
۲ هزار میلیارد ریال برای این پروژه مصوب شــده است که با بهره مندی از 
اعتبارات داخلی شرکت شهرک های کشاورزی و سفر رییس جمهور زیرساخت 

های این چهار واحد گلخانه را تامین خواهیم کرد.

 با توجه به افزایش قیمت ها و تورم موجود، وضعیت احداث گلخانه 
و میزان هزینه مورد نیاز چقدر تغییر کرده است؟

 در چهار سال اخیر هزینه ساخت یک مترمربع گلخانه از یک میلیون و 
۵۰۰ هزار ریال به ۱۵ میلیون ریال افزایش یافته به عبارتی برای احداث هر 
هکتار گلخانه به ۱۵۰ میلیارد ریال نیاز است که ۲۰ درصد این مبلغ را باید 

سرمایه گذار از آورده شخصی خود هزینه کند.

 با افزایش هزینه های ساخت گلخانه آیا می توان به اجرای این 
چند طرح امیدوار بود؟ و برای پیشبرد و تامین این هزینه ها برنامه 

ای دارید؟
 یکی از مشکلات ما بالابودن میزان هزینه ایجاد زیرساخت مجتمع ها است 
که شرکت شهرک های کشاورزی کشور از طریق ارزان سازی و انبوه سازی و 
بهره مندی از توان شرکت های دانش بنیان به دنبال رفع این مشکل است.

در مجموع برای ایجاد زیرساخت های ۱۹۵ هکتار مجتمع های گلخانه ای 
استان به سه هزار و ۹۰۰ میلیارد ریال و برای احداث سازه آنها به ۲۹ هزار 
میلیارد ریال نیاز داریم. افزون بر این در شهرســتان مریوان هم در روستای 
میرآباد که در نقطه مرزی واقع شــده است زمینی به مساحت ۴۸.۵ هکتار 

شناسایی کردیم و در حال نقشه برداری برای ایجاد گلخانه  است .

مجید کاوه      |     احداث چهار مجتمع گلخانه ای در زمینی به مساحت ۱۴۵ هکتار یکی از برنامه های توسعه  بخش کشاورزی کردستان است و برای این مهم ۲ هزار میلیارد 
ریال از محل اعتبارات سفر رییس جمهور به استان مصوب شده است.

 با توجه به اینکه این چاه 
ها پروانه بهره برداری 

دارند قانون، مجوز 
تعمیق را می دهد پس 

کار قانونی انجام می 
شود و کارشناسان هم 

بعد از بررسی انجام شده 
اعلام کردند در ۸۰ یا ۹۰ 

متری به آب می رسد 
و برای انتقال آب به 

مجتمع خط انتقال ۳.۵ 
کیلومتری و مخزن سه 

هزار مترمکعبی اجرا می 
شود. امروز تنها راه بهره 

مندی از آب این چاه برای 
مجتمع، تعمیق آن است.

 تصویب ۲ هزار میلیارد ریال 
برای احداث چهار واحد گلخانه در کردستان

۱۷ درصد جمعیت مازندران تحت پوشش شبکه فاضلاب قرار دارند
مدیر عامل شــرکت آبفــا مازندران، میانگین بهره مندی فاضلاب در کشــور را ۵۳ 
درصد بیان کرد و افزود : این رقم در مازندران ۱۷ درصد است که عدد مناسبی نیست.

به گزارش روابط عمومی شــرکت آب و فاضــلاب مازندران ؛ مهندس بهزاد برارزاده 
با اشــاره به نگاه ویژه برای طرح های فاضلاب ساری، چالوس و نوشهر اظهار داشت: از 
محل ماده ۵۶ اعتبار ویژه برای شــبکه فاضلاب ساری در نظر گرفته شده و مدول دوم 

این تصفیه خانه هم به اتمام رسیده است.
وی ظرفیت تصفیه خانه نوشــهر و چالوس را ۱۰ هزار متر مکعب بیان کرد وگفت: 

ورودی فاضلاب به این تصفیه خانه ۱۴ هزار متر مکعب است.
مدیــر عامل آبفا مازندران با اشــاره به ســاخت مدول دوم و ارتقــای تصفیه خانه 
فاضــلاب بابــل افزود: ۳۰۰ میلیــارد تومان اعتبــار از محل ماده ۵۶ بــرای این مهم 
در نظــر گرفتیــم و تلاش داریم اعتبارات مناســبی از محل مــاده ۲۳ برای طرحهای 
 فاضــلاب شــهرهای نکا، بهشــهر، گلــوگاه، فریدونکنار و بابلســر نیــز دریافت کنیم

 تا به عدد نرمال کشوری نزدیک شویم.
وی ، میــزان اعتبار ســفر رییس جمهور برای اجرای پــروژه های فاضلاب را ۴۲۰ 

میلیــارد تومــان اعلام کرد وگفــت : در مرحله اول ۱۰ درصــد از آن تخصیص یافته 
 و امســال هم تخصیص ۲۰ درصدی ابلاغ شــده که یقینا کارها با شــتاب بیشــتری

 انجام خواهد گرفت.
مهندس برارزاده با اشاراه به توافقات مثبت تهاتر نفت اظهار داشت: در حوزه فاضلاب 
سه شهر بابل، ساری و گلوگاه قراردادی با قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( به امضا رسید 

و در مرحله تهیه اسناد هستیم.
مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب مازندران در پایان ســخنانش تســریع در جمع 
آوری پساب روستاهای بالای سدها را از اولویت بیان کرد و افزود: استفاده از پساب در 
صنایع استان به دلیل بالا بودن سطح آب کمتر مورد استقبال قرار می گیرد در همین 
راســتا هماهنگی های لازم جهت استفاده از پساب تصفیه خانه فاضلاب ساری با حجم 
۲۸۰۰ متر مکعب در شــبانه روز برای استفاده در صنایع و نیروگاه زباله سوز ساری در 

دست اقدام است.

  فعالیت دوایر ارزی بانک توسعه تعاون در سطح 
استانها در حال گسترش است

مدیر امور بین الملل بانک توســعه تعاون از گسترش 
فعالیت دوایر ارزی بانک در سطح استانها خبر داد.

فرشــید طهمورثی مدیر امور بین الملل بانک توسعه 
تعاون در جلسه مدیریت شعب اســتان کرمان اظهار 
داشت: ســاماندهی و راهبری فعالیت ارزی واحدهای 
فعال در سطح کشور طی دوره های اخیر انجام پذیرفته 

است.
وی افزود: استان کرمان به لحاظ حجم تبادلات بازرگانی 
و ارتباطات اقتصادی بین المللی در ســطح کشــور از 
موقعیت ویژه ای برخوردار بوده است و توسعه آموزش 
ها در استان و ایجاد ساختار برای گسترش فعالیت ارزی 

در استان حائز اهمیت است.
مدیر امور بین الملل بانک توسعه تعاون گفت: مناطق 
جغرافیایی که به لحاظ حضور تعاونگران و کارآفرینان 
و جامعه هدف بانک واجد مزیت برای گسترش خدمات 
ارزی هســتند در اولویت برنامه های امــور بین الملل 

بانک قرار دارند.
طهمورثی تاکید کرد: فعالیــت ارزی از راهبردی ترین 
بخش هایی است که سیستم بانکی کشور در تلاش برای 
ایجاد مزیت رقابتی است و بانک هایی که خدمات ارزی 
را به نحو مناسبی به متقاضیان عرضه می کنند شانس 
بیشتری برای تعامل با مشتریان موفق و صادر کنندگان 

و فعالین بازرگانی خواهند داشت.
وی خاطر نشــان کرد: شناسایی مشتریان و متقاضیان 
ارزی حائز اهمیت است و دســتور العمل ارائه شده از 
سوی بانک توسعه تعاون برای شناخت و ارتباط موثر با 
مشتریان ارزی اقدامی ممتاز و سرآمد در سیستم بانکی 

کشور بوده است.
طهمورثی گفت: در حال حاضــر ۱۶ دایره ارزی در ده 
استان کشــور نســبت به ارائه خدمات اقدام می کنند 
و تا پایان ســال تعداد دوایر به ۲۰ دایره در ۱۴ استان 

افزایش می یابد.
وی افزود: ارائــه خدمات با کیفیت مناســب و رعایت 
اقدامات احتیاطی ابلاغی از سوی ســازمانهای ناظر و 
بانک مرکزی ســرلوحه اقدامات و تدابیر بانک توسعه 

تعاون در حوزه ارزی بوده است.
در این جلسه عباس ایارده رییس اداره کل خارجه بانک 
توســعه تعاون و غلامرضا کافی زاده مدیر شعب استان 

کرمان نیز مطالبی را ارائه نمودند.
در ادامه فرشــید طهمورثی مدیر امور بین الملل بانک 
توســعه تعاون با حضور در شــعبه مرکزی و گفتگو با 
همکاران از جدیدترین وضعیت شــعبه و استان برای 
گســترش فعالیت های ارزی اطلاع یافتفعالیت دوایر 
ارزی بانک توســعه تعاون در سطح اســتانها در حال 

گسترش است.

 سوخت کامیون ها در پایانه های مرزی 
استان گلستان اندازه گیری می شود

رئیس شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
ناحیه گنبد کاووس گفت: میزان موجودی فراورده 
در بــاک تمامی کامیون هایی کــه امکان تردد از 
پایانه های مرزی اســتان گلستان و بخصوص مرز 
اینچه برون را دارند با دســتگاه های الکترونیکی 

سنجیده می شود.
گلستان - سیده حبیبه مومنی-  به گزارش روابط 
عمومی شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه 
گلستان، هادی قزلسفلی در نشست خبری که در 
محل گمرک اینچه برون برگزار شــد، اظهار کرد: 
کامیــون ها با مقاصدی که انتخاب می کنند حق 
حمل مقداری سوحت را دارند و با توجه به اینکه 
خارج از مرز ایران سوخت قیمت بالایی دارد لذا مابه 
التفاوت سوختی که در آن طرف مصرف می کنند 

از آنها دریافت می شود.
وی افزود: این دریافت مابه التفاوت که با دستگاه 
های الکترونیکی محاسبه و دریافت می شود برای 
پیشگیری از قاچاق سوخت و یا فروش سوخت در 

آن طرف مرزها صورت است.
رئیس شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
ناحیه گنبد کاووس اظهار داشــت: طبق قانون و 
دســتور العمل های ابلاغی شرکت پخش فراورده 
هــای نفتی در اســتان های مرزی می بایســت 
نســبت به ایجاد جایگاه کنترل ســوخت در باک 
خودروهای ترانزیتی اقدام و مبلغ سوخت موجود 
در باک خودروهای خارجی عبوری از مرز کشــور 

را اخذ نماید.
وی ادامه داد: اســتقرار در نقطه صفر مرزی و 
اطلاع از قیمت فراورده  در نخستین جایگاه کشور 
همســایه )ترکمنستان( و بررسی و مصوب کردن 
نرخ پیشنهادی فروش فراورده های نفتی)کنترل 
بــاک( در نقطه صفر مرزی به صورت یک ماهه از 
مهم ترین اقدامات شرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی منطقه گلستان است.هادی قزلسفلی عنوان 
کرد: خودروهایی که به ترکمنســتان می روند تا 
۲۰۰ لیتر و آنهایی که به قزاقستان می روند اجازه 

حمل ۵۰۰ لیتر سوخت را دارند.

یزد - سید محمد جواد عرفان فر- دبیر کل نهاد کتابخانه های عمومی کشور از اهتمام 
این نهاد به مسئله کودک و نوجوان خبر داد و عنوان کرد: در حال حاضر همه کتابخانه 
های عمومی کشور دارای بخش کودک هستند و به سمت توسعه کتابخانه های تخصصی 
کــودکان و نوجوان پیــش می رویم به طوری که علاوه بر بخش کودک دو هزار و ۷۳۰ 
کتابخانه عمومی، ۱۳ کتابخانه تخصصی کودک در کشور داریم که در قالب طرح هدهد 

سفید، توسعه در این بخش را دنبال می کنیم.
» مهدی رمضانی« در ساعات پایانی سفر خود به استان یزد در جمع اصحاب رسانه  
با بیان این که جزو کشــورهای پیشرو در تعریف خدمات جدید کتابخانه ای محسوب 
می شویم،  تکمیل کتابخانه های مرکزی در استانها و توسعه کتابخانه های سیار در راستای 
عدالــت فرهنگی را دو بال مورد اهتمــام این نهاد خواند و افزود : یزد از فرهنگی ترین 
استانها به لحاظ برخورداری از مردمی فرهنگی و جلوه فرهنگ در سطوح مختلف این 

استان به شمار می آید
دبیر کل نهاد کتابخانه های عمومی کشور گفت : به لحاظ شبکه کتابخانه های عمومی 
در کشور دارای وضعیت قابل قبول و قابل بیانی هستیم به طوری که در منطقه و در بین 

کشورهای جهان اسلام دارای شبکه برتر کتابخانه ای هستیم.
وی در ادامه با بیان این که از این حیث در بین کشورهای آسیایی دارای رتبه پنجم 
هســتیم، اضافه کرد: جمهوری اسلامی ایران جزو کشورهای پیشرو در تعریف خدمات 
جدید کتابخانه ای محسوب می شود که در این باره اجلاسی را خردادماه با حضور مقامات 

ایفلا و دیگر کشورهای جهان شاهد بودیم.
دبیر کل نهاد کتابخانه های عمومی کشور در بخش دیگری از سخنانش اظهار کرد : 
دیدار با کتابداران کتابخانه های عمومی استان را یکی اقدامات صورت گرفته در جریان 
سفر به یزد ذکر و تصریح کرد: معتقدیم با توجه به گستردگی شبکه کتابخانه های کشور 
که سه هزار و ۷۰۰ کتابخانه مشتمل بر دو هزار و ۷۳۰ کتابخانه نهادی و حدود یکهزار 
کتابخانه مشــارکتی را شامل می شود و نیز فعالیت هفت هزار و ۵۰۰ نفر از همکارمان 

در این بخش،  اگر بخواهیم موضوع کتابخانه ها را پیش ببریم، نیازمند یک ارتباط پایدار 
و پیش برنده هستیم.

رمضانی کتابداری را متفاوت از سایر مشاغل خواند و خاطرنشان کرد: کتابداران در 
واقع خدمگذاران فرهنگی در کتابخانه ها هستند لذا تلاش داریم مسائل و مشکلات آنها 

را از نزدیک و در گفت وگوهای دو طرفه پیگیری کنیم.
وی در ادامه یکی از اولویت های این نهاد را دو بال تکمیل کتابخانه های مرکزی در 
استانها و توسعه کتابخانه های سیار در راستای عدالت و توسعه فرهنگی ذکر کرد و گفت: 
خوشــبختانه امروز در دیدار با استاندار یزد در موضوع توسعه کتابخانه های سیار برای 

استان قول مساعدت گرفتیم.
این مقام مســئول با اشاره به اهتمام نهاد کتابخانه های عمومی به اجرای طرحی با 
محوریت حوزه آموزش و پرورش و مدارس جهت ارتباط بیشتر کتابخانه ها و مدارس و 
توسعه فرهنگ عمومی در قالب زنگ کتاب خوانی، گفت: خوشبخانه استاندار یزد برای 

اجرای پایلوت این طرح در استان یزد نیز اعلام آمادگی کردند.

رمضانی با اشاره به خدمات جدیدی مانند اتاق علم و ساختکده در برخی کتابخانه های 
مرکزی استانها، گفت: نهاد کتابخانه های عمومی تنها دستگاهی است که به گروه های 
خاص مانند نابینایان و ناشنوایان خدمت می دهد و همچنین تنها مجموعه ای محسوب 
می شود در بحرانهای طبیعی به آسیب دیدگان خدمات ارائه می کنیم که تمام این اقدامات 

به عنوان امتیاز و مورد توجه شبکه های ترویجی قرار می گیرد.
دبیر کل نهاد کتابخانه های عمومی کشور با بیان این که به شدت معتقد به نقش رسانه ها 
در پیشبرد اهداف نهاد کتابخانه ها هستیم، این نقش را در قالب مطالبه گری، پیگیری 
وعده ها در این حوزه و مسائل مربوط به این حوزه حائز اهمیت و کمک حال نهاد خواند.

وی اهتمام به نیروی انســانی در بخش کتابخانه هــا را نیز مهم خواند و گفت: نهاد 
کتابخانه ها یک دستگاه خدمات محور فرهنگی است لذا معتقدیم در چشم انداز آینده نهاد 

توجه به اعضا بسیار حیاتی است لذا در این راستا برنامه هایی را مدنظر داریم.
این مقام مسئول با بیان این که اصل کتاب دیجیتال و کتابخانه الکترونیک نیازمند 
قانون گذاری در کشــور دارد، گفت: اخیرا در نشســت با کمیسیون فرهنگی مجلس و 
شورای عالی فضای مجازی، محورهای کتابخانه دیجیتال و الکترونیک تعیین شده ولی 
قطعاً شیب حرکت به سمت کتابخوانی الکترونیک در کشورمان کند است به طوری که 
در حال حاضر نیز گردش و دور مالی کتاب مکتوب بسیار بیشتر و محسوس تر از بخش 

کتاب دیجیتال است.
دبیر کل نهاد کتابخانه های عمومی کشــور از مطالعه ۱.۵ ساله این نهاد درخصوص 
خدمــت جدید »کتابخانه بدون کتاب« برای آینده خبر داد و گفت: نهاد کتابخانه های 
عمومی کشور زودتر از کشوری مانند سوئد این طرح که پایه خدمات در کتابخانه های 
الکترونیک محسوب می شود را به ایفلا ارائه کرده و هم اکنون فضایی نیز در تهران برای 
این امر منظور شده است.رمضانی با بیان این که عمومی سازی کتابخانه ها برای تبدیل 
کتابخوانی به عنوان دغدغه همگان یکی دیگر از برنامه های نهاد است، گفت: تلاش داریم 

موضوع کتابخوانی را به دغدغه ای در بین تمام اقشار جامعه تبدیل کنیم.

دو هزار و۷۳۰ کتابخانه عمومی، ۱۳ کتابخانه تخصصی کودک در کشور داریم

مدیر عامل آبفا مازندران:

دبیر کل نهاد کتابخانه های عمومی کشور در جمع خبرنگاران استان یزد:

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1401/09/19
شماره : 1312
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 ایران و تاجیکســتان در محورهای صادرات نفت و میعانات گازی، صادرات فرآورده های نفتی، محصولات پتروشــیمی، اســتخراج و اکتشاف ایران در تاجیکستان، صدور خدمات فنی و 
مهندسی و بازسازی و نوسازی پالایشگاه های نفت تاجیکستان مذاکره کردند.

به گزارش از وزارت نفت، »جواد اوجی« وزیر نفت عصر دیروز )سه شنبه، ۱۵ آذرماه( با »دلیر جمعه« وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکستان که برای شرکت در پانزدهمین کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری تاجیکستان به ایران آمد، در ساختمان مرکزی وزارت نفت دیدار کرد.در این دیدار دو طرف درباره همکاری های دوجانبه در بخش 
صادرات نفت، میعانات گازی و فرآورده های نفتی، محصولات پتروشیمی، استخراج و اکتشاف ایران در تاجیکستان، صدور خدمات فنی و مهندسی و بازسازی و نوسازی پالایشگاه های نفت 
تاجیکستان گفت وگو کردند.پانزدهمین کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری تاجیکستان دوشنبه )۱۴ آذرماه( به ریاست علی اکبر محرابیان، وزیر 

نیرو و دلیر جمعه، وزیر انرژی و ذخایر آبی جمهوری تاجیکستان آغاز شد و سه شنبه )۱۵ آذرماه( به کار خود پایان داد، در این اجلاس چند سند همکاری امضا شد.

ایران و تاجیکستان در ۶ 
محور نفتی مذاکره کردند

  شرکت گاز استان بوشــهر پیشرو در ارائه 
خدمات بدون کاغذ

  »شرکت گاز استان، با ارائه خدمات بدون کاغذ 
به وظیفه ســازمانی و مدنی خود در قبال محیط 
زیست با شعار پیش به سوی خدمات بدون کاغذ 
عمل کرده است. »به گزارش روابط عمومی شرکت 
گاز استان بوشهر رییس واحد فناوری و اطلاعات 
شــرکت گاز اســتان گفت: در راستای مسولیت 
اجتماعی زیست محیطی با ایجاد بستر و زیر ساخت 
لازم و ارتباطات بین سازمان ها در خصوص حذف 
کلی کاغذ در چرخه خدمات، اقدامات لازم و موثری  

را انجام داده ایم.
 رییس واحد فناوری اطلاعات شرکت گاز استان 
بوشهر گفت : شرکت گاز استان با تعهد به جامعه 
و مســولیت پذیری به عنوان یکی از ویژگی های 
ارزشمند جامعه بشری سعی نموده تا با استفاده از 
تکنولوزی برای مشتریان خود ارتقا، شفافیت،آگاهی 
و تعهد پاسخگویی مناسب ، بهبود فرایند ها، حفظ 

محیط زیست و ... ایجاد نماید .
 بیرمی گفت: واحد فناوری اطلاعات و ارتباطات 
شرکت در راستای تکریم ارباب رجوع در خصوص 
کاهش ارایه خدمات حضوری و ایجاد بستر های 
لازم به منظور ارایه خدمات الکترونیک و بر خط به 
ذینفعان، اقدام به ارایه خدمات در منزل و بصورت 
کاملا غیر حضوری و بر خط از طریق میز خدمت 
https://الکترونیک یکپارچه و همگون به آدرس

pishkhan boushehrgas.ir و سامانه پیامکی به سر 
شما ۱000۴۱9۴  نموده ، به گونه ای که مشتریان 
بدون نیاز به حضور در دفاتر پیشخوان دولت و یا 
ادارات از طریق رایانه شخصی تلفن همراه و هوشمند 

و .... قادر به دریافت خدمات می باشند .
 وی افزود:  به منظور سهولت دسترسی و تسریع 
در دریافــت خدمات واحد فناوری اطلاعات اقدام 
به ارایه 22 خدمت مصوب شناســه دار در دفاتر 

پیشخوان دولت نموده است .
 بیرمی در پایان گفت:  متقاضیان و مشترکین 
می توانند با مراجعه به نزدیکترین دفتر پیشخوان 
خدمات دولت الکترونیک نسبت به دریافت خدمات 

به صورت بر خط اقدام نمایند.

  نشست تعاملی شهردار بندر بوشهر و مدیریت 
پست بانک استان برگزار شد / استفاده از ظرفیت 

بانک ها در اولویت شهرداری بوشهر است 
 نشست تعاملی شهردار بوشهر و مدیریت جدید پست 
بانک استان با هدف توســعه همکاری های مشترک 

برگزار شد.
  به گزارش واحد خبر و رسانه مدیریت ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری بندر بوشــهر ، حسین حیدری با 
تبریک انتصاب حمید دشتی به عنوان مدیریت جدید 
پست بانک در استان بوشــهر اظهار کرد: پست بانک 
استان در چند سال اخیر منشاء خدمات شایانی برای 
شهروندان بوشهر بوده است که این مهم باید با جدیت و 

تلاش بیشتری تداوم یابد.
وی بیان کرد: امید اســت با همــکاری مطلوب و مؤثر 
پست بانک و شهرداری بوشهر زمینه برای ارائه خدمات 

بیشتر به شهروندان فراهم شود.
در این نشســت قائم قنبرپور معاون توسعه مدیریت و 
منابع شهرداری بندر بوشــهر نیز گفت ارائه تسهیلات 
بانکی برای نوســازی نــاوگان تاکســیرانی و خرید 
تجهیزات عمرانی از جمله خدماتی اســت که پســت 

بانک می تواند نقش مهمی دراین عرصه ایفا کند.
وی افزود: رویکرد شهرداری بوشــهر تعامل با تمامی 
بانک ها است تا با اســتفاده از ظرفیت تمامی آنها در 
جهت خدمات رسانی مطلوب تر به شهروندان گام های 
ارزشمندی برداشته شود.مدیریت ارتباطات و امور بین 

الملل شهرداری بندر بوشهر 

 دریافت و ارسال ۱.۵ میلیارد لیتر نفت خام 
و فرآورده از طریق خطوط لوله منطقه غرب

 مدیر منطقه غرب شــرکت خطــوط لوله و 
مخابرات نفت ایران اعلام کرد: از ابتدای امسال تا 
پایان آبان ماه، ۸۷۱ میلیون و ۸۵ هزار و ۴۶9 لیتر 
نفت خام و ۶9۳ میلیون و 20۱ هزار و ۷09 لیتر 
فــرآورده با مجموع یک میلیارد و ۵۶۴ میلیون و 
2۸۷ هزار و ۱۷۸ لیتر، از طریق خطوط دریافت و 

به شرکت های مقصد ارسال شد.
به گزارش از شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت 
ایران، نادر سلحشور اظهار کرد: در هشت ماه نخست 
امسال، ۸۶ میلیون و ۳۸۷ هزار و ۸0 لیتر نفت خام 
از طریق خط لوله ۸ اینچ نفت شــهر - کرمانشاه و 
۷۸۴ میلیــون و ۶9۸ هزار و ۳۸9 لیتر نفت خام 
از طریق خط لوله ۱۶ اینچ برداســپی کرمانشــاه 
دریافت و به شرکت پالایش نفت کرمانشاه تحویل 

و ارسال شده است.
وی عنوان داشت: طی مدت یاد شده، ۵۵۶ هزار 
و ۶2۳ هزار و ۱۳2 لیتر نفت گاز، ۳0 میلیون و ۸92 
هزار و 9۶۸ لیتر نفت سفید و ۱0۵ میلیون و ۶۸۵ 
هزار و ۶09 لیتر بنزین از طریق خط لوله ۱۶ اینچ 
انتقال نفت خام و فرآورده افرینه - کرمانشاه دریافت 
شده است.مهندس سلحشور اعلام کرد: میزان نفت 
و گاز ارسال شده به شرکت پخش فرآورده های نفتی 
منطقه کرمانشاه ۳09 میلیون و ۱۴۷ هزار و ۴2۵ 
لیتر بود. همچنین میزان ۶0 میلیون و 9۷۸ هزار 
و ۷۴9 لیتر بنزین نیز، به این شرکت انتقال یافت.

بر اساس گزارش سازمان 
هواشناسی، وضعیت 

بارش ها از نیمه آذرماه 
بهبود می یابد. در حالی 
که پیش بینی می شود 
بارش در جنوب شرق، 

نوار شرقی، شرق البرز و 
بخش محدودی از غرب 

کشور کمتر از نرمال 
باشد، مناطق غربی خزر، 

استان اردبیل و جنوب 
غرب کشور، بارش در 

محدوده نرمال تا بیشتر 
از نرمال را تجربه خواهند 

کرد. همچنین انتظار 
می رود در مناطقی از 
شمال خلیج فارس، 

بارش در محدوده ۲۰ تا 
۵۰ درصد بیشتر از نرمال 

باشد.

زنگ خطر؛ سهم منابع زیرزمینی در تامین آب 
شرب به ۷۰ درصد رسید

سیاوش علیمردانی    |    دوگانه  »بالابودن سرانه مصرف آب« از یک طرف و »کمبود ذخایر آبی« از طرف دیگر، بر افزایش دقت و اصلاح الگوی 
مصرف منابع آبی در صنایع و خانه ها دارد.

در نیمه آذرماه، که باید بخشی از منابع مصرف شده آب سدها و ذخایر 
زیرزمینی از طریق بارش های پاییزی جبران می شد، این اتفاق رخ نداد 
و اگرچه در روزهای اخیر شــاهد بارندگی های پراکنده هستیم، اما این 
بارندگی ها تغییر قابل توجهی در منابع ســدها و ذخایر زیرزمینی ایجاد 
نکرده است. در این شرایط، آب شرب مورد نیاز همچنان از ذخایر محدود 
ســدها و همچنین منابع زیرزمینی تامین می شود؛ ذخایر و منابعی که 
برای کشوری مانند ایران، حکم پس اندازِ  ناچیز یک خانواده فقیر را دارد.

در شهرهایی مانند تهران، که تنها ۱۶ درصد از حجم مخازن سدهای 
پنج گانه اش آب دارد، بیش از گذشته دست در جیب مخازن زیرزمینی 
کرده ایم و به گفته »فیروز قاسم زاده« سخنگوی صنعت آب، اکنون سهم 

این بخش در تامین آب شرب به ۵0 درصد رسیده است.
به گفته او، آنچه امروز ســاکنان تهــران مصرف می کنند، فقط ۵0 
درصدش از آب های ســطحی است و نیم دیگر آن از آب هایی است که 
باید در نگهداشت و مصرف آن بیشترین وسواس و حساسیت را اعمال 
کرد. در این میان، صنعت آب به سیاق سنتی خود، همچنان بر »مدیریت 
تولیــد« تمرکز دارد و آنچنان که باید، توجه خود را معطوف »مدیریت 
مصرف« نکرده است.در شهرهایی مانند تهران، که تنها ۱۶ درصد از حجم 
مخازن ســدهای پنج گانه اش آب دارد، بیش از گذشته دست در جیب 
مخازن زیرزمینی کرده ایم وضعیت  ومخازن سدهای کشورخوب نیست. 
گزارش شــرکت مدیریت منابع آب ایران حاکی از این اســت که از 
ابتدای ســال آبی )مهرماه ۱۴0۱( تا هشــتم آذرماه، 2.۸ میلیارد متر 
مکعب آب وارد مخازن ســدها شده که در مقایسه با مدت زمان مشابه 

سال قبل که 2.۵ میلیارد متر مکعب بود، ۱۳ درصد رشد داشته است. 
همچنین در این گزارش ذکر شده است که میزان آب خروجی مخازن 
سدها در این دوره زمانی نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته پنج 

درصد کاهش داشته است.
هر چند با توجه به افزایش ورودی و کاهش خروجی، حجم آب موجود 
در مخازن سدها نسبت به سال گذشته از ۱۷.۷ میلیاررد مترمکعب به 
۱۸.0۳ میلیارد مترمکعب رسیده و افزایشی دو درصدی داشته اما نکته 
قابل توجه اینجاست که این اعداد میانگین سدهای کشور است و نباید 
از وضعیت سدهای مهم شرب و کشاورزی که درصد پرشدگی آنها بسیار 
کاهش پیدا کرده است، غافل شد.به عنوان نمونه، اکنون فقط ۱۶ درصد 
از مخزن سدهای »امیرکبیر، لتیان، طالقان، ماملو و لار« که به سدهای 
پنج گانه تهران شــهرت دارند، آب دارد و حجم پرشــدگی آنها نسبت 
به مدت مشــابه ســال قبل 2۳ درصد کمتر شده است.فقط ۱۶ درصد 
از مخزن ســدهای امیرکبیر، لتیان، طالقان، ماملو و لار که به سدهای 
پنج گانه تهران شــهرت دارند، آب دارد و حجم پرشدگی آنها نسبت به 
مدت مشابه پارسال 2۳ درصد کمتر شده استوضعیت »سد اکباتان« در 
استان همدان از سایر سدهای مهم کشور بدتر است و تنها 2 درصد از 
حجم مخزن آب دارد؛ »چاه نیمه های« سیستان و بلوچستان هم دست 
کمی از سداکباتان ندارد و درصد پرشدگی »چاه نیمه ها« با کاهشی ۵۴ 
درصدی نسبت به پارسال، به ۱0 درصد رسیده است.سد »زاینده رود« 
اصفهان نیز از دیگر سدهای بحرانی به حساب می آید که تنها ۱2 درصد 
مخزن آن، آب دارد و نسبت به پارسال 9 درصد کاهش پیدا کرده است؛ 

سدهای »دوستی« در خراسان رضوی، »کرخه« در 
خوزستان و »سفید رود« در گیلان هم از وضعیتی 

مشابه برخوردارند.

 ارتفاع ریزش های جوی
پراکندگی میزان حجم مخازن ســدهای کشور 
ناشی از پراکندگی و اختلاف بارش ها در استان های 
مختلف کشور است. به عبارتی دیگر، اگر چه ارتفاع 
کل ریزش های جوی کشــور از ابتدای سال آبی تا 
هفتم آذرماه دو درصد نســبت به دوره مشابه سال 
آبی گذشــته بیشتر شده، اما این آمار در استان های 
مختلف تفاوت قابل توجهــی دارد. به عنوان نمونه 
بارش ها در استان های سیستان و بلوچستان، قزوین، 
همدان، تهران، قم، کرمانشاه، آذربایجان شرقی، البرز، 
سمنان و اردبیل نسبت به متوسط درازمدت، بیش از 

۵0 درصد کاهش پیدا کرده است.
در سال آبی جاری، بارش ها در دو استان شمالی 
حاشیه دریای خزر یعنی گیلان و مازندران به ترتیب 
۵۷ درصد و ۴2 درصد نســبت به مدت مشابه سال 

آبی گذشته کاهش داشته است.

 پیش  بینی بارش ها در محدوده عادی
بر اساس گزارش ســازمان هواشناسی، وضعیت 
بارش ها از نیمــه آذرماه بهبود می یابد. در حالی که 
پیش بینی می شود بارش در جنوب شرق، نوار شرقی، 
شرق البرز و بخش محدودی از غرب کشور کمتر از 
نرمال باشد، مناطق غربی خزر، استان اردبیل و جنوب 
غرب کشور، بارش در محدوده نرمال تا بیشتر از نرمال 
را تجربه خواهند کــرد. همچنین انتظار می رود در 
مناطقی از شمال خلیج فارس، بارش در محدوده 20 

تا ۵0 درصد بیشتر از نرمال باشد.
همچنین در نیمــه دی تا نیمه بهمن، میانگین 
بارش کشــور در محدوده نرمال پیش بینی می شود؛ 
با این حال توزیع آن به گونه ای اســت که در نیمه 
شمالی و غرب کشور گرایش به کمتر از نرمال و در 
نیمه جنوبی گرایش به بیشــتر از نرمال دارد. انتظار 
می رود افزایش بارش ها در جنوب شــرق بین 20 تا 
۵0 درصد باشد.در شهر تهران، سهم آب سطحی و 
زیرزمینی در مصارف شرب در سال های مختلف و بر 
اساس میزان نزولات جوی و آبهای در دسترس متغیر 
بوده و به طور عمومی و متوسط سنوات گذشته حدود 
۷0 درصد از منابع آب سطحی تأمین می شودعلاوه بر 
این، در نیمه بهمن تا نیمه اسفند نیز انتظار می رود 
بارش در جنوب، جنوب غرب، بخش هایی از شمال 
غرب و شرق البرز در محدوده نرمال تا بیشتر از آن، 
در جنوب شرق گرایش به کمتر از نرمال و در سایر 

مناطق در محدوده نرمال باشد.

 افزایش ســهم آب زیرزمینی در شبکه 
آبرسانی تهران

»فیروز قاسم زاده« سخنگوی صنعت آب در پاسخ 
به این پرسش پژوهشگر ایرنا، که سهم منابع زیرزمینی 
)چاه ها( در تامین آب کل کشور و تهران چقدر است؟ 

می گوید: تأمین مصارف آب در سطح کشور از طریق 
سدها، ایستگاه های پمپاژ، چاه، چشمه، قنات و نهارها 
صورت می پذیرد و بر اســاس آماربرداری سراسری 
مرحله دوم منابع و مصارف آب، حدود ۴۵ درصد از 
منابع آب سطحی و ۵۵ درصد از منابع آب زیرزمینی 
تأمین می شــود. در مصارف بخش شرب کشور نیز، 
ســهم آب سطحی و زیرزمینی تقریبا مشابه همین 
درصدهاســت.او می افزاید: در شهر تهران، سهم آب 
ســطحی و زیرزمینی در مصارف شرب در سال های 
مختلف و بر اســاس میزان نزولات جوی و آبهای در 
دســترس متغیر بوده و به طور عمومی و متوســط 
سنوات گذشته حدود ۷0 درصد از منابع آب سطحی 
تأمین می شود. در سال های اخیر با کاهش بارش ها و 
»رواناب« رودخانه های استان تهران، سهم آب سطحی 
کاهش یافته و به حدود ۵0 درصد نیز رسیده  است.

قاســم زاده توضیح می دهد: بــا توجه به کاهش 
ورودی به مخازن سدهای کشور در سال های اخیر، 
درصد پرشدگی مخازن سدهای مهم کشور متفاوت 
بوده و در دامنه ۱0 تا ۷۵ درصد متغیر است. همین 
امر باعث شده  برنامه منابع و مصارف سدها در سطح 
حوضه های آبریز کشور به صورت جدی و دقیق تنظیم 
و پایش شود و در سدهایی همچون سد کرخه، سد 
زاینده رود، ســدهای استان تهران و مواردی از این 
قبیل که حجم ذخایر پایین است، تأمین آب با رعایت 
اولویت تأمین شرب و تضمین عدم کمبود آب برای 
شــرب در ماه های آتی دنبال شود.همین امر سبب 
شده ، با وجود اینکه بر اساس شاخص های بین المللی، 
کشور در شرایط تنش آبی قرار دارد و ذخایر نیز در 
وضعیت مطلوبی نیســت، کمترین محدودیت ها در 
تأمین آب شــرب ایجاد شود.وی تاکید می کند: در 
چنین شرایطی رعایت الگوی مصرف در بخش های 
مختلف بویژه در بخش شرب، بسیار توصیه می شود 
به طوری که مصرف در سطح خانوار در سقف الگوی 
مصرفی اعلامی شرکت های آب و فاضلاب استان ها 
قرار بگیرد. این الگو در اســتان های مختلف از ۱۳ تا 
۱۸ مترمکعب بر ماه برای آحاد بود و آحادی که از این 
الگو عبور کنند، در رده پرمصرف قرار می گیرند.به گفته 
وی، بر اساس همین الگو، سرانه آب شرب هر نفر در 
شبانه روز در تهران حدود ۱۳0 لیتر است که در حال 
حاضر مصرف واقعی حدود ۸0 لیتر بالاتر از الگوست 
)2۱0 لیتر( و ضرورت دارد هم وطنان ضمن پایبندی 
به روش های کاهش مصرف آب در زمان استحمام، 
شست وشــوی ظروف و لباس و غیره، زمان باز بودن 
شیرآلات و فشار آب را پایین آورند.»علی سیدزاده« 
مدیرکل دفتر مدیریت مصرف شرکت آب و فاضلاب 
کشور در پاسخ به این پرسش پژوهشگر ایرنا که »با 
توجه به اینکه فقط ۱۶ درصد سدهای پنج گانه تهران 
آب دارد، آیا در شرایط اضطرار قرار داریم؟« می گوید: 
ذخایر مخازن ما به طور معمول در پاییز کم است و 
همیشه در فصل پاییز و زمستان حجم می گیرند؛ این 
مســاله وابستگی به بارندگی های از این به بعد دارد؛ 
تجربه نشان می دهد در پاییز و زمستان می توانیم با 

اتکا به منابع زیرزمینی از این شرایط عبور کنیم.

شاکری: تقویت کمی و کیفی ساخت و ساز از اهداف معاونت فنی و شهرسازی است
معاون فنی و شهرسازی شهرداری گرگان، تقویت کمی و کیفی ساخت و ساز شهری 

را از اهداف مهم این معاونت برشمرد.
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  به گزارش مرکز اطلاع رسانی شهرداری 
گرگان، شهرام شاکری اظهار کرد: معاونت فنی و شهرسازی شهرداری با هدف رعایت 
اصول شهری و حفظ حرمت های شهرسازی در راستای بهبود ساخت و ساز از لحاظ 
کمی و کیفی با رعایت حقوق شهروندان و جامع انبوه سازان، اقداماتی انجام می دهد 

که در بخش مسکن معماری،شهرسازی و سیمای شهری تاثیرگذار باشد.
شــاکری افزود: با توجه به اهداف فوق، ســعی داریم با ارتباط با مراجع قانونی و 
تاثیرگذار همچون شورای شهر گرگان، استانداری، اداره کل راه و شهرسازی، سازمان 
نظام مهندسی، جامعه انبوه سازان، جهادکشاورزی و منابع طبیعی و سایر دستگاه های 

اداری در راستای تقویت بهبود ساخت و ساز از لحاظ کمی و کیفی و اصول شهرسازی 
گام های موثری برداریم.

وی عنوان کرد: معاونت شهرسازی به عنوان اتاق فکر شهرداری، به مدیریت جامع 
شهری در بحث شبکه معابر، کاربری ها، ساخت و ساز ها و اجرای طرح جامع و تفضیلی 

با رعایت سرانه های عمومی و خدماتی می پردازد.
 شاکری به اهداف دیگر معاونت فنی و شهرسازی اشاره و تصریح کرد: موضوعاتی 
همچون شهر دوستدار کودک، افزایش سطح و سطوح سرانه های عمومی، تهیه اطلس 
محلات، تعریف شهرداری بافت قدیم، پیگیری و توجه به امورات سیما منظر شهری، 
جداره سازی و پیاده روسازی به خصوص در بافت قدیم از اهم برنامه های در دست 

اقدام این معاونت در سالجاری است.

معاون فنی و شهرسازی شهرداری گرگان همچنین از اهمیت موضوع بازگشایی 
معابر مثل کوی طبیعت و سایر نقاط شهر و ایجاد پارک سوار )ایستگاه اتوبوس( در 

سطح شهر با مشارکت و هماهنگی حوزه املاک در سالجاری سخن گفت.
شاکری با اشاره به ضرورت پارک مسافر در شهر گرگان گفت: با هماهنگی و رایزنی 
با منابع طبیعی و سایر دستگاه ها در برخی مناطق پارک مسافر به منظور بهره مندی 
از ایجاد مکان امن برای مسافران با امکانات اقامتی در این محیط  در دستور کار قرار 
گرفته است که این مهم نیز از تاکیدات شهردار و اعضای شورای اسلامی شهر می باشد.

وی ادامه داد: براساس برنامه ریزی صورت گرفته، مکان پارک مسافر در مسیری 
که بیشترین تردد مسافران یعنی مسیر تردد شرقی و غربی شهر بخصوص در ورودی 

های غربی و شرقی شهر را شامل می شود که مدنظر قرار داده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1401/09/19
شماره : 1312

آینده سازی نوشداروی جامعه امروز ایران است
نشست رویداد ملی نوآیند 2 به منظور تشریح فرآیند برگزاری این رویداد و نحوه مشارکت جامعه 
نخبگان، دانشگاهیان و نوجوانان علاقمند به مشارکت در حکمرانی و رفع مشکلات کشور برگزار 

شد.
به گزارش روابط عمومی مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی، نشست رویداد ملی نوآیند 
2 با حضور بابک نگاهداری رئیس مرکز پژوهش های مجلس، روح الله متفکرآزاد رئیس فراکسیون 
دانشگاهیان مجلس، مهدی باقری عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس، مهدی عبدالحمید 
مدیر دفتر حکمرانی و مدیریت مرکز پژوهش های مجلس و احمدی کوهی دبیر رویداد ملی نوآیند 

2 و جمعی از اهالی رسانه برگزار شد.
بابک نگاهداری در این نشست با بیان اینکه این رویداد ثمره و دستاوردهای خوبی به همراه داشته 
است، افزود: مجموعه این فعالیت ها در دوره جدید مدیریت مرکز پژوهش های مجلس با رویکرد 
نوآوری بازِ اجتماعی در قالب برگزاری این رویدادها تبلور پیدا کرده و نقطه مثبتی است که ارتباط 

بین مردم و جامعه نخبگان را با حکمرانی در قالب این رویدادها شکل می دهد.
وی تصریح کرد: رویداد نوآیند و اقدام، رویداد پارلمان دانشجویی، رویدادهای همرسان و رویداد 
نظارت بســته های مشارکت جوانان نخبه در تصمیم سازی ها که در قانون اساسی نیز آمده است 
حرکت هایی رو به جلویی است که هر اندازه استمرار و ماندگاری داشته باشد موفقیت بیشتری 

به همراه دارد.
نگاهداری خاطر نشان کرد: آفتی که این رویدادها را تهدید می کند این است که پروژه ای به آن 
نگاه شود بنابراین نگاه ما به مردمی سازی حکمرانی مقطعی و پروژه ای نیست و در فرآیندی دائمی 
با ایجاد ســاز و کار لازم نیاز به زیست بوم دائمی دارد که با این پلتفرم ها و رویدادها زیست بوم 

اجتماعی آن در مجلس شکل گرفته که دستاورد مهمی است.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس بیان کرد: هم اکنون ۳ هزار دانشجو در کشور به این حوزه ورود 

پیدا کردند و قرار است یکسری رویداد نیز برای طلاب در حوزه حکمرانی برگزار شود.
وی افزود: هیجان رقابت و روش خلاق انجام اینگونه اقدامات در این رویدادها متبلور شده و حس 
رقابت، زمینه ساز این کار است که روز به روز گسترش می یابد ضمن اینکه معتقدم آینده سازی 
نوشداروی جامعه امروز ایران است که از احساس بی آیندگی رنج می برد بنابراین باید به این قبیل 

فعالیت ها اهمیت بیشتری داده شود.
وی با اشاره به فرآیند برگزاری پارلمان دانشجویی که در آن فعالیت های مجلس شبیه سازی شده 

بود، تأکید کرد: غیر از شناسایی و حل مسائل جدید ، نقش تربیتی که نسل جوان انجام می دهند 
و با مسائل قانونگذاری و حکمرانی و موانع آنها آشنا شده و به نوعی تربیت می شوند که دغدغه 
عمومی و اجتماعی دارند، می تواند آنها را به حکمرانان آینده کشور تبدیل کند که در قالب این 
رویدادها تمرین می کنند و اهمیت این بستر تربیتی و آموزشی که مرکز پژوهش ها دنبال می کند 

کمتر از حل مسئله نیست.
نگاهداری در پایان یادآور شد: ما سعی می کنیم این مسیر را تداوم بخشیده و بسترساز آغاز یک 

فرآیند جدید برای آینده سازی و آینده پژوهی در کشور باشیم.
روح الله متفکرآزاد رئیس رئیس فراکسیون دانشگاهیان مجلس هم با اشاره به اهمیت برگزاری این 
رویدادها که سطح انتظارات را در اذهان عمومی نسبت به حکمرانی بالا برده است، افزود: برگزار 
این قبیل رویدادها از جمله مطالبات قشــر دانشــگاهی و جامعه نخبگانی بوده و تمرکز بر نحوه 
ارتباط با مجلس و حضور متوالی در فرآیندها را و اتفاقات آینده نگرانه و مبتنی بر نگاه حکمرانی 

جدید را دنبال می کند.
نماینده مردم تبریز و آذرشهر و اسکو در مجلس تأکید کرد: برگزاری این رویدادها ضمن اینکه از 
انتظارات جامعه نخبگانی و تشکل های دانشجویی است، ضرورت حکمرانی نیز توجه به این مهم 

را ایجاب می کند.
وی تصریح کرد: هم اکنون در بین جامعه نخبگانی یک حســی وجود دارد که نشان می دهد ما 

با بدنه حکمرانی بزرگی مواجه هستیم و به برکت انقلاب اسلامی آموزش ها در حوزه تحصیلات 
عالیه به گونه ای بوده است که آنها انتظار دارند در حل مشکلات کشور مشارکت داشته باشند و 

در این زمینه چه ابزاری مهمتر و موثر از برگزاری این رویداد است.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس یادآور شد: نتایج برگزاری این رویدادها نشان می دهد 
که اقدام انجام شده به درستی بوده است و قطعا یک حرکت رو به جلویی است که در آینده آثار 

مترقی تری نسبت به قبل به همراه خواهد داشت.
مهدی عبدالحمید مدیر دفتر حکمرانی و مدیریت مرکز پژوهش های مجلس ضمن تشریح فرآیند 
برگزاری این رویدادها افزود: هم اکنون بروکراسی یکی از مشکلات اساسی نظام اداری است که 
ما به دنبال ارائه راهکار برای رفع آن از طریق مردمی ســازی هستیم ضمن اینکه با برگزاری این 

رویدادها نخبگان را در این امر مشارکت می دهیم.
وی یادآور شــد: این رویداد کارآفرین سیاستی است که لازم است گفتمان آن در کشور نهادینه 

شود تا در بالاترین سطوح بتوانیم به آنها دسترسی داشته باشیم.
احمد کوهی دبیر رویداد ملی نوآیند 2در بیان ویژگی های این رویداد یادآور شد: ما به دنبال این 
هســتیم که مشارکت نخبگان در این رویداد منحصر به تهران نباشد بنابراین برنامه ای در قالب 

آخرین هفته های نوآیندی طراحی کردیم تا از این طریق سطح مشارکت را افزایش دهیم.
وی تأکید کرد: مخاطبان این رویداد، دغدغه مندان آینده کشــور هستند بنابراین می توان گفت 

اندیشکده ها، دانشجویان، اساتید و صاحبان کسب و کارهای نو، مخاطبان مهم آن هستند.
وی با اشــاره به مزایای برگزاری این رویداد یادآور شد: مشارکت در ساخت ایران آینده، عضویت 
در شبکه نوآیندی ها، ارتباط با گروه های مرکز پژوهش ها و امکان ادامه همکاری در این مجموعه، 
برگزاری کارگروه های پژوهشــی و ارتباط با کمیســیون های تخصصی، فراکسیون و نمایندگان 

مجلس از مزایای شرکت در این رویداد است.
کوهی در ادامه به تشریح نحوه ثبت نام جامعه نخبگان و دانشگاهیان برای شرکت در این رویداد 
پرداخت و خاطر نشان کرد: ما در این رویداد تلاش می کنیم فرآیند مسئله یابی خلاق تقویت شود 
بنابراین امســال آن را در قالب ۱2گانه برگزار کرده و بخش رســانه و فضای مجازی را نیز به آن 
افزوده ایم ضمن آن که برنامه ما این است که نوجوانان که صاحبان آینده کشور هستند را در این 

فرآیند مشارکت دهیم.
در پایان این نشست از پوستر رویداد ملی نوآیند 2 رونمایی شد.
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 مدیرکل دفتر سرمایه گذاری و اشتغال استانداری مازندران گفت: ۹ طرح سرمایه گذاری خارجی در مازندران در یکسال گذشته با پذیرش ثبت مجوز در گام اجرایی قرار گرفته است.
سید رحیم بخشی گفت: در ۱۲ ماه اخیر ۹ مجوز سرمایه گذاری به ارزش ۱۳۰ میلیون دلار برای مازندران صادر شد که تمامی این طرح ها در گام اجرایی قرار گرفته است.

وی با بیان این که، راه اندازی پنجره واحد سرمایه گذاری برای کاهش موانع اداری و جذب سرمایه گذار اجتناب ناپذیر است، گفت: با برنامه ریزی اصولی درصدد رونمایی و اجرای این پنجره واحد 
خدمات رسانی به بخش خصوصی در استان هستیم.مدیرکل دفتر سرمایه گذاری و اشتغال استانداری مازندران با اشاره به هدفگذاری برای جذب هشت سرمایه گذار خارجی در حوزه های مختلف 

اقتصادی، گردشگری و صنعتی تا پایان امسال در استان، تصریح کرد: برای توسعه اقتصادی مازندران زیرپای سرمایه گذاران فرش قرمز پهن می کنیم.
بخشی دستاورد دولت سیزدهم در جذب سرمایه گذار خارجی در مازندران در یکسال اخیر با وجود فشارهای خارجی و تحریم را بی نظیر توصیف کرد و ادامه داد: در حدود ۲۰ سال گذشته و قبل 

از دولت سیزدهم تنها ۳۲ مجوز سرمایه گذار خارجی به ارزش ۶۱۲ میلیون دلار در استان صادر شده بود.

۹ طرح سرمایه گذاری 
خارجی در مازندران وارد گام 

اجرایی شد

  خطر فرسایش خاک و ضرورت اجرای آبخیزداری
شــهرکرد-  چهارمحال و بختیاری به واســطه مناطق 
پرشیب به شدت در معرض فرسایش خاک قرار دارد و از 
آنجا که یکی از مهمترین راهکارها برای جلوگیری از این 
مخاطره طرح های آبخیزداری اســت می طلبد تا در این 

خصوص توجه بیشتری به این استان شود.
 بر اساس تخمین های انجام شده، سالانه ۱۶ تن در هکتار 
فرسایش خاک در کشــور داریم که این میزان سه برابر 
میانگین جهانی است، همچنین به طور کلی و در مجموع 
حدود ۲ میلیارد تن در سال فرسایش خاک در ایران رخ 
می دهد.فرسایش خاک علاوه بر اینکه باعث از دست رفتن 
خاک باارزش بسیار بالا می شود، بلکه تخریب و خسارت 
به محیط پیرامون را هم در پی دارد و به دلیل اینکه مراتع 
کشور ضیعف شده است و خاک بیشتر آن سست است 
هر بارندگی ســهمگینی که رخ می دهد، علاوه بر اینکه 
خاک را می شوید و از بین می برد سیلاب های ویرانگری 
به وجود می آورد که خسارت های جدی به پایین دست 
وارد می کند.فرسایش خاک رایج ترین نوع تخریب زمین، 
فرایندی اســت که لایه بالایی خاک را جابه جا می کند. 
جایی که گیاهان بیشــترین مواد مغذی و آب موردنیاز 
خود را از آن دریافت می کنند.دوره زمانی لازم برای تولید 
و تجدید خاک بسیار طولانی است به طوری که بر اساس 
یافته های علمی، برای تشــکیل ۱۰ سانتی متر خاک به 

زمانی نزدیک به ۲ هزار سال نیاز است.

 دستگیري عاملان سنگ پراني به خودروها در 
گلستان

گروه اســتان ها- گلســتان- فرمانده انتظامي استان از 
شناسایی و دســتگیری ۳ نفر از عاملان سنگ پرانی به 

خودروهای عبوری در محورهاي غرب استان خبر داد.
 به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سردار »سعید 
دادگر«در تشــریح جزئیات این خبر اظهار داشت: برابر 
اعلام مرکز فوریت هاي پلیس ۱۱۰، مبني بر سنگ پراني 
به خودروهاي عبوري در محورهاي مواصلاتي غرب استان 
و خسارت به اموال مردم، بررسي موضوع به صورت ویژه در 
دستور کار ماموران انتظامي شهرستان بندرگز قرار گرفت.

وی با بیان اینکه محورهای اســتان گلستان محل تردد 
کامیون های حامل بار بوده و از اهمیت ویژه ای برخوردار 
می باشــد، افزود: با انجام اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی 
ماموران انتظامي شهرستان بندرگز و پس از هماهنگی 
با مراجع قضائی، ۳ نفر که اقدام به سنگ  پرانی به سمت 
خودروها مي کردند، در محورهاي مواصلاتي شناسایي و 
دستگیر شدند.فرمانده انتظامی استان با اشاره به اینکه 
در تحقیقات به عمل آمده متهمــان از اعمال خود ابراز 
پشیماني کردند، تصریح کرد: متهمان به همراه پرونده 
تحویل مراجع قضائی شدند.سردار دادگر، خاطر نشان 
کرد: برخورد با مخلان نظم و امنیــت و برهم زنندگان 
امنیت مردم در دستورکار پلیس قرار دارد و برابر قانون با 

آنان قاطعانه برخورد می کنیم.

 برخی از ویژگی های شتر مانند توانایی بالا در تحمل کم آبی، تغذیه از علوفه های خشک و گیاهان 
مرتعی و بیابانی، مقاومت بالا در برابر بیماری ها، هزینه های درمانی اندک در مقایســه با دیگر دام ها، 
متابولیسم پایین، افزایش وزن روزانه مناسب و دوره پرواربندی کوتاه این حیوان را از منظر اقتصادی و 
ارزش افزوده برای پرورش و تولید گوشت و شیر به صرفه کرده است.اگرچه برای پرورش شتر به تاسیسات 
چندانی نیاز نیست اما این گونه در بخش فرآوری و حمایت از تولیداتی مانند شیر و دوغ، به دلیل خواص 
درمانی غیرقابل انکار آن، همچنان نیازمند حمایت اســت و این تقاضای همیشگی فعالان این بخش 
اســت.وجود آب و هوای گرم و خشــک در مناطق جنوبی و شرقی کشور موجب شده تا زمینه خوبی 
برای پرورش شتر در بسیاری از استان های این نواحی فراهم شود به طوری که هم اکنون استان های 
سیستان و بلوچستان، خراسان رضوی، خراسان جنوبی، کرمان، بوشهر و هرمزگان از جمله مناطقی به 

شمار می روند که شرایط مطلوب پرورش شتر را دارند.
اگرچه خراسان رضوی جزو ۱۴ استان پرورش دهنده شتر است اما همچنان این صنعت دارای جنبه 
و جهات فراوانی است که در زمینه تولید محصولاتی از جمله شیر، دوغ و دیگر فرآورده های دامی باید 

اقدام به حمایت و همکاری با تولیدکنندگان آن شود.
کارشناسان معتقدند که پرورش شتر در شرایط خشکسالی هم با توجه به ویژگی کم توقع بودن این 
دام می تواند فرصتی باشد که در سایه حمایت می توان از آن بهره برد و البته با تقویت تولید محصولات 
این بخش و صدور آن به بازارهای مختلف کشورهای منطقه نسبت به افزایش درآمد ارزی و ایجاد اشتغال 
کمک شایانی کرد.استان خراسان رضوی با هشت میلیون و ۹۸۴ هزار و ۶۷۳ راس دام سبک و سنگین 
پلاک گذاری و هویت  بخشی شده، رتبه نخست کشور را از آن خود کرده است و با توجه به داشتن رتبه 
برتر کشور در تولید گوشت قرمز با تولید سالانه ۷۶ هزار تن؛ قابلیت تقویت صنعت شترداری و تولید 

گوشت از این گونه دامی را هم داراست.

 رونق پرورش شتر در خراسان رضوی
مدیر امور دام ســازمان جهاد کشــاورزی خراسان رضوی گفت: اکنون حرفه پرورش شتر با هشت 
هزار و ۵۷۶ نفر شتر در ۱۷ شهرستان استان رونق دارد.احمد داوطلب بیان کرد: سبزوار با برخورداری 
از ۲ هزار و ۶۴۸ نفر شتر، رتبه نخست و شهرستان های داورزن و خواف به ترتیب در رتبه های بعدی 

محمد رضا بهرامی    |    پرورش شتر صنعتی پرمزیت است و ویژگی های مهم و البته کم نظیری چون مقاوم بودن، 
ســودآوری و نیز خواص دارویی که برای شیر و دیگر فراورده های آن برمی شمارند شتر را از دیگر گونه های دام 

متمایز کرده است.

 اگرچه شتر یک دام 
کویری است اما خوراک 

آن برخی گیاهان خودرو 
است که خشکسالی 

های مستمر به شدت از 
رویش این گیاهان در 

طبیعت کاسته است.وی 
افزود: به عنوان نمونه 

"خار شتر" گیاهی خودرو 
و مورد پسند شتر است 

اما هم اکنون شاهد خرید 
و فروش این محصول 

هستیم.

صنعت پرمزیت  پرورش شتر، چشم انتظار ارتقا

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1401/09/19
شماره : 1312

شترداری اســتان قرار دارند.وی ادامه داد: سالانه حدود ۳۵۰ تا 
۳۸۰ تن گوشت شتر در خراسان رضوی تولید می شود و در کنار 
آن شیر، پشــم و کُرک نیز به میزان محدودی به دست می آید.

مدیر امور دام سازمان جهاد کشاورزی خراسان رضوی این استان 
را جزو ۱۴ اســتان پرورش دهنده شتر در کشور دانست و گفت: 
استان هایی مانند سیستان و بلوچستان، هرمزگان و کرمان دارای 
جمعیت به مراتب بیشــتری از این دام هستند که علت آن هم 

شرایط محیطی آنان است.

 غفلت از مزیت اقتصادی شیر شتر
تحقیقات نشان داده است که نوشیدن شیر شتر باعث کاهش 
قند خون و بهبود حساسیت به انسولین در افراد مبتلا به دیابت 
نوع ۱ و ۲ می شود. اگر کسی دست کم یک یا ۲ ماه به طور مرتب 
شیر شتر بنوشد، می تواند دیابت را با کنترل سطح قند خون، بهتر 
کنترل کند، چون گفته می شود شیر شتر حاوی فیبر زیادی است 
که به کنترل قند خون کمک می کند. یک لیتر شیر شتر حداقل 
۵۲ تا ۵۵ واحد انسولین دارد که در شیر هیچ دام دیگری یافت 
نمی شود و نیز حاوی میزان قابل توجهی "روی" است که می تواند به 
بهبود حساسیت به انسولین کمک کند.از دیگر خواص این فرآورده 
دامی می توان به آثار غیرقابل انکار آن در تقویت مقاومت سیستم 

ایمنی بدن در مقابل بیماریهای مختلف اشاره کرد.
مدیر امور دام سازمان جهاد کشاورزی خراسان رضوی با اشاره 
به مطلوبیت اقتصادی تولید شیر شتر و غفلتی که از آن شده است، 
اظهار کرد: اکنون برای ســاماندهی و تقویت این بخش در حال 
تلاش هستیم که امیدواریم شاهد همراهی تولیدکنندگان باشیم.

داوطلب افزود: در حال حاضر بیشتر شیر شتر تولیدی در استان 
به صورت فله ای به فروش می رسد و شترداران محصول خود را 

به مغازه ها عرضه می کنند.

 کارگر ماهر شیردوش نداریم
وی با اشاره به اهمیت شیر شتر از نظر اقتصادی و ارزش بالای 
ریالی آن، گفت: در برخی شهرستانها مانند کلات تنها یک واحد 
صنعتی داریم که شیر شتر را می دوشد برای این منظور از استان 

سیستان و بلوچستان کارگر آورده است.
وی گفت: در برخی شهرستانها مانند داورزن به رغم برخورداری 
از هزارو ۷۰۰ نفر شتر ، شیر شتر را نمی دوشند و علت آن سختی 
دوشیدن و ضرورت وجود کارگران آموزش دیده و توانمند است.

داوطلــب اظهارکرد: تولید پشــم و کرک شــتر هم از دیگر 
محصولاتی است که هم اکنون انجام میشود اما تاکنون مطلوبیت 

تولید بیشتر در گوشت شتر بوده است.

 خشکسالی داغ دیگری بر پرورش شتر
مدیرعامل اتحادیه صنعت دامپروری خراسان رضوی نیز در این 
زمینه گفت: کلیه تولیدات خوراکی شتر دارای جنبه های درمانی 
است و این دام یک دام مقاوم ،پر بهره و کم مصرف محسوب میشود 

که همین موارد جزو مزیتهای غیرقابل انکارش قلمداد می شود.
امین هراتی چالش عمده در این صنعت را عدم حمایتهای لازم 
از شترداران دانست و افزود: علاوه بر این به دلیل سالهای متمادی 
خشکسالی امکان تغذیه طبیعی و ارگانیک شتر از مراتع در استان 

وجود ندارد و همین امر از چالشهای مطرح در این زمینه است.

وی بیان کرد: اگرچه شتر یک دام کویری است اما خوراک آن 
برخی گیاهان خودرو است که خشکسالی های مستمر به شدت 
از رویش این گیاهان در طبیعت کاسته است.وی افزود: به عنوان 
نمونه "خار شــتر" گیاهی خودرو و مورد پسند شتر است اما هم 

اکنون شاهد خرید و فروش این محصول هستیم.
وی بیان کرد: میزان خوراک شتر نسبت به حجم تولیداتی از 
جمله شیر، گوشت، پشم و غیره در مقایسه با دیگر دامها به مراتب 
کمتر است ضمن اینکه این دام به صورت بیابانگرد باید پرورش 

داده شود تا کیفیت گوشت و تولیدات مطلوب تری داشته باشد.
هراتی توضیح داد: کیفیت خوراک مصرفی شتر در مقام مقایسه 
با دامهای دیگری مانند گوسفند و گاو هم از نظر کیفی و هم از نظر 
ریالی بسیار کمتر است.وی افزود: شتر با کیفیت بخشی خوراک 
خود، مواد کم ارزش را تبدیل به پروتئین با ارزشی همانند گوشت 
و شیر می کند.هراتی با بیان اینکه شتر به راحتی امکان استفاده 
از ضایعات کشاورزی را دارد و نیازی به مصرف نهاده های دامی 
با ارزش مانند کنجاله ســویا، ذرت، و جو ندارد، خاطرنشان کرد: 
درست به همین دلیل پرورش شتر از نظر اقتصادی بسیار مقرون 

به صرفه تر و صد البته با شراط خشک ایران همخوانی دارد.

 ساماندهی کشتار و تولید شیر شتر
هراتی با بیان اینکه در زمینه فرآوری شیر و دوغ شتر به صورت 
صنعتی درحال انجام اقداماتی هســتیم، اظهار کرد: علاوه بر این 
مدیریت کشتار شتر را با شرکت تعاونی تازه تاسیس شترداران در 

استان آغاز کرده ایم تا بتوانیم بازار را رونق دهیم.
وی گفت: تا قبل از این با ورود لاشه شتر از استان سیستان و 
بلوچستان، بازار گوشت شتر استان تحت تاثیر این ورودی بود اما 
طی یک هفته گذشته با کشتار ۲ نفر شتر در استان، طرح کشتار 

در استان کلید خورده است.
این فعال عرصه دامپروری خراسان رضوی بیان کرد: متاسفانه 
تا کنون بر روی صادرات محصولات و تولیدات شتر در استان آن 
طور که باید و شاید کار نشده است بنابراین در این زمینه نیز باید 

با برنامه مشخص ورود کنیم.
وی ادامه داد: شــیر خشک شتر در کشورهای عرب و منطقه 
قیمت بسیار بالایی دارد اما در استان دارای سیستم فرآوری در این 
زمینه نیستیم و به دلیل این فقدان و نبود تقاضای شیر شتر روی 
آن کار موثری انجام نشده است.هراتی خاطرنشان کرد: واحدهای 
پرورش دهنده شــتر به صورت سنتی اقدام به عرضه دوغ و شیر 
می کنند اما هم اکنون به دنبال ساماندهی این بخش هستیم.وی 
با بیان اینکه با توجه به تولید روزانه حداکثر ۵۰۰ تن شیر شتر با 
سرمایه گذاری به ارزش ۱۵۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان میتوان یک 
واحد فراوری کوچک و کارگاهی برای پاستوریزه کردن شیر و رفع 
آلودگیهای احتمالی با هدف جذب بیشتر مشتری ایجاد کرد.وی 
اظهار کرد: شهرستانهای دارای بیشترین میزان پرورش شتر در 
استان را می توان سبزوار، بردسکن ، کاشمر و داورزن نام برد و البته 

شهرستانهایی مانند گناباد نیز در این زمینه فعالیت هایی دارند.
هراتی گفت: متاسفانه به دلیل عدم ساماندهی شترداران هنوز 
آمار متقن و قابل اتکایی از این واحدهای پرورشی نداریم ضمن 
اینکه در تفاهم نامه با نظام مهندسی کشاورزی استان به دنبال 
تربیت کارشــناس در حوزه پرورش شتر هستیم به دلیل اینکه 

دراین بخش به شدت دچار کمبود هستیم.

گهی مزایده عمومی شماره 0505//14011401 گهی مزایده عمومی شماره آ آ
ک آموزش وپرورش ناحیه 3 فروش مصالح حاصل ازتخریب املا

)نوبت دوم(

ج دراسـناد مزایده  ح مذکور و با جزییات مندر اداره آمـوزش و پـرورش ناحیـه 3 کرمانشـاه در نظـر دارد کالاهـای خود به شـر
را بـا بهـره گیـری از سـامانه تـدارکات الکترونیکـی دولـت )www.setadiran.ir( بـا شـماره مزایـده 1001004134000004 بـه صـورت 

الکترونیکـی به فروش برسـاند.

مبلغ ودیعهآدرسعنوانشماره مزایدهردیف

مصالح حاصل از تخریب مدرسه 11001004134000004
سابق حکمت ا... ابراهیمی

خیابان برق نبش 
کوچه پانزدهم

200/000/000 ریال

مدیریت آموزش و پرورش ناحیه 3 کرمانشاه

 زمان انتشار در سایت: 1401/09/14 ساعت 8    
 مهلت دریافت اسناد مزایده: تا تاریخ 1401/09/20 

 تاریخ بازدید: از 1401/09/14 الی 1401/09/20
فیزیکی  تحویل  و  مــدارک  بارگذاری  زمان  مهلت  آخرین   
به  قیمت  پیشنهاد  ارســال  و  نامه(  )ضمانت  الــف  پاکت 
ظهر   ۱۴ ساعت  تا    :3 ناحیه  ــرورش  پ و  ــوزش  آم  دبیرخانه 

خ 1401/10/03 می باشد. روز شنبه مور
 زمان بازگشایی: 1401/10/04 ساعت 9           
 زمان اعلام به برنده: 1401/10/04 ساعت 11 

مزایده  مــوضــوع  کامل  شــرایــط  شــود  مــی  تاکید   ** توجه   **
ــذاری شـــده اســـت. کــه مــزایــده گــران  ــارگـ درســامــانــه ســتــاد بـ

می بایست دقیقا منطبق با آن مشخصات اقدام کنند. 
هماهنگی جهت بازدید تماس با شماره تلفن 08338370053 

و همراه 09187269528 آقای سهراب احمدی.
در ضمن رعایت موارد ذیل الزامی می باشد:

1- برگزاری مزایده صرفا ازطریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت می باشد وکلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و 
مربوطه(،  هزینه  وجــود  )درصـــورت  مزایده  اسناد  دریافت 
ــال  ارسـ )ودیـــعـــه(،  درمـــزایـــده  پـــرداخـــت تضمین شــرکــت 
واریز  برنده،  به  اعــام  پاکات،  بازگشایی  قیمت،  پیشنهاد 
طریق  این  از  سامانه  بستر  در  کالا  تحویل  و  مزایده  وجه 

امکان پذیر می باشد.
ح شده  2- پیشنهاد می گردد با توجه به تنوع کالاهای مطر
مزایده  موضوع  اقــام  از  پیشنهاد  ارائــه  از  قبل  مزایده  در 

بازدید به عمل آورید.
جهت  می بایست  مزایده  در  شرکت  به  مندان  عاقه   -3
ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های 

ذیل تماس حاصل نمایند:
 مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه: 021-41934

ــر اســـتـــان هـــا،  ــایـ ــات تـــمـــاس دفـــاتـــر ثــبــت نــــام سـ ــ ــاع ــ اط
ثبت نام بخش"   )www.setadiran.ir( سامانه   درسایت 

" موجود است. پروفایل مزایده گر

2265/م الف/12

اداره کل آموزش و پرورش استان کرمانشاه
مدیریت آموزش و پرورش ناحیه 3  کرمانشاه

 

شناسه آگهی 1423091
مرتضی قاسم پور
 رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان جویبار

گهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی    آ
و  اراضی ساختمان های فاقد سند رسمی

 نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مصوب 1390/09/20 و برابر رأی شماره 228۵ مورخ 1401/08/14 
هیات مستقر در واحد ثبتی جویبار به کلاسه پرونده شماره 1401/144 ماده یک 
قانون مذکور، تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای موسی ابراهیمی نسبت 
به 6 دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 132/30 متر مربع ، پلاک 
فرعی از 10 اصلی بخش ۷، خریداری شده بدون واسطه از احمد رحمانی محرز 
گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
در  آگهی  این  مربوطه  آیین نامه  ماده 13  و  رسمی  سند  فاقد  ساختمان های   و 
2 نوبت به فاصله 1۵ روز از طریق روزنامه محلی و کثیر الانتشار در شهرها منتشر 
و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده 
اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ 
الصاق در محل تا 2ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و 
رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
 به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نماید در غیر اینصورت 
اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نمی باشد. 1423091
تاریخ انتشار اول : 1401/09/19

تاریخ انتشار دوم : 1401/10/03 

گهی جهت تسلیم سند مالکیت آ
خانم راضیه و مرضیه و فاطمه هر سه حامیان از وارث آقای عباس 
حامیان مالک پلاک 2989 اصلی واقع در بخش 3 همدان که در دفتر 
29 صفحه 158 و به ذیل ثبت 2261 ثبت گردیده مدعی است که 
سند مالکیت در ید آقای مهدی حامیان احدی از وراث می باشد و 
 با اخطاریکه قبلا به نامبرده شده از تسلیم سند مالکیت خودداری 
نموده اند، لذا به استناد تبصره 3 الحاقی به ماده 120 آئین نامه قانون 
ثبت مراتب یک نوبت آگهی می شود که هر کس مدعی حقی بوده و یا 
سند مالکیت در اختیارش می باشد از تاریخ انتشار ظرف مدت 10 روز 
اسناد را به این اداره تسلیم  و  رسید دریافت دارند بدیهی است در 
صورت انقضا مدت مقرر عدم وصول واخواهی نسبت به صدور سند 

مالکیت به نام ورثه طبق مقررات اقدام خواهد شد.
حمید سلگی م الف 1458                                                                                         

 رئیس ثبت اسناد و املاک ناحیه 2 همدان

 

علی سعادتیشناسه شناسه 14133251413325
پرست ثبت اسناد و املاک  شهرستان نور سر

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
اداره کل ثبت اسناد و املاک مازندران

ئین نامه  قانون ع ماده ۳ و ماده ۱۳ آ گهی اختصاصی موضو  آ
 تعیین تکلیف  وضعیت ثبتی اراضی  و ساختمان های فاقد سند رسمی 

تکلیف  تعیین  قانون  آئین نامه   13 ماده  و   3 ماده  موضوع  آگهی 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند: رسمی برابر رای 
140160310006007710 مورخ 1401/07/06هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان نور تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی به نام شعبان ایزدی نسبت به 6دانگ یک قطعه زمین با بنای 
احداثی به مساحت 446/75 متر مربع به پلاک 476 فرعی از 23- اصلی 
واقع در سرکاج مازندران بخش 10 ثبت نور محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز در روزنامه 
سراسری و محلی آگهی می گردد در صورتی که اشخاص ذی نفع به آراء 
اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار آگهی تا 2 ماه 
اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم  و  رسید اخذ  
نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید  و  گواهی تقدیم 
دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1401/09/05
تاریخ انتشار دوم 1401/09/19

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان مازندران

 آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر

نظر به دستور مواد ۱ و ۳  قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مصوب متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر 
در واحد ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و 

رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد.
بازیارکلا پلاک ۱2 اصلی بخش 5 قشلاقی ۱48  املاک متقاضیان واقع در قریه 
فرعی آقا /خانم روزبهان ترجانی فرزند شهرام نسبت به 6دانگ یک قطعه زمین 
با بنای احداثی به مساحت ۱047/20 متر مربع خریداری بدون واسطه با واسطه 
از شهرام ترجانی لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در 2 نوبت 
به فاصله ۱5 روز از طریق این روزنامه محلی کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در 
روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع 
و  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ  از  باید  باشند  داشته  اعتراض  اعلام شده  آرای  به 
در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا 2 ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول 
به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل 
نکند  ارائه  محل  عمومی  دادگاه  به  دادخواست  تقدیم  گواهی  معترض  یا  نگردد 
اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از 
مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده ۱۳ آئین نامه مذکور در 
مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای 
هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی 
و تحدید حدود به صورت همزمان به  اطلاع عموم می رساند و نسبت به املاک در 
جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود، واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را به صورت 

اختصاصی منتشر می نماید. ۱42۱۳22
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱40۱/09/۱9
صفر رضوانیتاریخ انتشار نوبت دوم: ۱40۱/۱0/0۳

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر
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مدافع سابق تیم فوتبال منچستریونایتد در تلاش است تا مهدی طارمی مهاجم تیم ملی ایران را به لیگ برتر و احتمالا باشگاه یونایتد ببرد.
 در حالی که روز گذشته رسانه های ایتالیایی از علاقه باشگاه اینترمیلان ایتالیا به مهدی طارمی مهاجم تیم ملی ایران و باشگاه پورتو پرتغال خبر دادند، امروز ادعای جدیدی در مورد طارمی 
و احتمال انتقالش به تیم منچستر یونایتد انگلیس رسانه ای شد.طارمی که عملکرد درخشانی در سومین سال حضورش در تیم پورتو داشته است، تا هفته گذشته همراه با تیم ملی ایران در جام 
جهانی حضور داشت. طارمی در بازی نخست مقابل انگلیس، دو گل ایران را وارد دروازه »سه شیرها« کرد تا کارشناسان نقل و انتقالات فوتبال اروپا بیش از گذشته او را زیر ذره بین بگیرند.

یکی از نفراتی که از همان بازی به تمجید از طارمی پرداخت، »ریو فردیناند« مدافع سابق منچستریونایتد بود که به عنوان کارشناس در یکی از برنامه های تلویزیونی حضور داشت.
فردیناند که ظاهراً در کار نقل و انتقال بازیکن هم فعالیت دارد، طبق اعلام روزنامه »ابولا« پرتغال در تلاش است تا مهاجم ۳۰ ساله ایران را به بازار انگلیس و تیم یونایتد منتقل کند.

ابولا مدعی شد فردیناند با مدیر برنامه ایرانی طارمی هم به توافقات لازم دست یافته است تا زمینه این ترانسفر بزرگ در فوتبال پرتغال را فراهم کند.

مهاجم تیم ملی فوتبال 
ایران در منچستر

 فیفا سهمیه  قاره ها برای جام جهانی ۲۰۲۶ 
را اعلام کرد

 فدراســیون بین المللی فوتبال )فیفا( تعداد 
ســهمیه قاره ها برای جام جهانی ۲۰۲۶ که به 
طور مشترک در کانادا، آمریکا و مکزیک برگزار 

خواهد شد را اعلام کرد.
 بیست و سومین دوره مسابقات جام جهانی 
فوتبال قرار است به میزبانی مشترک سه کشور، 
کانادا، ایالات متحده آمریکا و مکزیک در ســال 

۲۰۲۶ میلادی برگزار شود.
فدراســیون بین المللی فوتبال )فیفا( تعداد 
ســهمیه قاره ها برای جــام جهانی ۲۰۲۶ را به 

صورت رسمی اعلام کرد.
اروپا: ۱۶ سهمیه مستقیم
آفریقا: ۹ سهمیه مستقیم
آسیا: ۸ سهمیه مستقیم

آمریکای شــمالی، کونکاکاف و حوضه دریای 
کارائیب: ۶ سهمیه مستقیم

آمریکای جنوبی: ۶ سهمیه مستقیم
اقیانوسیه: ۱ سهمیه مستقیم

پلی آف: ۲ تیم از بین قاره های آمریکا، آسیا 
و آفریقا

میزبانان به طور مستقیم صعود می کنند، گفته 
شده این مسابقات ۳ افتتاحیه در هر ۳ کشور دارد.

 رونالدو به مسی می پیوندد؟
مالک قطری باشگاه پاری سن ژرمن به جذب 
فوق ستاره پرتغالی سابق منچستریونایتد واکنش 
نشان داد. پس از اینکه رونالدو و منچستریونایتد 
پیش از آغاز جام جهانی ۲۰۲۲ قطر، راهشان از 
هم جدا شــد و قرارداد این فوق ستاره پرتغالی 
فســخ شد، از خیلی  از تیم های بزرگ اروپایی به 

عنوان مقصد این فوق ستاره یاد شد.
کاپیتان تیم ملی پرتغال در قطر هم روزهای 
خوبی را پشــت ســر نمی گذارد و در تیم ملی 
کشورش هم مقابل سوییس از روی نیمکت کار 
را آغاز کرد تا این موضوع بیانگر آن باشــد که او 

از شرایط ایده آلش خیلی فاصله دارد.
خیلی هــا این موضوع را بیــان می کردند که 
شــاید پاری سن ژرمن مقصد خوبی برای رونالدو 
است چرا که این تیم فرانسوی با حضور این فوق 

ستاره پرتغالی به تیمی رویایی تبدیل می شود.
حالا ناصر الخلافی مالک قطری پاریسی ها به 

موضوع جذب رونالدو واکنش نشان داد.
او در مــورد واکنش ها بــرای جذب رونالدو 
گفت: ما سه بازیکن فوق ســتاره داریم. مسی، 
نیمار و امباپه. این خیلی سخت است که بخواهیم 
کریســتیانو را هــم بگیریم اما بــرای او آرزوی 
بهترین ها را دارم. او بی نظیر و همچنان بازیکن 

خارق العاده ای است.

  ستاره ملی پوش استقلال به شهرآورد 
می رسد

 ســتاره ملی پوش استقلال مشــکلی برای 
همراهی آبی پوشان در شهرآورد پیش رو ندارد.

 ابوالفضــل جلالی مدافــع هافبک چپ پای 
استقلال که با ۲۴ سال سن، جوانترین بازیکن تیم 
ملی در جام جهانی بود، از روز گذشته به تمرینات 
استقلال اضافه شــده و به صورت اختصاصی با 

آبی پوشان پایتخت تمرین می کند.
با اعلام کادر پزشــکی باشــگاه استقلال این 
بازیکن مشــکلی برای بــازی در دربی ندارد و 
می تواند برای اســتقلال در آن بازی در صورت 

صلاحدید کادرفنی به میدان برود.
نودونهمین شــهرآورد تهران روز ۲۹ آذرماه 

برگزار خواهد شد. 

 تیم مجیدی حریفش را شش تایی کرد!
تیم اتحاد کلباء در جام حذفی امارات با نتیجه 
۶ بر دو برابر حریف خود به پیروزی دســت پیدا 
کرد.در یک شــانزدهم نهایی جام حذفی امارات 
یک بازی برگزار شد. در این بازی اتحاد کلباء با 
هدایت فرهاد مجیدی بــه مصاف الذید رفت و 
توانســت با نتیجه ۶ بر ۲ به پیروزی دست پیدا 
کند.اتحاد کلباء با هدایت فرهاد مجیدی عملکرد 
خوبی در فصل جاری لیگ امارات داشــته است 
 و به نظر می رســد که ایــن مربی جوان حتی 
می تواند امیدوار به کسب سهمیه لیگ قهرمانان 

آسیا امیدوار باشد. 

 پایان کار تیم داوری ایران در قطر 
تیم داوری ایران فردا قطر را ترک خواهند کرد.

 پایان کار علیرضا فغانی در جام جهانی ۲۰۲۲ 
پس از اشــتباه در اعلام پنالتی به سود پرتغال 
بود که در نهایت ســبب شد تا اروگوئه نتواند از 
گروهش صعود کند، کمیته داوران فیفا تصمیم 
گرفت که دیگر به تیم داوری ایرانی قضاوت ندهد.

کولینا رییس کمیته داوران فدراسیون جهانی 
فوتبال با اعلام این موضوع گفت که تیم داوری 
ایرانی حاضر در جام جهانی، می توانند محل اقامت 
خود را ترک کنند چرا که آنها دیگر قضاوتی در 

این پیکارها نخواهند داشت. 

قیمت هرسهم استقلال 
دوم شهریور ماه امسال 

برای نخستین بار به 
قیمت ۴۰۵۰ریال در 

فرابورس کشف شد و از 
آن زمان تاکنون قیمت 

هر سهم این شرکت بدون 
انقطاع شروع به نزول 

کرده و فقط در طول یک 
فصل ۴۲.۰۷درصد افت 

کرده است.

 در انتظار ارتقای رکورد دختران در قهرمانی جهان
الناز صالح     |مارهاتیم ملی وزنه برداری زنان ایران با ترکیبی جدید و تنها با یک وزنه بردار با تجربه قدم به قهرمانی جهان ۲۰۲۲ کلمبیا 

می گذارد.

 وزنــه بــرداری زنان ایران برای ســومین مرتبه در قهرمانی 
بزرگســالان جهان شــرکت می کند. اولین حضور در مسابقات 
جهانــی ۲۰۱۹ بــود و در دومین حضور تیم زنــان به قهرمانی 
جهان ۲۰۲۱ ازبکســتان اعزام شد. فدراســیون تصمیم گرفت 
بــرای قهرمانی جهان ۲۰۲۲ تیم زنــان را نیز همانند مردان به 
صــورت کیفی اعــزام کند و نفراتی که رکــورد بالایی دارند به 
مســابقات بروند از این رو چهار نفر توانســتند مجوز حضور در 
این مسابقات را به دست آوردند.از میان نفرات اعزامی تنها یکی 
از دختــران وزنه بردار تجربه حضور در قهرمانی جهان را دارد و 
 ســه نفر دیگر برای اولین مرتبه روی تخته قهرمانی بزرگسالان

 جهان می روند.
 رویکرد برای تیم زنان کســب مدال نیســت چراکه فاصله 
رکــوردی دختران ایران با نفرات برتر جهــان هنوز قابل توجه 
اســت از این رو طبق آنچه کــوروش باقری مدیر تیم های ملی 
عنوان کرده است رویکرد برای تیم زنان ارتقای رکوردها است.

بــا توجه به اینکه مســابقات قهرمانی جهــان اولین مرحله 
گزینشی المپیک پاریس نیز است، وزنه برداران زن زیادی شرکت 
کرده اند و برای اولین بار تعداد زنان از مردان بیشتر است. شلوغی 

دسته های وزنی باعث شده که وزنه برداران براساس رکورد ورودی 
در گروه های  D، C، B و A تقسیم شوند. دختران وزنه برداران هم 
 C و یک نفر در گروه B حضور ندارند و سه نفر در گروه A در گروه 

وزنه می زنند. 
۷۶ کشور در بخش زنان شرکت کرده اند و کشورهای آمریکا، 
مکزیک، ژاپن، اکوادور، کلمبیا، چین و کانادا با ترکیب کامل )۱۰ 
نفره ( شــرکت کرده اند. در ادامه نگاهی به وضعیت وزنه برداران 

زن ایران می اندازیم:

  قهرمانی جهان۲۰۲۲، سومین تجربه بین المللی رزاقی
دسته ۷۱ کیلوگرم 

الهــه رزاقی تجربه حضور در دو مســابقه بین المللی دارد و 
در بازی های کشــورهای اسلامی و قهرمانی آسیا ۲۰۲۲ بحرین 
وزنه زد اما او هم برای نخســتین بار است که قهرمانی جهان را 
تجربه می کند. رزاقی در بازی های کشورهای اسلامی با رکورد 
مجموع ۱۹۰ کیلوگرم چهارم شد اما در قهرمانی آسیا ۲۰۲۲ با 
 رکورد مجموع ۲۰۱ کیلوگرم را به ثبت رســاند و در رده ششم

 قرار گرفت.

»ژاپن« چگونه سوژه فوتبال جهان شد
راهی که فوتبال ژاپن طی کرد تا به یکی از تیم های مورد توجه در جام 
جهانی ۲۰۲۲ قرار بگیرد مدتهاست آغاز شده و مسئولان فوتبال ایران با 

اطلاع از جزئیات این مسیر هیچ توجهی به آن ندارند!
 تب فوتبال در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر به اوج رســیده است تا هواداران 
این رشــته پر هیجان تمام جزئیات برگزاری این بازی ها را مرور کرده و 
بتوانند عملکرد ۳۲ تیم حاضر در یکی از کوچک ترین کشورهای حاشیه 
خلیج فارس را زیر ذره بین قرار دهند.کشــور قطر به عنوان میزبان این 
رقابت ها نتوانست عملکرد قابل قبولی در این رقابت ها داشته باشد تا با 
سه شکســت متوالی در گروه A قعرنشین شده و از دور رقابت ها حذف 

شــود.تیم های ملی ایران و عربســتان نیز به عنوان نمایندگان غرب آسیا نتوانستند مجوز حضور در مرحله حذفی را پیدا کنند تا کره جنوبی، 
ژاپن و استرالیا راهی مرحله بعدی شوند.بدون شک ژاپن با پیروزی مقابل آلمان و اسپانیا در مرحله گروهی و بازی فنی قابل قبول در جدال با 
کرواسی در یک هشتم نهایی بهترین نتایج را در بین تیم های آسیایی در جام ۲۰۲۲ گرفت.»هاجیمه موریاسو« سرمربی وطنی تیم ملی ژاپن 
با عملکردی درخشان در چهار سال اخیر توانست فوتبال ژاپن را بار دیگر در صدر اخبار فوتبال دنیا قرار دهد. بازیکن پیشین تیم ملی ژاپن در 
حالی بین سال های ۱۹۹۲-۱۹۹۶ توانست ۳۵ بار پیراهن این کشور را بر تن کند که فوتبال این کشور پس از بازنشستگی او سیر تحولش را 
آغاز کرد.دوره نخست تغییر در فوتبال ژاپن با »فیلیپ تروسیه« سرمربی اهل فرانسه بین سال های ۲۰۰۲- ۱۹۹۷ رقم خورد. فدراسیون فوتبال 
ژاپن دوره تحول در ساختار فوتبال این کشور را همزمان با ورود تروسیه آغاز کرد. آنها مربیان مطرح و بازیکن ساز نظیر کارلوس کی روش را در 
همان دوره به ژاپن آوردند تا از تجربیات آنها استفاده کنند و آکادمی های ورزشی را برای پیدا کردن استعدادهای فوتبالی ایجاد کنند.موج دوم 
تغییرات در فوتبال ژاپن به عنوان پرافتخارترین تیم قاره آسیا با همراهی استادان دانشگاهی فیزیولوژی ورزشی این کشور همراه بود. تحقیقات 
گسترده ای که با حضور مربیان نامدار فوتبال دنیا در رأس کادر فنی تیم ملی ایران همراه بود.زیکو، ایویکا اوسیم، آلبرتو زاکه رونی، خاویر آگوئیره 
و وحید هلیل هودزیچ مربیانی بودند که تا ابتدای سال ۲۰۱۸ هدایت سامورایی ها را بر عهده داشتند اما علم فیزیولوژی و ورزش سبب شد تا آنها 
بار دیگر به حضور مربیان خودی با دانش روز دنیا روی بیاورند.هاجمیه موریاسو نماینده مکتبی است که فدراسیون فوتبال ژاپن تعیین کرده بود 

تا بتواند نسلی که خودش در ۲۰۱۷ با تیم جوانان پرورش داده بود را به لطف سرمایه گذاری در صنعت فوتبال دنیا هدایت کند.

فدراسیون سوارکاری که یکی از رشته های حاضر در بازی های 
آسیایی ســال آینده است، با بی تدبیری مسئولان ورزش کشور 
»افسارگسیخته« شــده و به درستی مشخص نیست چه کسی 
مســئول این فدراسیون است.ماجرای فدراســیون سوارکاری و 
ریاســتش از اتفاقات نادر و غیرعادی این روزهای ورزش اســت 
که کلاف آن خیلی عجیب و ســخت گر خورده اســت طوریکه 
بعــد از چند ماه و با وجود برگزاری یک مجمع انتخاباتی، تعیین 
زمــان بــرای تکــرار آن و احکام های زیاد صادر شــده طی این 
مدت هنوز ســرنخی برای آن پیدا نشده است.داستان از مجمع 

انتخاباتــی ۲۱ خردادماه آغاز شــده که بدون اجــازه وزارت ورزش و حتی حضور نماینده ای از این وزارتخانه برگزار شــد و به 
همین دلیل خروجی آن مقبول واقع نشــد. در ادامه هم کش مکش ایجاد شــده میان وزارت ورزش و فدراســیون سوارکاری 
 تــا آنجــا بیخ پیدا کرد که بعد از ۶ ماه، طرفین دعوا با یک انتصاب و حکم به نقطه، ســرخط رســیده اند در حالیکه در همین

 حکم هم ابهاماتی وجود دارد.
حکم جدید وزارت ورزش برای فدراســیون سوارکاری به منظور انتصاب سرپرست جدید در این فدارسیون صادر شده است در 
حالیکه دو روز پیش از صدور این حکم، دیوان عدالت اداری رأی به ابطال حکم وزارت ورزش برای انتصاب سرپرست فدراسیون 
سوارکاری داده بود.با استناد به این حکم، سرپرستی محمود حیدری در فدراسیون کم لم یکن شد؛ فردی که خود از کاندیداهای 
ریاست در فدراسیون سوارکاری بود اما نتوانست رأی کمیسیون تطبیق وزارت ورزش را برای ورود به انتخابات بگیرد با این حال 
سه ماه پس از برگزاری انتخابات سوارکاری حکم سرپرستی برای این فدراسیون را گرفت تا در اسرع وقت نسبت به برگزاری مجمع 
انتخابی رئیس فدراســیون اقدام کند. اتفاقاً در دوره سرپرستی وی، سوم آبان ماه هم برای تکرار انتخابات فدراسیون سوارکاری 
تعیین شد آنهم بدون ثبت نام از کاندیداها، اما این مجمع هم توسط وزارت ورزش لغو شد.بعد از آن انتظار می رفت زمان دوباره 
ای برای انتخابات تعیین شود تا تشکیل مجمع، ماجرای ریاست فدراسیون سوارکاری بالاخره ختم به خیر شود اما نه تنها این کار 

انجام نشد بلکه پای نهادهای نظارتی هم به موضوع باز شد.

ماجرای فدراسیون سوارکاری و ریاستش
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رکورد ورودی او در قهرمانی جهان ۲۱۵ کیلوگرم اســت که در گروه C دســته ۷۱ کیلوگرم وزنه 
می زند. بیشترین رکورد ورودی در این گروه ۲۲۱ کیلوگرم است. 

بیشترین رکورد ورودی در گروه A برای وزنه بردار چین با ۲۶۰ کیلوگرم است. 

  کلمبیا، اولین تجربه بین المللی نورعلی 
دسته ۷۶ کیلوگرم

پریسا نورعلی برای اولین بار در ترکیب تیم ملی وزنه برداری زنان ایران قرار می گیرد و قهرمانی 
جهان ۲۰۲۲ اولین تجربه بین المللی او محســوب می شــود. نورعلی در رکورد گیری که چند ماه 
پیش بنا بر خواست کوروش باقری مدیر تیم های ملی برگزار شد، رکورد ۲۰۳ کیلوگرم را ثبت کرد 

و پس از آن به اردوی تیم ملی دعوت شد.
رکورد ورودی او در قهرمانی جهان  ۲۱۵ کیلوگرم اعلام شد که بر اساس آن در گروه B وزنه می 
زند. ۹ وزنه بردار در گروه B رقابت دارند که بیشترین رکورد ورودی در این گروه ۲۲۸ کیلوگرم است. 
بیشترین رکورد ورودی گروه A دسته ۷۶ کیلوگرم برای سارا احمد از مصر با ۲۶۰ کیلوگرم است.

 حسینی در سومین تجربه جهانی چه می کند؟
دسته ۸۱ کیلوگرم

الهام حسینی با تجربه ترین وزنه بردار تیم ملی زنان ایران است و برای سومین مرتبه در قهرمانی 
جهــان وزنه می زند. او در قهرمانی جهان ۲۰۱۹ تایلند با رکورد مجموع ۱۹۱ کیلوگرم در دســته 
۷۱ کیلوگرم شانزدهم جهان شد. در مسابقات قهرمانی جهان ۲۰۲۱ ازبکستان رکورد مجموع ۲۲۳ 

کیلوگرم را در دسته ۸۱ کیلوگرم ثبت کرد و ششم شد.
او در قهرمانی آسیا ۲۰۲۲ بحرین که در مهر برگزار شد، با رکورد مجموع ۲۲۷ کیلوگرم قهرمان 

شد و تاریخ سازی کرد.
با توجه به اینکه حســینی برای ســومین مرتبه به قهرمانی جهان می رود، انتظار می رود نتیجه 

بهتری نسبت به دوره های قبل بگیرد و روند صعودی داشته باشد.
حســینی نیز در گروه B دســته ۸۱ کیلوگرم وزنه می زند. رکورد ورودی وزنه بردار ایران ۲۳۵ 

کیلوگرم است و بیشترین رکورد در این گروه ۲۴۷ کیلوگرم برای وزنه بردار مکزیک است. 
بیشــترین رکــورد ورودی در گروه A  دســته ۸۱ کیلوگرم نیز ۲۷۰ کیلوگــرم برای وزنه بردار 

اوکراین است. 

 اولین حضور شیخ ارباب روی تخته قعهرمانی جهان
دسته ۸۷ کیلوگرم

زینب شــیخ ارباب نیزاولین مسابقه بین المللی خود را تجربه می کند. شیخ ارباب مانند نورعلی 
در رکورد گیری که برگزار شــد توانست با رکورد مجموع ۲۰۳ کیلوگرم به اردوی تیم ملی راه پیدا 
کنــد. او و نورعلــی با توجه به اینکه برای اولین بار در یک رویــداد بین المللی وزنه می زنند و کار 
مهمی را پیش رو دارند تا بتوانند نظر کادرفنی را برای تثبیت جایگاه خود در تیم ملی جلب کنند.

کــه  اســت  کیلوگــرم   ۲۱۶ جهــان  قهرمانــی  در  اربــاب  شــیخ  ورودی   رکــورد 
با این رکورد در گروه B وزنه می زند. بیشترین رکورد ورودی این گروه با ۲۲۰ کیلوگرم برای وزنه 

بردار اکوادور است. 
بیشتری رکورد ورودی گروه A دسته ۸۷ کیلوگرم برای وزنه بردار استرالیا با ۲۶۵ کیلوگرم است. 

برنامه رقابت نمایندگان زن ایران به شرح زیر است:)ساعت مسابقات به وقت ایران است(.
ساعت رسمی ایران ۸  ساعت و ۳۰ دقیقه از کلمبیا جلوتر است.

دوشنبه ۲۱ آذر
گروه C دسته ۷۱ کیلوگرم زنان: الهه رزاقی  از ساعت ۶ صبح

سه شنبه ۲۲ آذر
گروه B دسته ۷۶ کیلوگرم زنان: پریسا نورعلی  از ساعت ۲۲ و ۳۰ دقیقه

چهارشنبه ۲۳ آذر
گروه B دسته ۸۷ کیلوگرم زنان:  زینب شیخ ارباب  از ساعت ۱۹ و ۳۰ دقیقه

گروه B دسته ۸۱ کیلوگرم زنان: الهام حسینی  از ساعت ۲۲ و ۳۰ دقیقه

نگرانی بزرگ برای ساپینتو
تعطیلات جام جهانی باعث شده آشفتگی حال حاضر باشگاه استقلال به چشم نیاید.

جای ریکاردو ســاپینتو، سرمربی استقلال باشــید چگونه می توانید این تیم را در ادامه لیگ به 
ســلامت به سوی قهرمانی ســوق دهید؟ آیا با این حجم از تغییرات، تهدیدها و تعهدات عمل 
نشده امید قطعی به تکرار قهرمانی وجود دارد؟ ساپینتو از زمانی که با استقلال وارد فصل بیست 
و دوم شده پیرامونش اتفاقاتی رخ داده که او را نسبت به آینده کاری اش در این باشگاه به شدت 

بیمناک کرده است.
حدفاصل هفته نهم تا دهم لیگ برتر بود که مصطفی آجورلو از باشــگاه اســتقلال جدا شــد و 
به جای او علی فتح الله زاده ســکان مدیریت این باشــگاه را در دست گرفت. این اولین شوک به 
سرمربی پرتغالی استقلال بود و ساپینتو که خودش را آماده یک فصل دیگر همکاری با آجورلو 
کرده بود ناگهان دید که فرد دیگری جای آجورلو را در باشــگاه استقلال گرفته است. این البته 
اولیــن بحران های ذهنی بود که مرد پرتغالی را فرا گرفت و پیامد آن نیز اتفاقات دیگری رخ داد 
که حالا سرمربی استقلال را به اوج رسانده است و نمی داند با شرایطی که وجود دارد آیا تضمینی 

به موفقیتش هست یا خیر؟!
علاوه بر مسائل مدیریتی صدور حکم استراماچونی و پیامد آن بسته شدن پنجره نقل و انتقالات 
استقلال بعد از تغییر در سطح مدیریت این باشگاه تبدیل به یک بحران ذهنی برای ساپینتو شده 
اســت و در عین حال سران باشگاه استقلال از زمانی که سکان مدیریت این باشگاه را به دست 
گرفته اند به دلیل آنچه خود بحران سازی مالی مدیران سابق می دانند نتوانستند مطالبات بازیکنان 

را پرداخت کنند.
در واقع استقلال طی زمان اندکی که از لیگ بیست و دوم گذشته پیوسته با مشکلات گوناگونی 

مواجه شده و با اینکه جدایی آجورلو و انتصاب فتح الله زاده خیلی سریع انجام شد و متولیان این 
باشگاه در تلاش بودند تا این جابه جایی خللی در مجموعه ایجاد نکند اما به طور قطع این بی ثباتی 
نگرانی بزرگی برای ساپینتو و حتی بازیکنان استقلال به وجود آورده و حتی این روزها نیز درباره 
ادامه فعالیت علی فتح الله زاده نیز ابهامات بسیاری به گوش می رسد، کما اینکه دیدیم خود آقای 
مدیر در مصاحبه ای صراحتاً اعلام کرد اگر می دانســت اوضاع مالی به همین منوال است هرگز 

مدیریت باشگاه استقلال را به عهده نمی گرفت.
همه این مسائل به کنار. ساپینتو در آغاز تعطیلات از مدیران باشگاه استقلال خواسته بود اردوی 

خارجی را برنامه ریزی کنند تا او تیمش را در محیطی آرام آماده ادامه فصل کند.
 او اردوی پرتغال را پیشــنهاد داده بود که خیلی زود مدیران اســتقلال با طرح دلایلی آن را وتو 
کردند. سپس بحث حضور استقلال در شهر آنتالیای ترکیه به وجود آمد که این اردو نیز لغو شد 

تا اینکه به مرد پرتغالی اطلاع دادند 
تیمش قرار است در یک تورنمنت چهارجانبه در امارات شرکت کند. این خبر خوبی برای ساپینتو 
بود و یک هفته تمام اخبار حول همین محور می چرخید تا اینکه مشخص شد باشگاه استقلال 

قادر به سفر به امارات هم نیست. 
گرچه برخی کوشیدند لغو این سفر را گردن سازمان لیگ بیندازند اما سرانجام تمام این ماجراها 

لغو اردویی بود که ساپینتو به شدت روی آن حساب کرده بود.
 مضــاف بر همه این تهدیدها جدایی برخی ســتاره ها مثل خوره به جان ســرمربی اســتقلال 
افتاده و با اینکه برخی مســئولان باشــگاه اســتقلال اعــلام کردند محبی جایــی نمی رود و 
ماجرای مهدی قایدی نیز با باشــگاه شــباب الاهلی امارات فیصله خواهد یافت اما این خبرهای 
بــه ظاهر مثبت از عمق نگرانی مــردی نمی کاهد که بعد از توافق با مصطفــی آجورلو در این 
 فکــر بود که با مدیر محبوبش روزهای خوشــی را در باشــگاه اســتقلال ســپری خواهد کرد

 و احتمالاً به ســوی هدف بزرگی که در نشســت خبری پیش از حضور در تیم استقلال ترسیم 
کرد، خواهد رفت.

 ســاپینتو گرچه با استقلال به قهرمانی سوپرجام رسید تا یکی از آن چهار جامی که وعده داده 
محقق شود اما تردیدی نیست او برای دستیابی به جام های دیگر عمیقاً نیازمند باشگاهی است که 

از هر حیث برای او امنیت شغلی ایجاد کند و بسیاری از تهدیدها از میان برود.
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ترندفورس می گوید آیفون در فصل چهارم سال 
جاری میــادی ۲۴.۶ درصد از بازار را دراختیار 
می گیــرد تا اپل جایگاه سامســونگ را به عنوان 

برترین برند صنعت موبایل تصاحب کند.
مؤسسه ی تحقیقاتی ترندفورس که روی بازار 
موبایل نظارت می کند، در گزارشــی اختصاصی 
می گوید حجم تولید گوشــی هوشمند در فصل 
سوم سال جاری میادی افت کرده است. در بازه ی 
بین جولای تا سپتامبر ۲۰۲۲ )اواسط تیر تا اواسط 
مهر ۱۴۰۱( ۲۸۹ میلیون گوشی هوشمند تولید 
شد که حاکی از افت فصلی ۰٫۹ درصدی و افت 

سالانه ی ۱۱ درصدی است.
ترندفورس ادعا می کند تقاضا برای گوشی های 
هوشمند در فصل سوم امسال »به شدت ضعیف« 
بوده اســت. در فصل سوم، بسیاری از شرکت ها 
به جای عرضه ی گوشی جدید افزایش موجودی 
دستگاه ها را در اولویت قرار دادند. افزایش مشکات 
اقتصادی در سراسر دنیا باعث شد افراد زیادی به 

خرید گوشی عاقه نشان ندهند.
براساس نوشــته ی GSMArena، سامسونگ 
توانســته اســت با تولید ۶۴.۲ میلیون گوشی 
هوشمند در فصل سوم ۲۰۲۲ و دراختیار گرفتن 
۲۲.۲ درصد از ســهم بازار، جایگاه نخست خود 
را حفظ کند. تعداد گوشــی های تولیدشــده ی 
سامســونگ ۳.۹ درصــد بیشــتر از فصل دوم 
بود. ظاهراً سامســونگ قصــد دارد برای فروش 
گوشــی های فعلی اش حجم تولیــد را در فصل 

چهارم کاهش دهد.
اپل با تولید ۵۰.۸ میلیون گوشــی هوشمند 
در فصل ســوم ۲۰۲۲ موفق شد ۱۷.۶ درصد از 
ســهم بازار را دراختیار بگیرد و رتبه ی دوم را به 
خود اختصاص دهد. به گفته ی ترندفورس، این 
نخستین باری است که اپل در یک فصل تا این 

حد گوشی تولید می کند.
ترندفــورس پیش بینی می کند اپل در فصل 
چهــارم ۲۴.۶ درصد از ســهم بــازار را به خود 
اختصاص دهد و پس از مدت ها جای سامسونگ 
را در صدر جدول بگیرد. سامسونگ احتمالاً در این 
بازه ی زمانی ۲۰.۲ درصد از سهم بازار را دراختیار 
خواهد داشت. براساس پیش بینی ترندفورس، در 
فصل چهارم سال جاری میادی، یک مورد از هر 
چهار گوشی تولیدشده متعلق به اپل خواهد بود.

در فصل سوم سال جاری میادی شیائومی و 
اوپو و ویوو به ترتیب در جایگاه سوم تا پنجم برترین 
برندهای بــازار موبایل جای گرفتند. ترندفورس 
می گوید شرکت های چینی در تاشند محصولات 
بعدی خودشان را با فناوری های آمریکایی کمتری 
تولید کنند. بــرای نمونه ویوو اکنون پردازنده ی 
سیگنال تصویر )ISP( اختصاصی دارد، شیائومی 
تراشه ای اختصاصی برای شارژ استفاده می کند و 
اوپو گوشی هایش را به تراشه ی عصبی اختصاصی 

مجهز کرده است.
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۲۰۲۶ خــودروی برقی اختصاصی خــود را روانه ی بازار 
کند. درحالی که پیش تر گفته می شد این خودرو بیش از 
۱۰۰.۰۰۰ دلار قیمت دارد، اکنون منابع آگاه ادعا می کنند 

قیمت اپل کار کمتر از این مقدار خواهد بود.
 Canoo اپل در ابتدا قصد داشــت خودرویی مشــابه
Lifestyle تولید کند. در این حالت قرار بود مســافران در 
خودرویی به ســبک لیموزین که فرمان و پدال نداشت، 
روبه روی هم بنشینند، بااین حال اپل برنامه هایش را تغییر 

داده است.خودروی اپل طراحی مرسوم تری خواهد داشت و 
از صندلی راننده، فرمان و پدال بهره خواهد گرفت. خودروی 
برقی اپل در بزرگ راه ها حالت خودران ارائه خواهد داد، اما 
برخاف شایعه های قبلی، خودرویی کاماً خودران نخواهد 
بود.اپل با ورود به بازار خودروهای برقی به رقیب تسا تبدیل 
می شود. خودروهای فعلی تسا حالت خودران دارند، البته 
این قابلیت دارای یک سری پیش نیازها است و نمی توانیم 

آن را تماماً خودران بدانیم.

ظاهراً خودروی اپل قرار است کمتر از ۱۰۰.۰۰۰ دلار 
قیمت داشته باشد. اپل کار با این برچسب قیمتی رقیبی 

برای تسا مدل اس خواهد بود.
براســاس نوشــته ی بلومبرگ، اپل قصد دارد تا سال 

قیمت خودرو اپل 
احتمالا مشابه تسلا مدل 
اس خواهد بود 8

دلار  35.940

یورو 37.950

پوند  44.280

درهم  9.820

لیر  1.950

سکه  تمام  17.700.000

سکه نیم  10.050.000

سکه ربع  7.100.000

سکه یک گرمی  3.680.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

درباره ی پتک فیلیپ از 
 لوکس ترین برندهای 

ساعت مچی
اپل به زودی به برترین 

 برند بازار موبایل
 تبدیل می شود

پتک فیلیپ یک شرکت سوئیسی سازنده ساعت های 
مچی لوکس مستقر در منطقه پانِ لزِوت شهر ژُنوِ است. 
این شــرکت در سال ۱۸۵۱ با شراکت دو ساعت ساز به 
نام های آنتونی پتک و آدرین فیلیپ برپاشد . آنتونی پتک 
لهستانی در سال ۱۸۳۹ کار ساختن ساعت های جیبی 
را به همراه شریک لهستانی خود فرَنتیژِک چَپِک در ژنو  
آغاز کرد. آن ها در ســال ۱۸۴۴ از هم جدا شدند و یک 
سال بعد پتک به آدرین فیلیپ فرانسوی که مخترع کوک 
بدون کلید ساعت بود پیوست.پتک فیلیپ اکنون به عنوان 
یکی از پر اعتبارترین و گران قیمت ترین برندهای ساعت 

مچی در دنیا شناخته می شود .

 درباره برند پتک فیلیپ
پتک فیلیپ از پیش گامان استفاده از تقویم همیشگی، 
دنگ دقیقه و عقربه زمان سنج بوده و صاحب حق مالکیت) 
Patent( بیش از ۸۰ اختراع است. قطعات ساعت های پتک 
فیلیپ همگی درخود این شــرکت ساخته می شوند. در 
سال ۱۹۸۹ و به مناسبت صدوپنجاهمین سال تاسیس 
پتک فیلیپ، این شرکت از یکی از پیچیده ترین ساعت های 

مکانیکی که تاکنون در دنیا ساخته شده، رونمایی کرد.
این ســاعت که کالیبر ۸۹ نامیده می شود، دارای ۳۹ 
عملکــرد، از جمله نمایش تاریــخ عید پاک، وقت طلوع 
خورشید، معادله وقت ، وقت نجومی و بسیاری عملکردهای 
دیگر اســت. تنها برای نمایش وقت نجومی )وقتی که بر 
مبنای سرعت گردش زمین نسبت به ستارگان ثابت و نه 
خورشید سنجیده می شود( در این ساعت ۱۷۲۸ قطعه 
منحصر به فرد کار گذاشــته شــده است. مدل تیپیک) 
Signature Model(پتک فیلیپ از ســال ۱۹۳۲ ساخته 

می شود، کالاتراوا)Calatrava( نام دارد.
شرکت پتک فیلیپ از سال ۱۹۳۲ در تملک خانواده 
اســتِرن بوده و از سال ۲۰۱۰ توسط تییِری استرن اداره 

می شود .
این شرکت  آخرین ساعت ساز خانوادگی مستقل از 
سنت ساعت سازی ژنوی به شمار می رود. دارای بیش از دو 
هزار کارمند و با درآمدی بالغ بر۷۶۵ میلیون یورو بوده و در 
سال ۲۰۱۲ تعداد ۵۰ هزار ساعت مچی تولید کرده است .

از ســال ۲۰۰۹ پتک فیلیپ برچســب کیفیتی را با 
استانداردهایی فراتر از معیارهای رسمی راه اندازی کرده 
اســت .این شــرکت ارزش های حرفه ای خود را به این 
صورت معرفی می کند: استقال، سنت، نوآوری، کیفیت 
و مهارت ،کمیابی، ارزشمندی ،ظرافت و زیبایی، خدمات، 

شور و میراث داری.
ساعت سوپر کامپیلیکیشن از گران قیمت ترین ها

یکی از معروف ترین ســاعت هایی که تا امروز توسط 
شرکت پتک فیلیپ ساخته شده، ساعت جیبی موسوم به 
»فوق امکانات « Supercomplication است. این ساعت 
ظریف که دارای ۲۴ عملکرد مختلف است، در سال ۱۹۳۳ 
به سفارش بانک دار آمریکایی هری گرِیوز و در پی رقابتی 
دوستانه میان این بانک  دار و دوست اتومبیل سازش جِیمز 

وارد پکَارد عرضه شد.
 Sotheby ساعت جیبی مذکور اخیرا در مزایده ساتبیز̀)
s(ژنــو بــه قیمت ۲۴ میلیــون دلار به فــروش رفت و 
عنــوان گــران ترین ســاعت فروخته شــده در مزایده 
 را کــه پیــش از ایــن نیــز در اختیار همین ســاعت

 بود، تکرار کرد .
هم چنین در ســال ۲۰۰۸ ســاعت توربیلیون مچی 
پتــک فیلیپ با نام ماه آســمان )Sky Moon( به قیمت 
۴/۱ میلیون دلار در مزایده ساتبیز هنگ کنگ فروخته 
شد که رکورد بالاترین بها برای ساعت های مچی مدرن 
را مشــترکا به همراه ساعتی از واشِــرون کُنستانتین ) 
Vacheron Constantin(کــه در ســال ۲۰۰۵ در مزایده 
آنتیکورمِ )Antiquorum(ژنو فروخته شده بود، ثبت کرد.

در سال ۲۰۱۰ ساعت مچی پتک فیلیپ از جنس طای 
زرد که دارای تقویم همیشگی)Perpetual Calendar(و ماه 
 moon- phase(نگار یا صفحه نمایش وضعیت قرص ماه
display(اســت و در سال ۱۹۴۳ ساخته شده، در مزایده 
کریستیز) Christie`s(به قیمت ۵/۵ میلیون دلار توسط 
یک موزه سوئیســی خریده شد که یک رکورد محسوب 

می شود.

سامســونگ خود را برای عرضه ی گلکسی M04 در 
هند آماده می کند. این گوشی هوشمند یک محصول 
رده پایین خواهد بود که با برچســب قیمتی کم تر از 

۹۰۰۰ روپیه )حدود ۱۱۰ دلار( عرضه خواهد شد.
 M04 براساس تیزرهای جدید سامسونگ، گلکسی
در تاریخ ۹ دســامبر )۱۸ آذر ۱۴۰۱( در هند معرفی 
خواهد شد. این شــرکت در صفحه ی مربوط به این 
دستگاه برخی مشخصات کلیدی آن را نیز به اشتراک 

گذاشته است که در ادامه به آن ها اشاره خواهیم کرد.
با توجه بــه اطاعاتی که سامســونگ در صفحه ی 
اختصاصی گلکسی M04 ارائه داده است، این گوشی 
در رنگ سبز و آبی دردسترس خریداران قرار خواهد 
گرفت. به نوشته ی Gizmochina، مجموع رم فیزیکی 
و مجازی این دستگاه ۸ گیگابایت خواهد بود و از ۱۲۸ 
گیگابایت حافظه ی ذخیره سازی نیز بهره خواهد برد. 
این محصول به دوربین پشتی دوگانه و یک دوربین 
سلفی مجهز خواهد شــد و دکمه ی پاور و کلید های 
تنظیم بلندی صدا در لبه ی ســمت راست آن تعبیه 

شده  است.

 گلکسی M04 سامسونگ 
با رم 8 گیگابایت

ترکیه در حال حاضر 
فاصله کمی برای رسیدن 
به برنامه 2023 خود دارد. 

طبق این برنامه ترکیه 
باید تبدیل به پنجمین 

مقصد محبوب بین 
گردشگران در سرتاسر 

جهان شود. ترکیه در 
حال حاضر در رتبه 

ششم قرار دارد. تعداد 
گردشگران ورودی 
ترکیه در سال 2004 

نزدیک به 18 میلیون 
نفر بود.

 راهکار پیشرفت  صنعت گردشگری در منطقه    
توسعه GDP از طریق گردشــگری، یکی از ایده های نوین اقتصاد ایران است. مقاله جامع FBJ با محوریت 
وضعیت گردشگری در جهان، این صنعت را در رتبه سوم صنایع بزرگ بر پایه صادرات قرار داد. گردشگری 
ترکیبی از صنایع مختلف اســت و تنها در اقامت و حمل و نقل خاصه نمی شــود. صنایع غذایی، صنایع 
خدماتی مختلف و حتی بدنه های تجاری گوناگون )مثل بازارهای سنتی( همگی از گردشگری بهره می برند 

و گردشگری می تواند موتوری قابل اتکا و پایدار برای اقتصاد یک کشور باشد.
به عنوان مثال کشور فرانسه سالانه بیش از ۲۰۰ میلیارد دلار از صنعت گردشگری خود درآمد دارد. این را 
با آمار رسمی بودجه ایران مقایسه کنید. رقم کل بودجه ایران در سال ۱۴۰۱ با رشدی ۸ درصدی نسبت به 
سال گذشته با نرخ دلار ۳۰ هزار تومانی، تنها ۱۲۱ میلیارد دلار بود. حالا این رقم را تقسیم بر تعداد نفرات 
کنید. فرانسه ۶۷ میلیون نفر جمعیت دارد و ایران ۸۴ میلیون نفر. صنعت گردشگری به صورت سالانه برای 
هر فرانســوی ۲۹۸۵ دلار آورده دارد، در حالی که کل بودجه ایران تقسیم به تعداد جمعیت، ۱۴۴۰ دلار 
است.این اختاف فاحش در دسترسی به منابع درآمدی و مالی چیزی است که سطوح مختلف کشورداری 
را ایجاد می کند و رفاه اجتماعی را تحت تأثیر قرار می دهد و یکی از اصلی ترین دلایل مهاجرت گســترده 
ایرانیان به خارج از کشور است. مطمئناً گردشــگری ایران نیازمند سال ها فعالیت برای رسیدن به سطح 
گردشگری کشورهای اروپایی است، اما در مقایسه با منطقه چطور؟ فایتیو چندین سال است که تمرکز 
خود را به گردشگری خارجی معطوف کرده، اما گردشــگری ورودی هم اهمیت بالایی دارد. این گزارش 

حاصل مطالعات تیم فایتیو برای درک بهتر منظره گردشگری ایران است.

  گردشگری ورودی و مسئله پایداری
ابتدا به تعداد گردشــگر ورودی بپردازیم. نزدیک ترین داده قابل بررســی و قابل اعتماد به ســال ۲۰۱۹ 
بازمی گردد. از سال ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۱ داده فراوانی در مورد گردشگری ورودی به ایران منتشر شده، اما تأثیر 
کرونا روی این داده باعث می شــود نتوانیم به صورت منطقی به این داده تکیه کنیم و باید بررسی را عمیق 

کنیم.
بر اساس داده World Bank در سال ۲۰۱۹ ایران نزدیک به ۹ میلیون گردشگر ورودی داشته، این در حالی 
است که عربستان ســعودی این رقم را به ۲۰ میلیون نفر رساند و امارات هم بیش از ۲۵ میلیون گردشگر 

ورودی داشت. حتی کویت ۸/۵ میلیون نفر را به عنوان مسافر پذیرفت.
اما مسئله مهم تر پایداری گردشگر ورودی است. بعد از انعقاد برجام، گردشگری ایران از ۵ میلیون ورودی 
به ۹ میلیون ورودی رسید. طبعاً این رشد امیدوارکننده است، اما تمامی معادلات با ورود تنها ۱/۵ میلیون 

گردشگر به ایران در سال ۲۰۲۰ به هم ریخت.

   هتل داریم، اما کیفیت کجای کار است؟
طبق اسناد گزارش عملکرد وزارت گردشگری ایران، در ســال ۱۴۰۰، ۱۴۰۴ هتل فعال در کشور وجود 
داشته که رقم چندان بدی نیست. البته تعداد هتل ها بر اساس داده داخلی فایتیو در فاصله سال ۱۴۰۰ تا 
۱۴۰۱ رشد داشته و تعداد اقامتگاه های بوم گردی در کشور هم ۲۹۱۹ عدد است. حالا اجازه دهید این رقم 

را با امارات مقایسه کنیم.
اصلی ترین اقدام که می تواند بین سازمان ها و شرکت های خصوصی مشترک باشد، تمرکز رسانه ای بهتر و 

قوی تر از گذشته روی برند ایران است
امارات چند ســالی است که رشدی آرام را در زمینه هتل ها تجربه کرده و بر اساس داده استاتیستا در سال 
۲۰۲۰ نزدیک به ۱۰۸۹ هتل در امارات فعال بوده است. البته برای رسیدن به مقیاس درست باید تعداد اتاق 

هر هتل و همچنین سطح خدمات هتل ها را بررسی کنیم.
اما با یک محاسبه سرانگشتی می توان متوجه شــد که برندینگ هتل ها و امکانات آنها مطمئناً در تعداد 
گردشگر ورودی تأثیر دارد. چون بر اســاس داده خام، امارات توانسته در سال ۲۰۱۹ با یونیت هتل کمتر 

نسبت به ایران، ۲/۵ برابر گردشگر ورودی بیشتری را جذب کند.

   حجم مخارج گردشگران
حالا به قسمتی می رسیم که فاکتورهای اصلی آن ارزش پول ملی یک کشور و میزان پیشنهادهایی است 
که یک کشور به توریســت می دهد. مخارج یک گردشگر در کشــوری تازه، در وهله اول به هزینه اقامت 

بازمی گردد. اقامت در هتل ها و اقامتگاه های ایرانی ارزان تر از دیگر کشورهاست.
رقم درستی از درآمد به ازای هر توریست در ایران از سال ۲۰۱۸ به بعد وجود ندارد. پس به عنوان یک نقطه 
داده صحیح، باید ســال ۲۰۱۸ را در نظر بگیریم. در این سال هر توریست به طور متوسط در سفر به ایران 
۷۲۰ دلار هزینه کرده، این در حالی است که گردشگران در امارات ۱۴۹۹ دلار خرج کرده اند و هزینه یک 

گردشگر در عربستان، عمان و قطر به ترتیب ۹۶۶ دلار، ۸۸۶ دلار و ۸۳۷۸ دلار بوده است.
با اینکه ایران کشــور وسیع تری است و شهرها و جاذبه های بیشتری نسبت به هر کدام از کشورهای دیگر 
دارد، اما همچنان گردش در ایران )با دلار سال ۲۰۱۸( همچنان ارزان تر از کشورهای اصلی منطقه است. 
احتمال می دهیم که در بازه زمانی ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۱ هم همچنان این ارزانی ادامه پیدا کرده و به خاطر ارزش 

پایین ریال، ایران به عنوان یک کشور ارزان قیمت برای سفر شناخته شده باشد.
امارات و قطر با اینکه سطح خاکی کمتری دارند، اما همچنان به ترتیب ۲ و ۱۰ برابر از ایران گران تر هستند. 
قطر به قدری در دو سال اخیر گرانی را تجربه کرده که در سال ۲۰۲۰ درآمد به ازای هر توریست قطر نزدیک 

به ۲۵ هزار دلار بوده است.

  مدل ترکیه
ترکیه در حال حاضر فاصله کمی برای رسیدن به برنامه ۲۰۲۳ خود دارد. طبق این برنامه ترکیه باید تبدیل 
به پنجمین مقصد محبوب بین گردشگران در سرتاسر جهان شود. ترکیه در حال حاضر در رتبه ششم قرار 

دارد. تعداد گردشگران ورودی ترکیه در سال ۲۰۰۴ نزدیک به ۱۸ میلیون نفر بود.
این رقم رشد ۱۱۵ درصدی را در یک دهه تجربه کرد و در سال ۲۰۱۴ به ۳۷ میلیون گردشگر در روز رسید. 
این رقم در سال ۲۰۱۹ بیش از ۵۱ میلیون گردشگر سالانه بود. در سال ۲۰۱۹ تنها شهر استانبول توانست 
بیش از ۱۴ میلیون نفر را پذیرا باشد. این رقم از کل گردشگر ورودی ایران در سال ۲۰۱۹، پنج میلیون نفر 

بیشتر است.
اما مدل ترکیه چیست؟ همه چیز به یک سند با عنوان »Vision ۲۰۲۳« بازمی گردد. سندی که سال آینده 
به ســرانجام خود می رسد و ترکیه احتمالاً بتواند اصلی ترین اهداف این سند را به دست آورد. در این سند، 
تمامی پتانسیل های ممکن گردشگری ترکیه بررسی شده است؛ از گردشگری ساحلی گرفته تا حمام های 

گرم و قایق سواری روی تنگه بسفر، همه و همه در این سند ذکر شده اند.
همچنین در این سند دولت مرکزی در تاش بوده تا نیازمندی های گردشگری را کاماً مشخص کند و با 
ارائه یک مسیر راه کاماً مشــخص، سرمایه گذاری خصوصی را به کانال های مورد نیاز کشور منتقل کند. 
سرفصل های کلی این سند شامل تحقیق و توسعه در زمینه گردشگری پایدار، بهبود خدمات دهی و رشد 
کسب و کارهای خدماتی، قدرتمندسازی حمل و نقل در سرتاسر کشور، آموزش در سطح عمومی و برندینگ 
و هویت سازی برای شهرها، متنوع سازی فرم ها و فعالیت های گردشگری، بازسازی ساختارهای گردشگری 

فعلی و بهبود وضعیت خدمات مقاصد فعلی می شود.
در حقیقت برنامه Vision ۲۰۲۳ بر پایه ایده گردشگری پایدار بنا شده است. طبق این ایده و طبق این برنامه، 
تمامی سرمایه گذاری ها باید توانایی بهبود وضعیت اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کشور ترکیه را داشته 
باشند. سپس با بهبود این زیرساخت ها، هویت شهرهای مختلف ترکیه ایجاد می شود و بازاریابی سنگینی 

روی این هویت ها شکل می گیرد.
یک برنامه که تمام تاش سازمان های دولتی و سرمایه گذاران خصوصی را متمرکز می کند. این تمرکز از 
هدررفت سرمایه جلوگیری کرده و باعث شده ترکیه در چندین مرحله ۱۰ ساله به اهداف اصلی خود برسد.

اصلی ترین تغییری که بعد از رونمایی از سند اعمال شد، تغییر برخورد نسبت به شهرهای گردشگری بود. 
ترکیه به جای اینکه نقاط مختلف شهرها را به فضایی مناسب گردشگر تبدیل کند، کل شهر را بر پایه پذیرا 
بودن از گردشگر بنا می کند. همچنین سرمایه گذاری ها باید با تحقیقات جامع روی پتانسیل فرهنگی و 

اجتماعی یک منطقه انجام شود.
یک ســرمایه گذار اگر قصد دارد در استانبول ســرمایه گذاری کند، می تواند با تکیه بر موتیف ها و دارایی 
فرهنگی و اجتماعی این شــهر ایده های خود را پرورش دهد. هر ســاله این برنامه ضمیمه هایی دریافت 

می کند. این ضمیمه ها عموماً شامل برنامه های تشویقی برای سرمایه گذاران است.
در هر ســال شــهرهای مناســب ســرمایه گذاری تغییر می کنند و معافیت ها و طرح های تشــویقی 
باعث شــده کــه ســرمایه گذاران با همراهــی دولت مرکزی ســرمایه خــود را به نقاط درخواســتی 
 منتقــل کنند. این روند توســط دولــت و NGOهای مردم محور بررســی می شــود و نظــارت دقیقی 

روی اجرای Vision ۲۰۲۳ وجود دارد.

    بازنگری برای آینده
عربستان سعودی برنامه دارد تا پایان سال ۲۰۲۲ بیش از ۷۰ میلیون گردشگر خارجی را جذب کند. بخشی 
از این رقم از سمت جام جهانی قطر ۲۰۲۲ تأمین خواهد شد. خود کشور قطر برنامه دارد که در همین سال 
۲۰۲۲ بیش از ۱/۵ میلیون گردشگر را پذیرایی کند. ممکن است که ۱/۵ میلیون رقمی کم نسبت به ۷۰ 
میلیون عربســتان به نظر برسد، اما میانگین هزینه هر گردشگر در قطر به شدت بالاتر از هر کشور دیگری 
خواهد بود.اما چه راهکارهایی در حال حاضر وجود دارد؟ مطمئناً کاهش ارزش ریال به رشد گردشگر کمک 
خواهد کرد. ایران همچنان تا چندین سال آینده، ارزش پولی کمتری نسبت به دیگر کشورهای خاورمیانه 

خواهد داشت. جام جهانی قطر مطمئناً فرصتی ارزشمند برای جذب گردشگر با میانگین هزینه بالاست.
با این حال باید برنامه ای طولانی مدت تنظیم شود که شامل فعالیت های سازمان های دولتی و خصوصی 

باشد. چند پیشنهاد در این خصوص وجود دارد.
تمرکز رسانه ای قوی تر: اصلی ترین اقدام که می تواند بین سازمان ها و شرکت های خصوصی مشترک باشد، 
تمرکز رسانه ای بهتر و قوی تر از گذشته روی برند ایران است. در حال حاضر دو پروژه قابل اشاره وجود دارد. 

اولی پروژه Majestic Iran که برندی برای ایران است.

رشد 34 میلیارد دلاری بازار شبکه های اجتماعی 
تجارت در شبکه های اجتماعی حالا یک سر و گردن از تجارت الکترونیک فراتر رفته است. 
هر چقدر میزان استفاده از شبکه های اجتماعی برای ارائه برندها و فروش بیشتر می شود، آمار 

تجارت در این شبکه ها هم بالاتر می رود.
تجارت در شبکه های اجتماعی زیر چتر بزرگ تجارت الکترونیک قرار دارد و مربوط به زمانی 
است که تجربه خرید به طور کامل در پلتفرم یکی از رسانه های اجتماعی شکل می گیرد. آمریکا 
در تجارت و خرید از شبکه های اجتماعی یک روند روبه رشد دارد. هرچند چین و روسیه فعالیت 
بیشتری نسبت به آمریکا دارند؛ تا جایی که ۵۱ درصد کاربران شبکه های اجتماعی از طریق یکی 

از کانال های این شبکه ها اقدام به خرید می کنند.
آن طور که برخی پیش بینی ها نشان می دهد، رقم تجارت در شبکه های اجتماعی آمریکا تا 

سال ۲۰۲۵ به رقم ۷۹/۶۴ میلیارد دلار خواهد رسید. هرچند گفته می شود برنامه طولانی تا 
رسیدن به این عدد لازم است. رقم فعلی تجارت در شبکه های اجتماعی آمریکا حدود ۴۵/۷۴ 
میلیارد دلار است. یعنی به نظر می رسد طبق پیش بینی ها طی سه سال ۳۴ میلیارد دلار رشد 
کند. برندهای مختلف در این میان تاش می کنند تا از فرصت ایجادشده استفاده بیشتری کنند. 
با این حال، هیچ استراتژی مشخصی را نمی توان برای کلیه برندها تجویز کرد. اما همه برندها 

می توانند از فرصت های مشابه استفاده بهینه داشته باشند.
بر اساس نظرسنجی ها، ۷۰ درصد کاربران اینترنت در آمریکا به صورت منظم پیگیر فعالیت 
اینفلوئنسرها هستند. به همین خاطر است که پیش بینی می شود هزینه های آمریکا در بخش 

اینفلوئنسر مارکتینگ به حدود ۴/۱۴ میلیارد دلار افزایش یابد.
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